
با واکسن نزده ها چه کنیم؟!

قریب به دو ســال اســت که کرونا در ایران قربانی می گیرد 
و آمار رســمی آن اعلام شده اســت. تعداد کشته های این 
بیماری از مرز 120 هزار نفر هم گذشــته است؛  تصور کنید 
اگر این جمعیت قرار بود به تماشــای بازی فوتبال استقلال 
و پرسپولیس در استادیوم آزادی بروند باز هم حدود 30 هزار 
نفرمجبور بودند بیرون از استادیوم بایستد! بله کرونا در ایران 
بســیار قربانی گرفته و این آماری هم که ثبت شــده است 
به گفته برخی مقامات مســئول شامل همه قربانیان بیماری 
نیســت. به علاوه اینکه هر خانــواده ایرانی که کرونا در آن 
داغی کاشته است دیگر شبیه دو سال پیش نیست و از حال 
و هوای شاد آن خانه کاســته شده است. زمانی بهانه خیلی 
از ما این بود که در کشــور واکســن نیســت و برای همین 
اعلام آمــار جان باختگان ما را برآشــفته می کرد که چرا در 
خیلی کشورهای دیگر واکسیناسیون 70 درصد جمعیت شان 
پایــان پیدا کرده اما در داخل هنوز یک دوز واکســن تزریق 
نشده اســت. روزگاری تولید واکسن داخلی و طولانی شدن 
فراینــد تولیدش ناراحت مان می کرد. اما درســال جاری و از 
شهریور به بعد با ورود واکســن های سینوفارم،  آستارازنکا و 
تولید محدود چند واکسن داخلی مانند برکت تا حد زیادی به 
نیاز واکسیناسیون جمعیت کشور پاسخ داده شد.  امروز بنابر 
صحبت های مسئولان کشور حداقل 50 درصد کشور دو دوز 
واکسن زده اند. حتی صحبت از تزریق واکسن دوز سوم بعضی 

گروه های سنی و درمعرض خطر است. هرچند هنوز هم آنها 
که سلامت شــان برای شان مهم است نقدهایی به چگونگی 
واکسیناسیون در کشور مطرح می کنند که بعضی از این نقدها 
منصفانه و درســت است. اما این مقاله قصد پرداختن به این 
موارد را ندارد و در این مقاله فقط و فقط قرار اســت راجع به 
واکســن نزده ها صحبت شود. واکسن نزده ها تعدادشان کم 
نیست. جمعیتی بزرگ که روزنامه همشهری چند وقت پیش 
تعداد آنها را 17 میلیون اعلام کرد که 25 درصد جمعیت کل 
کشــور را شامل می شــوند. گروهی که اگر تا کنون قصدی 
برای واکســینه شــدن داشــتند تاکنون اقدام کرده بودند و 
حداقل در سامانه ثبت نام واکسن اسم شان را وارد می کردند. 
از رصد افکار عمومی مشــخص است این جمعیت بزرگ و 
ناهمگون برای واکســن نزدن دلایل مختلفی دارند. عده ای 
کرونا را دروغ بزرگ می دانند و واکســن را هم در سناریوی 
دروغ خود تجزیه و تحلیل می کنند. برخی، شــاید اندک، به 
چنین نگرش هایی رنگ وبوی شــله مذهبی توام با خرافات 
می دهند و اگر کرونا را باور کنند هنوز در ادرار شتر و مدفوع 
الاغ دنبال شــفا می گردند! جمعیتی کرونا را باور دارند اما با 
سناریوهای توطئه بر این باورند که در واکسن ها تراشه های 
ردیابی و کنترل رفتارشــان به کار رفته اســت. عده ای دچار 
ترس از عوارض آن  هســتند و البتــه دلایل گوناگون دیگر 
که شــاید پرداختن به همه آنها از حوصلــه این متن خارج 
اســت.در برابر این شــکل از نگاه به کرونا و پرهیز از تزریق 
واکســن، دولت و حاکمیت  نمی تواند و نباید بی تفاوت بماند. 
هرچند برخی پیشــنهاد گزینه واکسن زدن اجباری را مطرح 
می کنند اما رفتن به ســراغ گزینه واکسیناسیون اجباری هم 
شاید آنچنان که باید قابل دفاع نباشد . دولت برای چاره جویی 

ایــن وضع چندی پیش موضوع هوشمندســازی قرنطینه و 
اعمال محدودیت ها را مطرح کرد که به نظر می رســد برای 
اجرای همین سیاســت تا کنون تعلل صورت گرفته اســت. 
به هر حال بیماری کرونا موضوع فردی نیســت بلکه جنبه 
اجتماعی دارد، از ســویی احترام به حــق آزادی افراد ایجاب 
می کند کســی مجبور به واکســن زدن نشود. اما همان طور 
که اجبار ماســک توانســت در بعد اجتماعی به جلوگیری از 
پیش روی بیماری کمک کند به نظر می رســد وقتش رسیده 
اســت برخی محدودیت های اجتماعی مانند کاهش ســقف 
تراکنش بانکی و مبادلات الکترونیک مالی افراد واکسن نزده، 
جلوگیری از برخی خدمات اجتماعی مانند محدودیت در تهیه 
بلیت کنســرت و ســینما و راهکارهایی که افراد را از حالت 
بی خیالی دربیاورد در مورد این دســته از افراد اعمال شــود. 
البته از آنجایی که آدمیزاد موجودی ذی شعور است باید گفت 
واکسن نزده ها  اغلب به دلیل ترس یا ناآگاهی است که اقدام 
به تزریق واکسن نمی کنند و اگر تلاش برای آگاهی بخشی 
گسترده شود می توان جمعیت راغب به واکسن زدن را بیشتر 
کرد.بنابراین 2 توصیه پایانی این  نوشــتار را می توان به این 
موضوع اختصاص داد که باید برای اقناع بیشــتر و بهتر قشر 
واکسن نزده از طریق صداوسیما، رسانه های برخط،  مطبوعات 
و رسانه های اجتماعی اقدام کرد و طراحی کمپین های موثری 
را دنبال کرد. به عبارتی لازم است برای این 17 میلیون نفر 
واکسن نزده طرحی نو در انداخت.توصیه دیگر اینکه اعمال 
محدودیت ها برای قشر واکسن نزده نباید به طرد کامل این 
افراد توام با برخورد ســرد، خشک و خشــن بینجامد، بلکه 
سیاســت های کلان دولتی در این خصوص ضمن شجاعانه 

و مقتدرانه بودن باید ماهیت پدرانه و دلسوزانه داشته باشد.
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آمارهای نگران کننده در ایران

 رئیــس جمهور در گفتگو با صداوســیما گفته 
اســت "آینده را بسیار روشن می بینم...هرچقدر 
رو بــه جلو پیش می رویــم و کار پیش می رود 

گشایش های بیشتری می بینم."
به باور بســیاری از کارشناسان وحتی مسئولان 
ارشــد نظام، امروز وضعیت کشور یک وضعیت 
جنگی اســت و ابتدا باید از وضعیت جنگی رها 
شــد، خرابه ها را جمع کرد، آرامش نسبی برقرار 

شود و سپس از آینده روشن سخن گفت.
وضعیــت جنگی در کشــور اغراق نیســت و 
نشانه های یک جنگ تمام عیار را همه می بینند.

وقتی رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
انقلابی می گوید ســاختار اقتصادی کشور باید 
اصلاح شــود زیرا که حــدود ۴0 میلیون نفر از 
جمعیت کشــور نیــاز به کمک فــوری و آنی 
دارند؛آیــا این عبارت به معنای جنگ تمام عیار 

در کشور نیست؟
در این وضعیت چه نشــانه هایی از آینده روشن 
وجود دارد که رئیس جمهور به آن اشاره می کند؟ 
خوب بود ایشان مصداق های آینده روشن را هم 
شرح می داد. اگر آینده روشن است، نشانه های 
این روشنی را بگوئید تا بیش از این شاهد خروج 
سرمایه ها از کشــور نباشیم. گفته می شود طی 
1۶ ســال گذشته، یعنی از سال 13۸۴ تا 13۹۹ 
حدود 171 میلیارد دلار ســرمایه از کشور خارج 
شده که در چند ســال اخیر اوج آن را در خرید 
و سرمایه گذاری مسکن در کشورهای همسایه 
مثل ترکیه، گرجستان و امارات توسط ایرانیان 
می بینیــم. ســرمایه گذاری 7 میلیــارد دلاری 
ایرانی ها در بازار مســکن ترکیه ظرف 2 سال، 
چه معنی می دهد! اگر آینده روشــن است چرا 
ایرانی هــا تمام دارایی های خود را دلار می کنند 
و موج به موج از کشــور مهاجرت می کنند. بر 
اساس آمار مرکز آمار ایران سالانه 700 هزار نفر 

از جمعیت ایران مهاجرت می کنند.
اگر آینده روشــن بود رشد جمعیت به زیر یک 
درصد نمی رســید. یکی از دلایل کاهش شدید 
رشــد جمعیت، بیم و نگرانی خانواده ها از آینده 
فرزندانشان است. براساس برآورد مراجع رسمی، 
یکی از مــوارد مهمی که در بحث جمعیت باید 
به آن توجه شود این است که نرخ رشد جمعیت 
در ایران به شــدت در حال کاهش است و ما از 
نرخ رشــد جمعیت بالای 3 و نیم درصدی دهه 

شصت به زیر یک درصد در دهه نود رسیده ایم 
و اگر با همین میزان رشــد پیش رویم، رشــد 

جمعیت ایران صفر خواهد شد.
آمارهای جمعیتی نشان می دهد که آینده، چنان 
که برای رئیــس جمهور، بــرای خانواده های 
ایرانی چندان روشــن نیســت.اگر آینده روشن 
هست پس چرا شاخص های جمعیتی ایران در 
وضعیت هشدار قرار دارند و شاهد کاهش 550 
هزار تولد طی 5 ســال اخیر هستیم.دبیر مرکز 
مطالعات راهبردی جمعیت کشور می گوید "در 
حال حاضر تمام شاخص های جمعیتی ایران در 
وضعیت هشــدار قرار گرفته اند و شاخص های 
را  نگران کننده ای  جمعیتی کشــور رکوردهای 
ثبت کرده اســت و پیش بینی می شود حدود 10 
تا 15 سال آینده، نرخ رشد جمعیت صفر درصد 
و سپس نرخ رشد منفی جمعیت )یعنی کاهش 

جمعیت( را ثبت کنیم.
اگر آینده برای جوانان روشن بود شاهد کاهش 
3۶ درصــدی ازدواج و افزایــش 2۸ درصدی 
طلاق نبودیم. گزارش های رســمی کشور که 
توسط ایسنا منتشر شده است نشان می دهد که 
نســبت طلاق به ازدواج طی سال های 13۹0 
تا 13۹۹ از 1۶.3 به 32.۹ افزایش داشــته است 
که روندی افزایشی طی کرده است. محاسبات 
نشــان می دهد که ازدواج در ایــران در فاصله 
13۹0 تا 13۹۹، بیش از 3۶ درصد کاهش یافته 
اســت و بر این اساس، میزان طلاق در ایران از 
ســال 13۹0 تا 13۹۹ حدود 2۸ درصد افزایش 
داشته اســت.جناب رئیس جمهور یک نشانه از 
آینده روشن را بگوئید. سیل دارد همه را می برد. 
این را من نمی گویم. مسعود نیلی از صاحبنظران 
اقتصادی کشــور می گوید: از نظــر تورم، هیج 
زمانی را بــه اندازه امروز خطرنــاک نمی بینم. 
سرنوشت ۸5 میلیون نفر در گرو نحوه مدیریت 
پولی و مالی کشور است؛ سیل می تواند همه ما 
را از بین ببرد. در کوتاه مدت در خطر هستیم نه 
در چند سال آینده. متوقف کردن روند تورم، در 
گرو اتخاذ تصمیمات سخت و محبوبیت زداست.

اگر آینده روشن است چرا جامعه بی قرار است. 
عده ای هــم از بیقراری و نــا آرامی، به قرص 
آرام بخش روی آورده اند.براســاس آمار سازمان 
دارویی کشور، در سال 13۹۹، ۴۴ میلیارد و 52۶ 
میلیون عدد دارو در کشور مصرف شده است و 
هم زمان شاهد مصرف ۴.۶ میلیارد عدد قرص 
آرام بخش توسط ایرانی ها بوده ایم.جناب رئیس 
جمهور؛ اگر رشــد نقدینگی لجام گسیخته شود 
از نظر علم اقتصاد، بــه این زودی ها نمی توان 

از آینده روشن ســخن گفت و از قضا، تاریکی 
به قدر عمر یک نسل، کشــور را رها نمی کند. 
طبــق اعلام بانک مرکزی شــاهد رشــد ۴0 
درصدی نقدینگی طی یک سال گذشته هستیم.

نشانه های روشــن برای یک ملت اینست که 
کشورش در میان دیگر کشورهای جهان سرآمد 
باشد. امروز ما از چه نظر در جهان و یا حتی آسیا 
سرآمد هســتیم وجایگاه ما در میان کشورهای 

توسعه یافته چگونه است؟
جدیدترین آمارهایی که در این ارتباط منتشــر 
شده نشــان می دهد جایگاه ایران حتی در برابر 
کشــورهای آسیایی هم به شــدت افول کرده 

است.
مطالعه ای که کشورهای ثروتمند آسیا را از سال 
1۹۶1 تا 2020 مورد بررســی قرار داده نشــان 
می دهد، در قاره آســیا کشور ژاپن، هند و چین 

همواره بیشترین ثروت را داشته اند.
جالب توجه اســت که رتبه ایران تا سال 1۹۸۶ 
بــا افزایش فــروش و قیمت نفت بــه رتبه ۴ 
ثروتمندترین کشور آسیا ارتقا پیدا می کند و ایران 
از کشورهای کره جنوبی، اندونزی، عربستان و 

ترکیه و... ثروتمندتر بوده است.
اما سال های جنگ، تحریم و سوءمدیریت باعث 
می شــود ایران ثروت و منابــع مالی خود را به 
شدت از دســت بدهد. در حال حاضر ایران در 
میان 10 کشــور ثروتمند آسیا هم قرار ندارد و 

ترکیه و عربستان جای ایران را گرفته اند.
جناب رئیس جمهور؛ می دانیم که شــما وظیفه 
دارید همواره از امید و آینده روشــن برای ملت 
خود ســخن بگوید، حتی اگر حقیقت نباشــد؛ 
اما ســایه تاریکی آنقــدر در جامعه وســیع و 
عمیق شده اســت که باور این حرف ها هر روز 
می شود  روشن  وقتی  می شــود.آینده  سخت تر 
که پنجره های بسته باز شوند و تخصص جای 
توصیه ورابطه بگیــرد و آنگاه نور بر تاریکی ها 
بتابد. رقابــت وتولید واقعی جــزء اولویت های 
کشور باشــد و برای تحقق این مهم ارتباط با 
جهان بیرون یک ضرورت قلمداد شــود. هیچ 
کاری نمایشی نباشد و رسانه ها با آزادی بیش تر 
بر ارکان قدرت نور بتابانند. آینده وقتی روشــن 
می شود که ثروت تولید شود و چالش های کشور 
حل شود نه اینکه مدیریت شوند و هر دولتی که 
می آید با تحلیل غلط از وضعیت، کشــور را گل 
وسنبل قلمداد کند. برای رسیدن به آینده روشن 
باید مناســبات فردی جای خود را به سیستم ها 
دهند و دولت هــا اراده ای واقعی برای دریافت 

روشنی داشته باشند.

سجاد بهزادی
روزنامه نگار

تزریق دز بوستر واکسن کرونا به کل جامعه؛ 
آری یا خیر؟

عضو کمیته فنی واکسن و عضو کمیته علمی کشوری کووید 1۹، با بیان اینکه اثر واکسن های 
کرونای تزریق شــده در کشور در پیشگیری از بستری و مرگ ناشی از این بیماری قابل قبول 
بوده است، در عین حال درباره وضعیت دز بوستر یا یادآور به کل جمعیت جامعه توضیح داد.دکتر 
مجید مختاری درباره مطالعات انجام شده در زمینه واکسن های کرونایی که در ایران تزریق شده 
است، گفت: بیشترین تعداد واکسنی که در ایران تزریق شده، واکسن سینوفارم است. باید توجه 
کرد که حدود نیمی از واکسن کرونایی که در دنیا تزریق شده اند، از نوع واکسن های چینی است.

اثر قابل قبول واکسن های کرونای تزریق شده در کشور در پیشگیری از »بستری« و »مرگ« 
مختاری ادامه داد: درســت است که ممکن است تأثیر این واکسن ها در حوزه ابتلا به بیماری 
از نظر ایمنی زایی و ایمنی دهی کمتر از واکسن های دیگر باشد، اما از نظر بستری و مرگ ومیر 
ناشــی از کرونا، پوششی که می دهد، حتی در سویه دلتا کاملًا قابل قبول است.وی افزود: البته 
درست است که ممکن است واکسن های دیگر تأثیرپذیری بیشتری در پیشگیری از ابتلا داشته 
باشند، اما به هر حال ما باید واکسنی را استفاده کنیم که در دسترس داریم. واکسن هایی که در 

دسترس است، تا حد زیادی موفقیت آمیز بوده اند و تزریق هر واکسنی که تأیید شده است، بهتر 
از این اســت که آن را تزریق نکنیم.هنوز اطلاعات علمی زیادی برای تزریق دز بوستر به کل 
جامعه نداریم.مختاری درباره وضعیت تزریق دز بوســتر واکسن کرونا در کشور نیز گفت: ماه ها 
درباره تزریق دز بوستر در کمیته های علمی بحث کردیم. همانطور که جهان هم درباره تزریق 
آن فکر می کند. البته هنوز اطلاعات زیادی در زمینه تزریق دز بوستر به کل جامعه برای بعد از 
شش تا هشت ماه نداریم، اما می دانیم که در اکثر واکسن ها، به ویژه واکسن های غیرفعال بعد از 
سه ماه به تدریج پادتن ها شروع به کاهش می کنند.مختاری تاکید کرد: البته ما دو جهت را در 
ایمنی زایی مورد توجه قرار می دهیم؛ یکی پادتن ها هستند و یکی هم ایمنی سلولی است. ایمنی 
سلولی مدت زمان بیشتری در بدن باقی می ماند و بسیار مؤثر است. بنابراین فقط آنتی بادی ها 
مهم نیســتند، بلکه ایمنی ســلولی هم اهمیت دارد. هرچند دوست داریم که به ویژه در شرایط 
فعلی آنتی بادی ها زیاد پایین نیایند، اما پایین آمدن پادتن ها دلیل بر عدم وجود مصونیت و ایمنی 
نیست.وی گفت: در عین حال بیش از یک ماه است که تزریق دز بوستر در گروه پرخطر مانند 
کادر درمان خط اول جبهه مبارزه با کرونا، آغاز شــده اســت. در عین حال ما اعلام کردیم که 
تزریق دز بوستر در افرادی که به بیماری های سرکوب کننده شدید سیستم ایمنی مبتلا هستند 
و داروهای تضعیف کننده سیستم ایمنی مصرف می کنند، مورد توجه قرار گیرد و اگر امکان دارد 
بــه صورت موازی با کادر درمان به این افراد هم تزریق شــود. با این حال در زمینه تزریق دز 
بوســتر برای کل جامعه، کمیته علمی و فنی واکسن در حال مطالعه هستند تا با شواهد علمی 

تصمیم گیری شود.

 برجام احیا می شود؟

چالش »تضمین« 
در مذاکرات وین

2

دولت ماهی 600 هزار میلیارد تومان 
حقوق پرداخت می کند 

جبران کسری بودجه؛ دروغ 
مصلحت آمیز یا منفعت خیز؟

3

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی

مجلس فقط گله می کند تا مردم 

خوششان بیاید
2

سجاد بهزادی

آمارهای نگران کننده 

در ایران
1 آخرین اخبار ایران و جهان را در پایگاه تحلیلی - خبری تدبیرتازه نیوز بخوانید
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وعده ایجاد یک میلیون شغل تا پایان سال آینده چالش برانگیز خواهد  بود

  اشتغالزایی؛ 
 از وعده های کاغذی تا عمل

سید ابراهیم رییسی در تبلیغات انتخاباتی اش 
وعده ایجاد ۴ میلیون شــغل در ۴ سال را داد؛ 
موضوعــی که تحقق آن با توجه به شــرایط 
اشتغال در کشــور و به خصوص از بین رفتن 
و تحدید بسیار از مشاغل در دوران همه گیری 
کرونا می تواند تحول زیادی ایجاد کند، اما این 
وعده های روی کاغذ چطور عملی خواهد شد؟

شــورای عالی اشــتغال اخیراً و در پی وعده 
دولت برای ایجاد ۴ میلیون شــغل در ۴ سال، 
مصوبه ای برای ایجاد یک میلیون و ۸50 هزار 
شغل تا پایان سال 1۴01 را گذرانده که با توجه 
به اعلام رسمی مبنی بر اینکه در دوران کرونا 
بیش از یک میلیون نفر شغل خود را از دست 
دادند، وعده ایجاد این میزان شغل تا پایان سال 

آینده بسیار چالش برانگیز خواهد بود.وزیر کار 
درباره احتمال عدم تحقق این میزان اشــتغال 
تا پایان سال 1۴01 می گوید: شخصاً از خودم 
این توجیه را نمی پذیم که در آخر سال 1۴01 
بگوییم برنامه ما به خاطر تحریم ها محقق نشد 
مگر اینکه تحریم های داخلی باشد و این مساله 
برای ما که در دولت نشستیم یعنی نخواستن...

2

 نقدینگی سرگردان به بورس باز می گردد؟

بیماری مزمن 
بورس ایران

10

مازوت سوزی در شهرهای تبریز، مشهد و همدان تأیید شد

معضل مازوت و بحران آلودگی هوا 
در ایران

10

پنج نیروگاه برق آبی از مدار خارج شدند

آغاز سریال جدید قطعی برق 
در فصل سرما

9

اصلی ترین چالش اقتصادی دولت رئیسی برای اداره کشور 

دوراهی 
نفت  و  مالیات

3

معمای جوانی جمعیت!
اما و اگرهای قانون »حمایت از خانواده و جوانی جمعیت«

4

سرمقاله

 چالش های پیش روی

 بازار سرمایه 

بازار سرمایه به شــدت با فقر نقدینگی مواجه است؛ 
به گونه ای که معاملات تنها با حدود چهار هزار میلیارد 
تومان انجام می شــود. در نتیجه نوســانات بازار نیز 
کم عمق و زودگذر شــده اند.برایند این شرایط رکود 
فرسایشی در بورس است که اکنون نیز دیده می شود. 
این بازار اکنون برای معامله گران بســیار ناکارآمد به 
نظر می رســد و از ریل طبیعی خود خارج شده است.

کمبــود نقدینگی در بورس و کم عمق شــدن بازار، 
دلایــل متعددی دارد که بخشــی از آنها به ابهامات 
موجود در اقتصــاد کلان بازمی گردد.در مقطع زمانی 
کنونی، دولت به دلیل کســری شــدید بودجه که در 
اســاس گزارش مرکــز پژوهش هــای مجلس، در 
خوشــبینانه ترین حالت به حــدود 307 هزار میلیارد 
تومان می رسد، اقدام به فروش اوراق بدهی می کند.

در ۶ ماهه نخســت ســال جاری، دولت حدود 12۶ 
هِمِت )هزار میلیارد تومان( اوراق بدهی منتشر کرده 
)اوراق منتشر شده توســط بانک مرکزی و اعطایی 
بــه پیمانکاران( کــه این میزان، تقریبــاً معادل کل 
مبلغی است که در بودجه سال 1۴00 به انتشار اوراق 
مشروح در صفحه 8 اسلامی اختصاص دارد...  

سلمان نصیرزاده
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سیاست

خبرخوان

مجلس فقط گله می کند تا مردم 
خوششان بیاید

مجلس بازتاب صحبت های مردم است و هیچکس 
هم نباید ناراحت شود. استراتژی دولت هم در رابطه 
با مجلس خوب است یعنی بحث تعامل با بهارستان 
دارد و نمی خواهد در تنش، تضاد و درگیری با مجلس 
قرار گیــرد اما آن چیزی که مهم اســت و باید رخ 
دهد این اســت که نمایندگان به جای گله و مشتنج 
کردن فضای عمومی جامعه باید برنامه داشته باشند. 
نمایندگان با این صحبت ها یه مقداری کار پوپولیستی 
انجام می دهند، ســوالی که مطرح می شود این است 
نمایندگان مجلس کدام برنامه و طرح اقتصادی را به 
دولت داده اند که دولت انجام نداده است؟ حقیقتاً این 
سؤال بی ربطی نیست، معتقدم مجلس باید یک مقدار 
خودش را مخصوصاً در مســائل اقتصادی، پویاتر و 

فعال تر نشان دهد.
 البته ما مسائل مختلفی داریم اما در مسائلی همچون 
اقتصاد و معیشــت مردم در حال حاضر دولت دست 
تنها است، مشــاهده می کنیم دولت کار می کند اما 
مجلس می نشــیند ایــراد می گیــرد در صورتی که 
مجلس باید برنامه و طرح هایش را ارائه دهد و دولت 
را ملزم به انجام یکســری کارها کند و هنگامی که 
انجــام نداد گلایه کند. به طور مثال امروز مجلس از 
انتصابات فامیلی مجلس گله می کند، سؤال اینجاست 
چه کسی می گوید این خلاف قانون است؟ آیا نباید 
قانون تعارض منافع هرچه زودتر از سوی مجلس به 
دولت ابلاغ شود؟ توجه داشته باشید مردم می گویند 
این کار خلاف عرف و اخلاق است، اما مجلس باید 
خلاف قانون را بگوید؛ اما چرا تکلیف قانون تعارض 
منافع را زودتر مشخص نمی کند که دولت هم تکلیف 
خودش را بداند. یک جایی قانون ممنوع است؛ یک 
جایی هم خلاف شــأن و عرف اســت، مجلس باید 
ریل گذار باشــد و دولت هــم روی آن حرکت کند، 
اما هنگامی که مجلــس ریل نمی گذارد، دولت ریل 
خــودش را می گــذارد و روی آن حرکت می کند، از 
روی حب و بغض کــه کار خلافی انجام نمی دهد.

جایی می خواندم وزیری 3 برادرزاده و خواهرزاده اش 
را بر ســر کار آورده اســت، اگر بخواهیم استاندارد 
صحبت کنیم این شــخص کجا خلاف قانون عمل 
کرده است؟ هیچکس نمی تواند بگوید خلاف قانون 
عملی انجام داده است، بنابراین مجلس هرچه زودتر 
تکلیف قانون تعارض منافع را مشــخص و به دولت 
ابلاغ کند که اگر دولت مردان تخلف کردند، برخورد 
کنــد. زمانی مجلس می توانــد گلایه کند که دولت 
خــلاف قانونش عمل کرده باشــد، اما هنگامی که 
قانونی ابلاغ نشده است، دولت چه کاری می خواهد 

انجام دهد؟
مجلس بگوید برای بــورس، حجم نقدینگی، تورم، 
رتبه بندی معلمان و هماهنگی حقوق و بودجه 1۴00 
چــه کار کرده اســت؟ امروز کجا قــرار دارد؟ قطعاً 
مجلس فردا روزی که دولت بودجه می دهد، به دلیل 
این که برنامه ای نــدارد اعتراض می کند، در صورتی 
که امروز شــاخص های اقتصادی را باید کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس مشــخص کند اما مشاهده 
می کنیم هیچ شاخصی ندارد! با این اوصاف اگر خدا 
و پیغمبری، دولت برود کاری را انجام دهد می شــود 

به آن ایراد گرفت؟
برنامه ششم تمام شده است، اما مجلس برای برنامه 
هفتم نه اقدام کرده و نه حواسش به آن است. با این 
شرایط، امروز اسناد بالادستی دولت چیست؟ خودش 
می نویســد، در حال حاضر مجلــس می تواند یک 
چارچوبی را تصویب و به دولت بدهد که براساس آن 
فعالیت و کار کند اما نه تنها هیچ چیز نداده بلکه فقط 
گله می کند تا مردم خوششــان بیاید؛ در صورتی که 
امروز درک، شــعور، علم و آگاهی مردم افزایش پیدا 
کرده اســت. امروز به مردم بگویید شخصی 3 فرزند 
خــودش را در جایی منصوب کرده اســت، می گوید 
مخالف کدام بند قانونی است؟ اما هیچ قانونی وجود 
ندارد! یا بعضاً خواهان ارائه گزارش 100 روزه از دولت 
می شوند در حالی که 100 روز برای انجام کارها کم 
است و این حرف ها پوپولســیتی است؛ اصلًا بحث 
ارائه گــزارش 100 روزه هم مطرح باشــد؛ ترازوی 
مجلس برای ارائه گزارش چیســت؟ شــاخص های 
اندازه گیری مان چیست؟ دولت تورم، حجم نقدینگی، 
اشتغال، فاصله طبقاتی و دیگر مسائل را باید به چه 
نقطه ای برساند؟ سؤال این است هنگامی که ترازویی 
وجــود ندارد، ما بر چه اساســی می خواهیم دولت را 

قضاوت کنیم؟
 زمانی که ترارزویی نداریم دولت بیاید گزارش 100 
روزه هم بدهد آیا می توان هنگامی که شــاخص ها 
مشخص نیســت، قضاوت کنیم این اقدامات خوب 

بوده یا خیر؟

خبرخوان

شکایت جدید مجلس از روحانی 
به قوه قضائیه

ایسنا: نماینــدگان مجلس شــورای اسلامی با ارجاع 
گزارش کمیســیون انرژی در مورد اســتنکاف رییس 
جمهور سابق از اجرای قانون حمایت از توسعه صنایع 
پایین دســتی نفت خام و میعانات گازی با استفاده از 
ســرمایه گذاری مردمی به قوه قضاییه موافقت کردند. 
در جلســه علنی مجلس مصطفی نخعی ســخنگوی 
کمیسیون انرژی مجلس گزارش کمیسیون انرژی در 
مورد استنکاف ریاست جمهوری وقت و سازمان برنامه 
و بودجه کشور از اجرای قانون حمایت از توسعه صنایع 
پایین دســتی نفت خام و میعانات گازی با استفاده از 
سرمایه گذاری مردمی را در اجرای ماده 23۴ آیین نامه 
داخلی قرائت کرد. این گــزارش با 1۸۴ رأی موافق، 
11 رأی مخالــف و 17 رأی ممتنــع از مجموع 2۴3 
نماینده حاضر در مجلس جهت بررسی به قوه قضاییه 

ارجاع شد.

باقری: از هیچ کوششی برای پیشبرد 
منافع ملی فروگذار نمی کنیم

ایسنا: علی باقری معاون سیاسی وزیر امور خارجه که 
قرار اســت برای رایزنی های سیاسی به ارو پا سفر کند 
در توئیتی نوشــت: در ادامه رایزنی با همکاران خود در 
دیگر کشورها، در روزهای آینده با چند همتای اروپایی 
ملاقات خواهم کــرد. وی افزود: تبــادل نظر درباره 
موضوعات دوجانبه و منطقه و نیز گفتگوهای آتی در 

دستورکار است.
باقری تاکید کرد: ما از هیچ کوششــی برای پیشــبرد 
منافــع ملی خود از جمله لغــو تحریم های غیرقانونی 
فروگــذار نخواهیم کــرد. معاون سیاســی وزیر امور 
خارجه قرار است از پایتخت کشورهای فرانسه، آلمان 
و انگلیس و چند کشــور اروپایی دیگر از جمله اسپانیا 

دیدار کند.

فریاد »دو دو« نمایندگان در 
مخالفت با وزیر پیشنهادی آموزش و 

پرورش

ایسنا: در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس، محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس نامه رئیس جمهور جهت معرفی 
مســعود فیاضی وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش به 
مجلس جهت بررسی صلاحیت و رأی اعتماد را قرائت 
کرد.  رئیس مجلس شــورای اســلامی بعد از قرائت 
نامــه اعلام وصول گفت: طبق مــاده 202 آئین نامه 
برنامه های وزیر پیشنهادی به کمیسیون های مجلس 
ارجاع می شود. پس از گزارش کمیسیون های مرتبط، 
رســیدگی به صلاحیت وزیر پیشنهادی در هفته آینده 
در دستور کار مجلس قرار می گیرد. در زمان قرائت نامه 
معرفی وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش، تعداد زیادی 

از نمایندگان به نشانه مخالفت دو دو می کردند.

فریاد کریمی قدوسی بر سر پورابراهیمی:
 ۷ سال است این حرفها را می زنید!

ایلنا: صحبت های رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
در صحن علنــی دیروز با اعتراض کریمی قدوســی 

نماینده مشهد مواجه شد. 
در جلسه صحن علنی  دیروز مجلس شورای اسلامی 
و در جریان بررسی وضعیت بازار سرمایه با حضور وزیر 
اقتصاد، پس از ارائه گزارشی از سوی احسان خاندوزی 
وزیر اموراقتصادی و دارایی درباره شرایط بازار بورس 
و برنامه هــای وزارت امور اقتصــادی و دارایی در این 
رابطه، تعدادی از نمایندگان و رؤسای کمیسیون ها در 
خصوص این گزارش دیدگاه های خود را بیان کردند. 
در این راستا و پس از سخنان محمدرضا پورابراهیمی 
رئیس کمیســیون اقتصادی و عــدم انتقاد جدی وی 
نســبت به عملکرد وزیر اقتصاد در خصوص وضعیت 
بورس، محمدجواد کریمی قدوسی نماینده مردم مشهد 
به ســمت تریبون رفت و با فریاد خطاب به وی گفت: 
»7 ســال اســت این حرفا را می زنید، آقای وزیر هم 
با شــما هماهنگ اســت و وضعیت بورس هم همین 

است«.

کمبود زمان و انتظــارات فراتر از برجام دو 
مشــکل مهم پیش روی بازیگران ذی نفع 
در دور هفتم مذاکرات احیای برجام اســت. 
درواقع ســپردن ضمانت از ســوی آمریکا 
برای عدم خروج مجدد از توافق هســته ای 
مهمتریــن محور اختلافــات در این دور از 
مذاکرات وین اســت. لذا به نظر می رســد 
تمرکز مذاکره کنندگان بر مسائل باقی مانده 
و به ویژه در خصوص موضوع ضمانت دادن 
آمریکا برای عدم خروج مجدد از برجام باشد.

به عبارت دیگر محور اول و اصلی اختلافات 
مربــوط به تاکید بر این موضوع اســت که 
آمریکا باید برای عدم خروج مجدد از برجام 
تضمیــن ارائه کند. این یکــی از مهمترین 
دغدغه های ایران اســت و لذا ایران در این 
زمینه تاکید و پافشــاری زیــادی دارد. البته 
است  حاکی  رســانه ای  گزارش های  برخی 
که آمریکا حداقل با این درخواســت حداقل 
در دوره بایدن موافقت کرده اســت، اما این 
درخواست در زمینه دادن تضمین دائمی برای 
عدم خروج آمریکا از برجــام مورد موافقت 
قرار نگرفته است، چرا که دولتمردان آمریکا 
معتقدند بر اساس قانون اساسی هیچ رئیس 
جمهوری نمی تواند چنین تضمینی در زمینه 
یک توافق نامه سیاسی بدهد که به تصویب 
کنگره نرسیده اســت.محور دوم اختلافات 
باقی مانده مربوط به تحریم هایی است که در 
دوره ترامپ اعمال گردیده است و بر اساس 
آن ایران معتقد اســت تمامی این تحریم ها 
باید لغو شــود. در حالیکه آمریکا بر این امر 
تاکید داشته است که می بایست تحریم هایی 
که برچسب هسته ای داشــته اند، لغو شود. 
برآوردها حاکی است که در شش دور قبلی 
مذاکرات، در این مسئله پیشرفت های خوبی 
به دست آمده اســت و آمریکا با رفع شمار 
زیادی از تحریم ها موافقت کرده اســت، هر 
چنــد هنوز برخی اختلافات بــه قوت باقی 
است.محور سوم مربوط به درخواست آمریکا 

برای طرح مســائل منطقه ای و موشکی در 
ذیل مذاکرات جاری است که ایران این امر 
را نمی پذیرد و تاکید دارد که این موضوعات 
جزئی از برجام و مســائل هسته ای نیست. 
برخی برآوردها حاکی است که آمریکا در این 
زمینه تا حدودی عقب نشــینی کرده است، 
اما تصریــح دارد که اگر ایــران می خواهد 
موضوعی به برجام اضافه شــود نیاز اســت 
که این مــوارد نیز لحاظ شــود.با توجه به 
اینکــه از طرفی در خصوص شــمار زیادی 
از مسائل فنی و سیاســی در دوره های اول 
مذاکرات بحث شــده است و برای بسیاری 
از آن چالش هــا، راه حل هایی پیدا شــده و 
بعضاً توافق اولیه شــده است و برای برخی 
چالش های دیگر نیز راه حل هایی اندیشیده 
شده است و از سوی دیگر با توجه به اینکه 
تمامی طرف ها از حصول توافق برای احیای 
برجام سود می برند، بنابراین همچنان به نظر 
می رسد امید قابل توجهی در این زمینه وجود 
دارد.ضمن اینکه اگر در این مرحله پیشرفتی 
حاصل نشود، ممکن است روند سازنده ای که 
تاکنون از سوی اکثر طرف ها در پیش گرفته 
شده است، تحت الشعاع قرار گیرد و شرایط 
نسبتاً مثبت کنونی معکوس شود. در واقع از 
نظر زمانی فرصت زیــادی وجود ندارد و از 
دســت دادن زمان ممکن است فاصله ها را 
به شکل غیر قابل ترمیمی افزایش دهد. در 
نتیجه آگاهی بازیگران نسبت به این مساله 

نیز می توانــد تلاش ها برای حصول هر چه 
زودتر توافق را استحکام بیشتری ببخشد.

چالش اصلی و مهم که میان همه بازیگران 
مشترک است مسئله کمبود زمان هست. زیرا 
بازیگران غربی این ادعا را مطرح می کنند که 
با توجه به کم شدن تعهدات برجامی ایران 
که ناشــی از خلف وعده آمریکا بوده است، 
در نتیجه شرایط برای راستی آزمایی برنامه 
هســته ای ایران به دشواری پیش می رود و 
از سویی آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز 
تصریح کرده است که علی رغم عدم تخلف 
از سوی ایران، ولی به دلیل کاهش تعهدات، 
انجام راستی آزمایی ها با دشواری هایی روبرو 
است. در نتیجه طرف غربی مدعی است که 
از یک زمان به بعد دیگر ممکن است تداوم 
برجام ســودمندی لازم را نداشته باشد و به 
سمت پلن B مبنی بر اعمال تحریم ها علیه 
ایران و سایر اقدامات تنبیهی روی آورد. در 
نتیجه ایران نیز دیگر خود را ملزم به رعایت 
هیچ یــک از مفاد برجام نخواهد دانســت 
و شــیرازه برجام به طور کلی از هم خواهد 
پاشــید و احیای برجام امری نه محال، ولی 

بسیار دور از دسترس خواهد شد.
مجموعــه ایــن شــرایط باعث می شــود 
پیچیدگی های بســیار زیاد و جدیدتری در 
خصوص پرونده هسته ای ایران به وجود آید 
که تصور می شود تمامی بازیگران نسبت به 
این تهدید مشــترک آگاهی دارند و بنابراین 

ســعی خواهند کرد حصول توافق را سرعت 
ببخشند.

آنچه که ایــران و آمریکا فراتر از متن قبلی 
برجام مطالبه می کنند، چالش اصلی و مهم 
دیگری اســت که روند دستیابی به برجام را 
تحت الشعاع قرار می دهد و چالشی است که 
از یکســو در برابر ایران و آمریکا وجود دارد 
و از ســوی دیگر در برابر ســایر کشورهای 
مداخلــه کننده وجود دارد که بیشــتر نقش 
واســطه را دارا هســتند و لذا برای نزدیک 
کردن دیدگاه ها میان دو ایران و آمریکا دچار 

چالش خواهند بود.
البته ایران تصریــح دارد که چیزی فراتر از 
برجــام نمی خواهد، اما چــون یکبار آمریکا 
بدعهدی کرده اســت و از برجام خارج شده 
است، لذا ایران این خواستهٔ به حق و کاملًا 
منطقــی را مطرح می کند که آمریکا باید در 
خصوص عدم خروج مجدد از برجام تضمین 
بدهد. اما آمریکا این مورد را تعهدی فراتر از 
نسخه قبلی برجام می داند و عنوان می دارد 
که از قبل هم چنین تعهدی در برجام نداده 
است. مضاف بر اینکه مسائلی در زمینه عدم 
امکان قانونی آن، بر اســاس قانون اساسی 
آمریکا مطرح می کنند.این درست است که 
روســیه و چین هــر دو از نزدیکی هر چه 
بیشتر ایران به شرق استقبال می کنند و مایل 
هســتند که نگاه به شــرق در ایران تقویت 
شــود، اما به هر حال حفــظ وضعیت فعلی 
میان ایران و جامعه بین المللی، آن ها را نیز 
برای گسترش روابط خود با ایران و به ویژه 
در افزایش مبادلات و همکاری های تجاری 
و اقتصادی دچار چالش و مشکل می کند.از 
سوی دیگر آنها همراستا با تمامی بازیگران 
ذینفــع این نگرانی را دارنــد که در صورت 
ادامه روند فعلی، ممکن اســت وضعیت به 
شرایط غیر قابل کنترلی سوق داده شود که 
به ضرر تمامی کشورها باشد. بنابراین به نظر 
می رسد روسیه و چین نیز تلاش خواهند کرد 
که چالش میان ایــران و جامعه بین المللی 
کاهش یاید، چرا که چنین وضعیت فعلی بنا 
به دلایلی که ذکر شــد، تأمین کننده منافع 

آنها نیز نیست.

 برجام احیا می شود؟

چالش »تضمین« در مذاکرات وین
رضا ذبیحی
روزنامه نگار

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی 

ســید ابراهیم رییسی در تبلیغات انتخاباتی اش 
وعده ایجاد ۴ میلیون شــغل در ۴ سال را داد؛ 
موضوعی کــه تحقق آن با توجه به شــرایط 
اشتغال در کشــور و به خصوص از بین رفتن 
و تحدید بسیار از مشاغل در دوران همه گیری 
کرونا می تواند تحول زیادی ایجاد کند، اما این 
وعده های روی کاغذ چطور عملی خواهد شد؟

شــورای عالی اشــتغال اخیــراً و در پی وعده 
دولت برای ایجاد ۴ میلیون شــغل در ۴ سال، 
مصوبه ای برای ایجاد یک میلیون و ۸50 هزار 
شغل تا پایان سال 1۴01 را گذرانده که با توجه 
به اعلام رسمی مبنی بر اینکه در دوران کرونا 
بیش از یک میلیون نفر شــغل خود را از دست 
دادند، وعده ایجاد این میزان شغل تا پایان سال 

آینده بسیار چالش برانگیز خواهد بود.
وزیر کار درباره احتمال عدم تحقق این میزان 
اشــتغال تا پایان سال 1۴01 می گوید: شخصاً 
از خــودم این توجیه را نمــی پذیم که در آخر 
سال 1۴01 بگوییم برنامه ما به خاطر تحریم ها 
محقق نشد مگر اینکه تحریم های داخلی باشد 
و این مساله برای ما که در دولت نشستیم یعنی 
نخواستن؛ لذا انتظار داریم که اشتغال افزایش 

یابد.
به گفته او، در بخش مشاغل خانگی و روستایی 
ظرفیت هایی وجود دارد که در طرح اشــتغال 

میلیونی دولت، تمرکز روی آن خواهد بود.
طبق آمار رســمی اعلامی از سوی وزیر کار، 
نزدیک به دو میلیون و ۴00 هزار نفر بیکار در 
کشور وجود دارد که دو میلیون و 200 هزار نفر 
از آنها دارای اشــتغال ناقص یا ناپایدار هستند 
و حــدود 2 میلیون نفر ناامید از یافتن کارند، ۹ 
میلیون و 700 هزار نفر هم دارای اشــتغال کم 
درآمد هســتند و چهار میلیون و 500 هزار نفر 
دارای اشتغال غیر رســمی و فاقد بیمه اند که 
تمام این گروه ها مخاطب اصلی برنامه اشتغال 

دولت به شمار می روند.
حرکت منسجم قوای سه گانه لازمه تحقق وعده  ��

ایجاد اشتغال

در همین رابطه خلیل بهروزی فر، عضو هیات 
رییسه کمیســیون اجتماعی مجلس در گفت 
و گو با ایســنا حرکت منســجم و متحد قوای 
ســه گانه را از الزامات تحقق وعده های دولت 
برای ایجاد اشــتغال دانســت و بــر ضرورت 
اســتفاده از ظرفیت ها و قابلیت ها و همچنین 
دعوت ســرمایه گذاران داخل و خارج از کشور 
به ســرمایه گذاری تاکید کرد.او با بیان اینکه 
ظرفیت هــای زیادی در داخل کشــور در ابعاد 
مختلف وجود دارد که از آنها بهره گرفته نشده، 
افزود: اگــر دولت، مجلس و قــوه قضاییه در 
ارتباط با بحث تولید منســجم و متحد حرکت 
کنند، مطمئناً یک میلیون و ۸50 هزار شــغل 
تــا پایان 1۴01 و برنامه ریــزی دولت انقلابی 
و مردمی آقای رئیســی برای ایجاد ۴ میلیون 
شغل در ۴ سال، می تواند محقق شود.به گفته 
بهروزی فر، اگــر ســرمایه گذاران در داخل و 
خارج از کشــور دعوت به سرمایه گذاری شوند 
و امنیت ســرمایه گذاری برای ایشــان حاصل 
شود، با توجه به امکانات موجود، کشور می تواند 
از حیــث اقتصادی روی پای خود بایســتد و 
اشــتغال نیز تقویت می شود.او تولید را پیشران 
اقتصاد دانســت و گفت: تقویت تولید در درجه 
اول می تواند کشــور را از حیث رشد اقتصادی 
به جای قابل قبولی برساند. مجلس به ضرس 
قاطع به دنبال این قضیه است و این هماهنگی 

و همراهی به طور کامل وجود دارد.
بروکراسی  �� و  موجود  موانع  اصلاح  ضرورت 

ضداشتغال
مجتبی توانگــر، عضو کمیســیون اقتصادی 
مجلس نیز در گفت وگو با ایســنا، سامان دادن 
به متغیرهای اصلی اقتصاد و مدیریت صحیح 
بودجه را پیش نیاز رشد اشتغال دانست و گفت 
که شــورای عالی اشتغال باید بیش از هر چیز 
سراغ انحصارها و موانع موجود و بروکراسی ضد 

اشتغال برود و آن را اصلاح کند.
او با اشــاره به وعده دولت برای ایجاد شــغل، 
گفت:  این میزان اشــتغال تا پایان سال 1۴01 
رقم بزرگی اســت و تحقق آن نیــاز دارد که 
رویکرد دولت در زمینه اشــتغالزایی تغییر کند. 
تحقق این رقم اشتغالزایی شدنی است به شرط 

اینکه دولت از رویکرد پول پاشــی صرف برای 
اشتغال به رویکرد تسهیل فضای کسب و کار 
حرکت کند.به گفته توانگــر، مصوبه مجلس 
برای تســهیل صدور مجوزهای کسب و کار 
یک نمونــه در این زمینه اســت که می توان 
بــا رفــع انحصارهایی که در برخی مشــاغل 
تخصصی است و همچنین کوتاه کردن فرایند 
صدور مجوز در بسیاری از فعالیت های صنفی 
و تولیدی اشــتغال قابل توجهی ایجاد کرد.این 
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با تاکید بر 
ضرورت اصلاح و رفع انحصارها و موانع موجود 
و بروکراسی ضد اشتغال گفت: حتماً برای ایجاد 
این میزان اشــتغال نیاز به رشد اقتصادی بالا 
داریم اما موضوع مهمتر این اســت که رشــد 
اقتصادی را باید بیش از سرمایه گذاری از محل 

رشد بهره وری محقق کنیم.
توانگــر بــا اشــاره به تأثیــر تکمیــل روند 
واکسیناســیون و عبــور از دوره کرونا و فعال 
شدن بخش هایی مثل گردشــگری در ایجاد 
اشتغال، گفت: این مسئله زمانی محقق می شود 
که دولت بتوانــد متغیرهای کلان اقتصاد و از 
جمله کسری بودجه را به گونه ای مدیریت کند 
که تورم مهار شود. در حقیقت پیش فرض همه 
شــرایط آماده کشور برای رشد اشتغال، سامان 
دادن به متغیرهای اصلــی اقتصاد و مدیریت 

صحیح بودجه است.
اشتغال  �� ایجاد  برای  خصوصی  بخش  موانع   

برداشته شود
یک عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی گفت که اگر بروکراسی اداری برای 
ورود بخش خصوصی به حوزه اشتغال برداشته 
شــود، حتی بیش از یک میلیون شغل در سال 
ایجاد خواهد شــد اما اگر شرایط اینطور پیش 

برود ایجاد اشتغال نشدنی است.
مهدی عیســی زاده در گفت و گو با ایســنا با 
اشــاره به وعده رئیس جمهور بــرای ایجاد ۴ 
میلیون شغل در ۴ سال و مصوبه اخیر شورای 
اشــتغال برای ایجاد یک میلیون و ۸50 هزار 
شغل تا پایان ســال 1۴01، اظهار کرد: دولت 
برای ایجاد یک میلیون شــغل در سال وعده 
داده و من به جرأت می توانم بگویم اگر دولت 

مسیر اشــتغال را هدایت کند و این بروکراسی 
اداری را بردارد که بخش خصوصی بتواند وارد 
شــود، حتی بیش از یک میلیون شغل در سال 

ایجاد خواهد شد.
وی افــزود: در حــوزه انتخابیه من بخش 
خصوصی پول، امکانات و دســتگاه آورده و 
به راحتی می تواند برای 1500 نفر شــغل 
ایجــاد کند، اما 7 ماه اســت که من برای 
آنها دوندگی می کنم و هنــوز درگیر و دار 
اداری مانده ام با وجود اینکه دســتور رئیس 
جمهــور، وزیر و معاون رئیس جمهور قبلی 
را دارم امــا هنوز اندر خم یک کوچه ایم که 
اگر اینطور پیش برود ایجاد اشتغال نشدنی 
اســت. در برخی موارد نیاز به اعتبار دولتی 
هم نیست و تنها کافی است که سیستم های 
اداری مسیر را برای بخش خصوصی هموار 
کنند.عیسی زاده همچنین گفت: ما باید به 
اینها تشــویقی بدهیم. در همه دنیا این ها 
را تشــویق می کنند. در کشورهای همسایه 
بــه این افراد تســهیلات بانکــی و زمین 
تشویقی می دهند اما ما حتی مسیر مجوزها 
را برایشــان هموار نمی کنیم. وقتی بخش 
خصوصی برای ایجاد اشتغال اعلام آمادگی 
می کنــد، بلافاصله وزارتخانه باید مســیر 
را همــوار کند و از وزیر تــا رده های پایین 
همه برای آنها خبردار بایستند. امیدوارمان 
شاءالله این اراده در دولت وجود داشته باشد 
و مشکلات حوزه اشــتغال نیز مرتفع شود.

به نظر می رســد موضوع ایجاد اشتغال به 
واســطه اینکه طیف وسیعی از افراد جامعه 
را دربر می گیرد، همواره مطالبه اصلی افکار 
عمومی از دولت ها بوده است. در دوره جدید 
و با توجه به وعده های دولت سیزدهم برای 
ایجاد اشتغال و نزدیک شدن به زمان پایان 
همه گیری کرونا و از ســر گیری بســیاری 
از کســب وکارهای زمین مانده، این انتظار 
از دولت بیش از پیش وجــود دارد لذا امید 
می رود که حداقل پس از گذشت یک سال از 
آغاز به کار دولت، کارنامه مشخصی در این 
زمینه ارائه و شعار ایجاد یک میلیون شغل 

در هر سال به محک گذاشته شود.

  اشتغالزایی؛  از وعده های کاغذی تا عمل
وعده ایجاد یک میلیون شغل تا پایان سال آینده چالش برانگیز خواهد  بود

 الهه حمیدی کیا
روزنامه نگار
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اقتصاد

خبرخوان

قیمت برنج گران نیست

خبرآنلاین: مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران 
درباره دلایل گرانی برنج در بازار گفت: تعیین قیمت 
برنج ایرانی در اختیار کشاورزان است و برنج خارجی 
نیز با توجه به اینکه با ارز نیمایی وارد کشور می شود 
از شــمول قیمت گذاری خارج شده است. وی اظهار 
داشــت: نرخ رشد برنج در مقایســه با رشد نرخ ارز 
متعادل بوده است اما شرکت بازرگانی دولتی در حال 
توزیــع برنج برای کنترل قیمت ها اســت. این مقام 
مســئول تاکید کرد: قیمت های برنج خارجی در بازار 
نســبت به نرخ تورم گران نیست حتی وارد کنندگان 
نســبت به قیمت های فعلی برنــج خارجی اعتراض 
دارند و اعلام می کنند که هزینه تمام شده آنها بیشتر 
است. وی اظهار داشت: هر کیلوگرم از بهترین برنج 
شمال بدون شکســتگی ممکن است در بازار تا ۶0 
هزار تومان بالا رفته باشــد اما در حال حاضر قالب 
برنج طارم ۴7 تا ۴۸ هزار تومان به فروش می رســد. 
سیف گفت: برخی از خبررسانی هایی که درباره قیمت 
برنج صورت می گیرد جهت دار است؛ در حال حاضر 
ذخایر راهبردی در وضعیت مطلوبی قرار دارد. معاون 
وزیر جهاد کشاورزی همچنین گفت: در حوزه تغییر 
نرخ ارز هیچ تصمیمی تا به این لحظه گرفته نشــده 
است هر آنچه که اتفاق افتاده فقط بررسی و مطالعه 

بوده است.

صادرات نخل هنوز ادامه دارد

ایلنا: رییس انجمن ملی خرما درباره فروش نخل ها 
به کشورهای حاشــیه خلیج فارس، گفت: متاسفانه 
بایــد این خبر را تأیید کنم صادرات نخل از ایران به 
کشورهای حاشــیه خلیج فارس در شهرهای جنوبی 
کشور به ویژه بوشهر، صورت گرفته است و هنوز هم 
ادامه دارد. محسن رشید فرخی بابیان اینکه در سطح 
وسیع صادرات نخل صورت نمی گیرد، تصریح کرد: 
صادرات نخل با وجــود محدودیت هایی که وزارت 
جهاد کشاورزی اعمال کرده است اجرا می شود. باید 
جلوی این مسئله تا تبدیل به یک شغل نشده است 
گرفته شود. رشیدفرخی ادامه داد: به این نکته توجه 
کنیم که درخت نخل توانایی سازگاری با رطوبت کم 
و کم آبــی را دارد. پس این اظهارات که این درختان 
خشک و غیرمثمر هستند از اساس درست نیست اگر 
چنین است چرا این درختان از ریشه کنده می شوند؟ 
حتی اگر بپذیریم این درخت ها غیرمثمر هستند کندن 
و جابه جا کردن آن نباید صورت بگیرد چراکه باعث 
تخریب محیط زیست می شود از این رو لازم است که 
این مســئله را قاچاق تلقی شود و با کسانی که اقدام 
به چنین کاری می کنند به شــدت مقابله کنیم. وی 
تصریح کرد: این زنگ خطر باید جدی گرفته شــود 
چرا که ممکن است در آینده بهترین درخت های ما 

فروخته شوند.

رقم صادرات برق به ۱۰۰۰ مگاوات 
رسید

ایلنا: ســخنگوی صنعت برق رقم صــادرات درباره 
میزان صادرات و واردات برق اظهار داشــت: اولویت 
ما تأمین برق داخل کشــور اســت و در صورتی که 
ظرفیت کافی داشته باشــیم قطعاً صادرات خواهیم 
داشــت. مصطفی رجبی مشــهدی افزود: واردات ما 
در حداکثر میزان است بعد از فصل تابستان اقدامات 
اولیه در زمینه قراردادهایی کــه نیاز به الحاقیه و یا 
تمدید داشــتند، انجام شد تا بتوانیم در فصل سرد و 
همچنین تابستان سال آینده که نیاز به واردات داریم 
از حداکثر ظرفیت اســتفاده کنیم. وی رقم صادرات 
را 1000 مــگاوات عنوان کرد و گفت: صادرات برق 
ایران به کشــورهای طرف قرارداد برابر تعهدات در 

حال انجام است.

آمریکا اجازه تهاتر بین ایران و 
پاکستان را نمی دهد

ایلنا: درحالی که عبدالرزاق داود مشاور ارشد نخست 
وزیر پاکســتان در امور بازرگانی و ســرمایه گذاری 
)سرپرســت وزارتخانه بازرگانی پاکستان( در دیدار با 
وزیر کشاورزی ایران اظهار کرد: پاکستان دارای برنج 
و ایران دارای نفت و پتروشــیمی است که می توانیم 
این کالاها را با هم تهاتر کنیم. مســیح کشاورز، دبیر 
انجمن واردکنندگان برنج، گفت: این ســخنان بارها 
از ســوی پاکستانی ها اعلام شــده است اما هیچگاه 
عملیاتی نشــد. کشــاورز با بیان اینکــه بانک های 
پاکســتانی وابسته به آمریکا هســتند، تصریح کرد: 
آمریکا اجازه تهاتر بین ایران و پاکستان را نمی دهد. 
به همین دلیل ما نمی توانیم وارد مذاکره با این کشور 
شویم ممکن اســت بین دولت ها بدون دخیل کردن 
بانک ها تهاتری صورت بگیرد اما این امکان سالهاست 

که برای بخش خصوصی فراهم نشده است.

گزارش

فرار سرمایه گذاران افغانستانی 
از ایران؟

هر چند ایران در سال های گذشته تلاش کرده با فراهم 
کردن مقدمات لازم، شــرایط را برای جذب ســرمایه 
گذاری های خارجی فراهم کند اما مشکلات تحریم و 
بالا رفتن ریسک سرمایه گذاری در ایران باعث شده، 
میزان سرمایه گذاری خارجی در کشور افزایش چشم 
گیری پیــدا نکند. یکی از سیاســت هایی که دولت ها 
بــرای جذب ســرمایه گذاری خارجی در دســتور کار 
قرار می دهند، ارائه برخی امتیازها به ســرمایه گذاران 
است. از معافیت های مالیاتی و تضمین بازگشت اصل 
ســرمایه گرفته تا فراهم کردن شرایط اقاماتی بخشی 
از این سیاست هاست که در سال های گذشته بسیاری 
از کشورهای همســایه ایران از جمله ترکیه آن را در 
دســتور کار قرار داده اند. حالا حسین سلیمی – رئیس 
اتاق بازرگانی مشترک ایران و افغانستان – می گوید در 
صورتی که ایران شــرایط لازم را برای حفظ سرمایه 
گذاران افغانستانی فراهم نکند، آن ها به سمت حضور 
در ترکیه حرکت خواهند کرد.رئیس اتاق مشترک ایران 
و افغانستان و عضو هیات واگذاری مجوزهای سرمایه 
گذاری با بیان اینکه در هر جلســه این هیات به طور 
تقریبی، 30 درصد درخواســت ها برای سرمایه گذاری 
از ســوی سرمایه گذاران افغانستانی مطرح شده است، 
گفت که ارزش این درخواســت ها از 300 هزار دلار تا 
حدود 20 میلیون دلار متغیر اســت. در آخرین جلسه 
هیــات واگذاری مجوزهای ســرمایه گــذاری که در 
مهرماه برگزار شد، حدود ۴۴ طرح سرمایه گذاری مورد 
بررسی قرار گرفت که حدود 17 طرح مربوط به سرمایه 

گذاران افغانستانی بود.
ســلیمی با اشــاره به اینکه بعد از تحولات سیاسی در 
افغانســتان طی ماه های اخیر، درخواست های سرمایه 
گذاری از ســوی اتباع این کشور افزایش یافته است، 
ادامه داد: پیش از این، درخواســت ها بیشتر معطوف به 
رقم 300 هزار دلار به عنوان کف سرمایه گذاری برای 
دریافت اقامت بود. اما اخیــراً این ارقام افزایش یافته 
اســت. به طوری که اکنون یک پروژه سرمایه گذاری 
برای کشت محصولات کشاورزی و دامپروری با رقم 
17 میلیون دلار در کرمانشاه تعریف شده است. یا یکی 
از ســرمایه گذاران، پروژه ای برای کشت گلخانه ای در 
منطقه خراسان ایجاد کرده است که ارزش این سرمایه 
گذاری بیش از یک میلیون دلار است.او با بیان اینکه 
۸0 درصد ســرمایه گذاری افاغنه در خراسان رضوی 
صورت گرفته اســت، ادامه داد: آنچــه اخیراً نگرانی 
ایجاد کرده، آن است که ســرمایه گذاران افغانستانی 
به سوی سرمایه گذاری در ترکیه تمایل پیدا کرده اند. 
به هرحال، آن ها در ترکیه با سرمایه گذاری 250 هزار 
دلاری می تواننــد علاوه بر اقامــت، گذرنامه ترکیه را 
نیز دریافت کرده و به ســرعت مجوزهای لازم، نظیر 
حق تحصیل فرزندانشــان را دریافت کنند. درحالی که 
درایران این فرآیند طولانی بوده و آنها با سرمایه گذاری 
این رقم تنها از اقامت پنج ساله برخوردار می شوند که 
پس از پنج ســال باید آن را تمدید کنند. ســلیمی در 
ادامه با اشــاره به نیاز کشور به منابع مالی، از ضرورت 
تعیین مشــوق هایی که موجب ارجحیت یافتن ایران 
برای ســرمایه گذاران خارجی از جمله سرمایه گذاران 
افغانســتانی می شود، ســخن گفت و تسریع در صدور 
ویزا، اصلاح شــرایط اقامت و نیز تعیین معافیت های 
مالیاتی برای ســرمایه گذاران خارجی را از جمله این 

مشوق ها برشمرد.
ســلیمی همچنین مشــکلات مهاجــران افغان برای 
اقامت، دریافت شناســنامه و نیز حق تحصیل فرزندان 
آنها در ایران را مورد اشــاره قرار داد و به ســایت اتاق 
تهران گفــت: برای توســعه مراودات با این کشــور 
می تــوان از الگوهای مختلفی بهــره گرفت؛ از جمله 
ایجاد واحد صنعتی مشترک در خاک افغانستان به ویژه 
در صنعــت خودرو یا حوزه معــدن کاری. همچنین با 
توجه به برخورداری افغانســتان از آب کافی، می توان 
نسبت به کشت فراســرزمینی، فراوری محصولات در 
ایران و صادرات به این کشــور اقدام کرد. رئیس اتاق 
مشــترک ایران و افغانستان همچنین گفت که الگوی 
پذیرش مهاجران مکزیکی در آمریکا به صورت فصلی 
در مورد مهاجران افغانســتانی در ایران نیز قابل انجام 

است.

 گــروه اقتصادی: حدود یــک ماه مانده تا 
دولت ســیزدهم نخســتین لایحه بودجه 
خود را به مجلس شــورای اســلامی ارائه 
کنــد. تاکنون تیــم اقتصــادی دولت به 
روش هــای مختلف رویکرد اقتصادی خود 
را درباره مســائلی چون نقدینگی و تورم، 
رشد اقتصادی، ارز ۴200 تومانی، یارانه ها، 
مالیات، ساماندهی طرح های عمرانی نیمه 
کاره، مســکن، بیکاری و سایر موارد بیان 

کرده است.
بودجه 1۴01 به عنــوان برنامه و چراغ راه 
اداره کشــور در ســال پیش رو مهمترین 
ســندی خواهد بود که برنامه های مختلف 
اعضای دولت را یک کاسه کرده و چشم انداز 
روشنی از برنامه ها را ارائه خواهد داد. مثل 
همیشه در زمان ارائه لایحه بودجه، موضوع 
منابع و درآمدهای دولت از اهمیت زیادی 
برخوردار اســت. پیش بینی هــای درآمدی 
مشــخص کننده سقف مصارف و هزینه ها 
هستند.همیشه درآمدهای نفتی نقش مهمی 
در بودجه ایفا کرده اســت، اما در دو یا سه 
سال اخیر کاهش این نوع درآمد، دولتمردان 
را به فکر دســتیابی به درآمدهای پایدارتر 
انداخته و مضرات تکیــه صرف بر نفت را 
به آنها متذکر شده است. بنابراین، زمان آن 
رسیده است که برای قطع وابستگی بودجه 

به نفت کاری جدی انجام شود.
قطع وابستگی نفت چیست؟ ��

البته وقتی ســخن از قطع وابستگی بودجه 
به نفت می شــود منظور این نیســت که 
درِ چاه های نفتی بســته شــود، یا نفتی به 
فروش نرسد. توسعه زیرساخت ها و اجرای 
نیازمند درآمدهای نفت  طرح های عمرانی 

و گاز است.
مشــکل اصلی در رابطــه بودجه و نفت از 
اینجا ریشه می گیرد. در بودجه اصطلاحی 
هســت به نام »تراز عملیاتی«. زمانی که 
درآمدهای غیرنفتی دولت کفاف هزینه های 
جاری آن را ندهد ناتــرازی پیش می آید. 

دولت مجبور می شود یا از درآمدهای نفتی 
بردارد، در صــورت نبود درآمد نفتی کافی، 

دچار کسری بودجه می شود.
از آغاز وابستگی هزینه های جاری دولت به 
درآمدهای نفتی ۸0 سال می گذرد. در این 
مدت به طور مداوم از قطع وابستگی بودجه 
نفت صحبت شده است، اما هرگز این اتفاق 
نیفتاد. دولت روز به روز بزرگتر و بزرگتر شد 

و هزینه هایش نیز بیشتر و بیشتر.
البته به مــوازات آن، درآمدهای نفتی نیز 
افزایــش یافت و در عمل، دولت بی نیاز از 
ســایر درآمدها و از جمله مهم ترین آن ها 
یعنی مالیات شد. مالیات تنها درآمدی است 
که می تواند دولت را از شــر کسری بودجه 
رها کنــد و اجازه ندهد هرگز تراز عملیاتی 

بودجه دچار ناترازی شود.
مالیات  �� بر  فشار  بدونه  مالیاتی،  نظام  اصلاح 

دهندگان
اگرچه نظام مالیاتی همیشــه وجود داشته 
اســت، اما هرگــز درســت کار نکرده و 
جایــگاه و کارکــرد اصلی خــود را نیافته 
اســت. این نظام با دو مشکل اساسی فرار 
مالیاتی و معافیت هــای مالیاتی غیر موجه 
رو به رو اســت.حل معضــل معافیت های 
مالیاتی سخت نیست، اما رفع مشکل فرار 
مالیاتی بــه عنوان یکی از معضلات اصلیِ 
اقتصاد کشــور به راحتی صورت نمی گیرد. 
برآوردهای مختلفی از میزان فرار مالیاتی در 

کشور وجود دارد اما روشن است که رقم آن 
بســیار قابل توجه است. احسان خاندوزی، 
وزیر اقتصاد در اواخر سال 13۹۹، به عنوان 
نماینده وقت مجلس و عضو کمیســیون 
اقتصادی میــزان فرار مالیاتی را بین ۸0 تا 
100 هزار میلیــارد تومان برآورد کرده بود. 

این عدد به راحتی قابل گذشت نیست.
اصــلاح نظام مالیاتی با هــدف حذف و یا 
کاهش قابل توجــه فرار مالیاتی، ضرورتی 
است که از مدت ها پیش در دستور کار قرار 
داشته و چند ســالی است که در چارچوب 
هوشمندسازی  و  اقتصاد  هوشمندســازی 
نظام مالیاتی مورد توجه بیشتر و در آستانه 

عملیاتی شدن قرار گرفته است.
درباره ضــرورت و چگونگی اصلاح نظام 
مالیاتی »آلبرت بغزیان«، اقتصاددان و استاد 
دانشگاه تهران در گفت و گو با ایرنا گفت: 
وضعیت مالیات ستانی ایران مناسب نیست. 
نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی ما زیر 
10 درصد است. این درحالی است که برخی 
از کشــورهای همسایه ایران این نسبت به 
25 درصد می رســد.وی ادامه داد: مشکل 
نظام مالیاتی هم از معافیت های مالیاتی غیر 
ضروری ناشی می شود و هم از فرار مالیاتی. 
به نظر من تمرکز باید بر جلوگیری از فرار 
مالیاتی و حــذف معافیت های مالیاتی غیر 
ضروری باشــد. دولت می تواند بدون ایجاد 
فشــار بر مالیات دهندگان و بدون فشار بر 

تولیدکنندگان، درآمدهای مالیاتی خود را به 
طرز قابل توجهی افزایش دهد. باید فشــار 
اصلی بر آنهایی وارد شود که از دادن مالیات 
فرار می کنند. تجمیع درآمدهای افراد راهی 
مناســب برای تحقق اهداف مالیاتی دولت 
اســت. این موضوع چیز جدیدی نیست و 
همیشه از سوی اســاتید و مسئولین مورد 
تأکید بوده است. اینکه چرا اجرایی نمی شود 

جای سؤال دارد.
کشور را بدون درآمدهای نفتی هم می توان  ��

اداره کرد
این اســتاد دانشــگاه اظهار داشت: به نظر 
من این کشــور را با درآمدهای مالیاتی و 
بدون کسری بودجه می توان اداره کرد. اگر 
اراده ای برای بســتن راه های فرار مالیاتی 
باشــد، با وجود پیشــرفت تکنولوژی های 
اطلاعاتی و ارتباطی امروز می شود با یک 
کد ملی میزان درآمد هر فرد را مشخص و 

مالیات آن را اخذ کرد.
بغزیــان افزود: به نظر می رســد با اجرایی 
شــدن این موضوع منافع عــده زیادی به 
خطر می افتد. بــه همین خاطر در برابر آن 
سنگ اندازی می کنند. با این حال امیدواریم 
در دولــت کنونی لایحه مالیات بر مجموع 
درآمد به مرحله اجرا برســد تا بدین ترتیب 

مانع از فرار مالیاتی شود.
وی در مورد فرار مالیاتــی اضافه کرد: در 
ایران مجازات فرار مالیاتی متناسب با جرم 
نیســت. جریمه هایی که در نظر می گیرند 
بسیار کم است و مانع فرار مالیاتی نمی شود. 
در کشــورهای که در زمینه مالیات ستانی 
تجربــه موفقی داشــته اند مجــازات فرار 
مالیاتی بسیار سنگین است. نمی گویم که 
در آن کشورها فرار مالیاتی وجود ندارد اما 
خیلی کمتر است.اگر نظام مالیاتی اصلاح 
و مالیات به درســتی اخذ شــود می توان 
درآمدهای نفتی را به سمت بخش عمرانی 
بودجه سوق داد. بسیاری از کشورهایی که 
نفت ندارند بودجه و اقتصادشــان را بدون 
کســری و مشــکل اداره می کنند. ما هم 
می توانیم درآمدهای نفتی را به زیرساخت ها 

و بخش عمرانی اختصاص دهیم.

اصلی ترین چالش اقتصادی دولت رئیسی برای اداره کشور چیست

دوراهی نفت و مالیات
ستار محمدی تلوار

روزنامه نگار

کســری شــدید بودجه و چگونگی جبران آن، این روزها دغدغه 
بسیاری از کارشناسان شده است؛ آن هم در شرایطی که نه درآمد 
نفتی وجود دارد و نه امــکان افزایش درآمد مالیاتی و گمرکی و 
ســایر درآمدها. این در حالی اســت که دولت ماهانه حدود ۶00 
هزار میلیارد تومان حقوق پرداخت می کند. در عین حال، دولت در 
بخش هــای یارانه ای تعهداتی دارد که باید ماه به ماه ادا کند و در 
کنار آن، زمزمه هایی شــنیده می شود که احتمال دارد به تعهدات 
یارانه ای دولت اضافه شــود؛ آن طور که محســن رضایی، معاون 
اقتصادی دولت اعلام کرده و از خبرهای خوش در آذرماه سخن 

گفته است.
در این شرایط، گزارش ها حاکی از آن است که کسری ۴50 هزار 
تومانی بودجه پیش پای دولت اســت، اما با این وجود، احســان 
خاندوزی، وزیر اقتصاد مدعی اســت در شــرایطی که کشــور با 
کسری بودجه بی سابقه تحویل دولت سیزدهم شد، اما در مهرماه 

مخارج دولت بدون هیچ انتشار اوراق بدهی جدید تأمین شد.
تأمین مالی بودجه چگونه؟ ��

آیا واقعاً این گونه است و دولت برای تأمین مالی بودجه چه کرده 
اســت؟ دولت های گذشته در سال های اخیر برای جبران کسری 
بودجه به استقراض از بانک مرکزی روی آوردند و به چند روش 

مستقیم و غیرمستقیم از آن درخواست چاپ پول کردند.
نخستین راه، استقراض مستقیم دولت از منابع بانک مرکزی است. 
به این صــورت که اگر دولت نتواند کســری بودجه را از طریق 
افزایش مالیات یا انتشــار اوراق قرضه دولتی که همان استقراض 
از بازار بدهی اســت، تأمین کند، اقدام به انتشــار پول یا همان 
استقراض از بانک مرکزی می کند. دومین راه استقراض دولت از 
بانک مرکزی، از طریق استقراض بانک ها از بانک مرکزی است؛ 
در واقع میزان اضافه برداشــت بانک ها از بانک مرکزی افزایش 
می یابد و در این روش بانک ها واســطه این اســتقراض هستند. 
استقراض از بانک مرکزی موجب رشد پایه پولی و حجم نقدینگی 
و در نهایت ایجاد تورم در کشــور می شــود.طبق آمارهای بانک 
مرکزی، در سه ماهه ابتدای سال 1۴00 بدهی دولت به این بانک 
به 1۶5 هزار میلیارد تومان رسیده است که رشدی ۴3.۴ درصدی 
نســبت به اسفندماه سال 13۹۹ داشته است. این رقم تنها بدهی 
دولت به بانک مرکزی اســت. اما آمارهای بانک مرکزی نشانگر 
آن هستند که بدهی دولت به بانک ها در سه ماهه ابتدای امسال 
نسبت به اسفند 13۹۹ رشدی ۶.2 درصدی داشته و به ۴21 هزار 

میلیارد تومان رسیده است.از ســوی دیگر، با توجه به اینکه این 
رقم فقط بدهی خود دولت است، باید افزود که بدهی شرکت های 
دولتی به بانک های کشــور نیز رشــدی ۶5.1 درصدی سبت به 
اســفندماه سال 13۹۹ داشته و به بیش از 2۴ هزار میلیارد تومان 
رسیده است. بدهی شــرکت های دولتی به بانک مرکزی نیز در 
سه ماهه ابتدای 1۴00 به 3۶.۴ هزار میلیارد تومان رسیده است.

در این میان، بنا به گزارش نماگرهای بانک مرکزی، بدهی بخش 
دولتی به سیستم بانکی در سه ماهه ابتدای امسال رقمی بیش از 
۶۴7 هزار میلیارد تومان است که از رشد 15.۴ درصدی نسبت به 

اسفندماه سال 13۹۹ برخوردار بوده است.
حقوق ماهانه ۶۰۰ هزار میلیارد تومانی ��

در همیــن خصوص، احمد حاتمی یزدی درباره خبرهای منتشــر 
شــده درباره عدم اســتقراض از بانک مرکــزی و نحوه جبران 
کســری بودجه، می گوید: من یاد گفته ســعدی افتادم که گفت 
دروغ مصلحت آمیز به از راست فتنه انگیز! تصور می کنم این دستور 

زندگی فردی است، نه زندگی خانوادگی و اجتماعی.
وی می افزاید: دولت های ما متاســفانه هیچ تعهدی به راستگویی 
نداشته اند و فکر می کنند مرتباً ما در مقطع حساس تاریخی هستیم 
که اقتضا می کند راســت نگوییم.این کارشناس اقتصادی با بیان 
این که داستان استقراض از بانک مرکزی نیز همین است، تصریح 
می کند: از رییس جمهــور و وزیر اقتصــاد خواهش می کنم اگر 
اســتقراض نکردیم، آمار و ارقام بدهید. درآمد دولت که مشخص 
اســت. این ها را می شــود به مردم گفت از آنچه در بودجه نوشته 
بودیم برای فروش نفــت و گاز که چقدر تولید می کنیم و چقدر 
می فروشیم، واقعیت چیســت؟ قیمت های فروش ما چقدر بوده 
اســت؟حاتمی یزدی متذکر می شود: اگر درآمد نفت و گاز محقق 
نشــود، طبیعی است درآمد گمرک و مالیات هم محقق نمی شود. 
وقتی درآمدها کاهش یابد، برای عدم استقراض، باید هزینه ها را 
کاهش دهیم. نیروی انســانی کارکنان دولت و نیروهای مسلح 
بسیار زیاد هستند. کدام را کاهش داده ایم؟ سالی ۶00 هزار میلیارد 
تومان داریم حقوق می دهیم.وی ادامه می دهد: تنها راه دولت این 

اســت که بودجه عمرانی اش را صرف نکند که در نتیجه، اشتغال 
دچار مشکل می شود. وقتی هم توان بانک ها را صرف خرید اوراق 
قرضه کنیم، بانک ها پولی بــرای وام دادن به صنعت ندارند که 
در نتیجه رکود بیشتر و اشــتغال بی رونق می شود.این کارشناس 
اقتصادی یادآور می شود: در ۴0 سال اخیر هر وقت دولت کسری 
بودجه داشــته، از بانک مرکزی استقراض کرده است. الان همه 
کارشناسان می گویند یا دولت مستقیماً از بانک مرکزی برداشت 
می کند یا به صورت غیرمستقیم استقراض می کند. اگر همه اشتباه 
می گویند، آقای خاندوزی بگوید چه کرده است که بودجه را بدون 
استقراض تراز کرده اســت؟ این ها را آقایان می دانند، ولی روال 
دروغ مصلحت آمیز دارند.حاتمی یــزدی تاکید می کند: این روال 
باعث شده اعتماد مردم به دولت و نظام اداری در تمام سطوح از 
شهرداری تا بانک ها و ثبت کاهش یابد. مسوولان امر را سوگند 
می دهم شــما را به خدا با مردم راست و شفاف حرف بزنید. شما 
اطلاعاتی دارید که ما نداریم. بیایند راست بگویند چطور کاهش 
درآمد نفــت و مالیات و گمرک را جبران کرده اند؟ مگر راهی جز 
استقراض از بانک مرکزی داشــتند؟ لازم است به خاطر اعتماد 

کردن مردم به شما، راست و شفاف صحبت کنید.
استقراض غیرمستقیم از بانک مرکزی؟ ��

مرتضــی افقه، اقتصاددان نیز در گفت وگو با خبرآنلاین می گوید: 
خلأ ناشــی از نبود درآمدهای نفتی به جز از طریق استقراض از 

بانک مرکزی چه مستقیم و چه غیرمستقیم میسر نیست.
وی می افزاید: منابع تأمین کسری بودجه یا از خارج بوده یا 
استقراض از بانک مرکزی یا از مردم که در این مدت چون 
درآمد نفتی نداشــتیم، از فروش دارایی ها تا صندوق توسعه 
ملی، هر چه دولت امکان داشته، مصرف کرده است. ضمن 
اینکه فروش اوراق بدهی با توجه به تفاوت نرخ تورم و نرخ 
سود، قاعدتاً خریدار مردمی ندارند. دولت به ازای بدهی های 
خــود به پیمانکاران، ایــن اوراق را تحمیل می کند که یک 
ظلم است.این کارشــناس اقتصادی متذکر می شود: به نظر 
نمی رسد دولت به جز بانک مرکزی، فعلًا امکان زیادی برای 
جایگزین کردن خلاء درآمدهای نفتی داشته باشد. این بیشتر 
به واقعیت نزدیک اســت که استقراض غیرمستقیم از بانک 
مرکزی اتفاق افتاده است. هیچ راه دیگری هم دولت ندارد؛ 
مگر اینکه بحث فروش نفت را حل کند.افقه عنوان می کند: 
شــاید دولت باید هزینه های جاری مازداش را کم کند که 
تعداد زیادی نانخور به بودجه آویزان هستند که توسط افراد 
ذی نفوذ آمده اند و در کوتاه مــدت امکان دور کردن آنها از 
این بودجه نیست. من هم تمایل دارم بگویم تمرکز دولت بر 

منابع بانک مرکزی است.

 جبران کسری بودجه؛ دروغ مصلحت آمیز یا منفعت خیز؟
دولت ماهی 600 هزار میلیارد تومان حقوق پرداخت می کند

سؤال کارشناسان از دولت: بدون استقراض چگونه بودجه را تراز کردید؟ ��

مریم فکری
روزنامه نگار

جواد هاشمی
روزنامه نگار
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جامعه

گزارش

مازوت سوزی در شهرهای تبریز، مشهد و همدان 
تأیید شد

معضل مازوت و بحران آلودگی هوا 
در ایران

 با شــنیده شــدن زمزمه های مصرف دوباره مازوت 
در برخی کلانشهرها زنگ خطر تشدید آلودگی هوا 
به صدا درآمده اســت. معاون مرکز ملی هوا و تغییر 
اقلیم ســازمان حفاظت محیط زیست مازوت سوزی 
در شهرهایی مانند تبریز، مشــهد و همدان را تأیید 
می کند. بیــش از دو دهه از اولین بــاری که زنگ 
خطر آلودگی هوا در کشــور به صدا درآمد، می گذرد. 
از چندین سال گذشــته همواره از عوامل زیادی به 
عنوان علت اصلی آلودگی هوا نام برده شــده است 
و در ســال های اخیــر و با افزایش تعــداد روزهای 
آلوده در کشــور صحبت ها راجع به مصرف سوخت 
مازوت داغ تر از قبل شــده اســت. مازوت که یکی 
از زیرمجموعه هــای نفت کوره به شــمار می رود، 
از گرانــروی پارامتری که میــزان مقاومت آن را در 
مقابل جاری شــدن نشان می دهد.( بالایی برخوردار 
اســت و به عنوان یکی از آخرین برش های نفتی در 
برج تقطیر از آن جدا می شــود. این موضوع نشان از 
سنگینی بالای این سوخت می دهد. در واقع هر چه 
سوخت سنگین تر باشــد، آلاینده بیشتری وارد هوا 
می کند. مازوت، حرارت و انرژی گرمایی بالایی ایجاد 
می کند. این ویژگی سبب می شــود این سوخت در 
نیروگاه ها و صنایع محبوبیت بالایی داشته باشد. در 
کشورهای غربی با شکستن ترکیب مازوت و تبدیل 
آن به گازوئیل، کمی از مضرات مصرف آن کاســته 
می شود اما در کشور ما، علی رغم تاکید متخصصان 
محیط زیست بر لزوم استفاده نکردن از این سوخت 
در کلان شهرها، بازهم زمزمه هایی مبنی بر استفاده 

از مازوت در برخی شهرهای ایران شنیده می شود.
بر اثر سوزاندن ســوخت های فسیلی حاوی گوگرد 
همچون مازوت، اکسیدهای گوگرد منتشر می شوند 
که بخش بیشــتر آن را سولفور دی اکسید تشکیل 
می دهد. ســولفور دی اکســید گازی سمی و مضر 
اســت. این گاز وزن بیشتری نســبت به هوا دارد و 
زمانــی که غلظت آن در هوا بــه بیش از حد مجاز 
برســد، بوی بدی خواهد داشــت که در این سطح 
کشــنده خواهد بود. در راســتای همیــن موضوع 
معاون مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت 
محیط زیســت با تاکید بر ممنوعیت استفاده از این 
سوخت در شهرهای تهران، اصفهان و کرج، مصرف 
مازوت در برخی شهرهای کشــور را تأیید می کند.

داریوش گل علیــزاده درباره مصرف مازوت دربرخی 
کلانشــهرها می گوید: در ســال های گذشــته در 
تهــران، اصفهان و کرج به هیــچ وجه از مازوت در 
نیروگاه ها اســتفاده نشد و آلودگی سال های گذشته 
در این شهرها ارتباطی به سوزاندن مازوت نداشت. 
مشعل مازوت سوز در واحدهای صنعتی این استان ها 
پلمب اســت و این واحدها امکان مصرف مازوت را 
ندارند اما در شهرهایی مانند تبریز، مشهد و همدان 
مازوت مصرف می شود و اگر این شهرها در شرایط 
اضطرارآلودگی هوا قرار بگیرند و شــاخص کیفیت 
هوای آن ها در وضعیت ناسالم باشد باید به استفاده از 
سوخت های پاک مانند سوخت های گازی و یا نفت 
و گاز با میزان ســولفور مناسب سوق پیدا کنند. وی 
تاکید می کند: در سال های اخیر آلودگی هوا در تهران 
و اصفهــان به علت مصرف مازوت نبوده اســت و 
منابع این آلودگی خودروها، صنایع و منازل شخصی 
بوده انــد. وقتی بارگذاری بیش از ظرفیت تهویه هوا 
صــورت بگیرد، آلودگی هوا ایجاد می شــود. اگر در 
تهران همه سوخت ها و خودروها در شرایط استاندارد 
باشــد، باز هم به دلیل جمعیت بالای شهر و میزان 
بالای انتشار آلاینده ها در شرایطی که هوا سرد باشد 
و وارونگی هوا رخ دهد، آلودگی اتفاق می افتد. وقتی 
باد مناســب با سرعت پنج متر بر ثانیه نوزد تا هوا را 

رقیق کند، آلودگی هوا دور از انتظار نیست.
معاون مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به تراکم بالای جمعیتی تهران 
به عنــوان یکی از معضلات این کلانشــهر گفت: 
جمعیت زیاد تهران ســبب افزایــش مصرف انرژی 
شده اســت. با توجه به این که سرانه مصرف انرژی 
ما ســه برابر دنیاســت و ۹7 درصد این انرژی نیز از 
سوخت های فســیلی تأمین می شود حتی در صورت 
انتشــار آلاینده ها در حد مجاز بــاز هم آلودگی هوا 
ایجاد می شود.در حالی گل علیزاده مصرف مازوت در 
تهران را در ســال گذشته رد کرده است که سازمان 
محیط زیســت نامه ای به دادســتانی تهران درباره 

مازوت سوزی نیروگاه های تهران ارسال کرده بود.
به گزارش ایسنا با توجه به بار جمعیتی بالای برخی 
کلانشــهرها و آلاینده های تولید شده از مازوت که 
ترکیبات گوگرددار و نیتروژن دار هســتند، لازم است 
مسوولان فکری به حال استفاده از سوخت های پاک، 
نوســازی حمل و نقل عمومی و فراهم کردن امکان 

استفاده از خودروهای هیبریدی بکنند.

خبرخوان

جنجال ممنوعیت درج نام زنان 
در آگهی ترحیم

 فارس: روابط عمومی اداره کل تبلیغات اســلامی آذربایجان 
شــرقی در واکنش به انتشــار نامه ای از ســوی اداره تبلیغات 
اســلامی شهرستان ملکان مبنی بر ممنوعیت درج نام زنان در 
اطلاعیه های مجالس ترحیم اعلام کرد این نامه فاقد وجاهت 
قانونی اســت و برخورد لازم با نویســنده صورت گرفته است. 
طی روزهای گذشته نامه ای با امضای »عادل قربانزاده« رئیس 
اداره تبلیغات اسلامی شهرســتان ملکان در آذربایجان شرقی 
منتشر شده است که در آن خطاب به مدیر چاپ خانه و خدمات 
کامپیوتری نوشته شده است که ذکر نام زنان در اطلاعیه های 

مجالس ترحیم ممنوع و پیگرد قانونی خواهد داشت.

اعلام جزئیات تزریق دوز سوم واکسن کرونا 
در ایران

ایســنا: رییس اداره بیماری های قابل پیشگیری با واکسن 
وزارت بهداشــت درباره شرایط تزریق دز سوم واکسن به افراد 
بالای ۶0 سال و فراخوان داده شده، گفت: افراد بالای ۶0 سالی 
که در نوبت اول و دوم واکسن غیرفعال شده کووایران برکت و 
سینوفارم دریافت کردند و چهار ماه از تزریق دز دومشان گذشته 
باشد، مشــمول این طرح هســتند و پس از مراجعه به مراکز 
مجدداً همان نوع واکســن را در دز سوم دریافت خواهند کرد. 
محســن زهرایی افزود: فعلًا برای سایر پلتفرم های واکسن ها 
)پروتئین نوترکیب، آدنوویروس و...( دســتورالعمل تزریق دوز 
ســوم نداریم.زهرایی با تاکید بر اینکه دز یادآور واکســن با دز 
ســوم متفاوت است، بیان کرد: دز سوم هم مانند دز دوم جزئی 
از فرایند واکسیناســیون است و مشــخص شده است که این 
واکسن ها برای اینکه حداکثر اثربخشــی را داشته باشند، باید 
دز سومشــان هم در گروه یاد شده تزریق شــود. رییس اداره 
بیماری های قابل پیشــگیری با واکسن وزارت بهداشت درباره 
تزریق واکســن پاســتوکووک پلاس، اظهار کرد: دز سوم این 
واکسن فقط برای گروه سنی بالای 1۸ نیاز است و کسانی که 
نوبت اول و دوم پاســتوکووک را دریافت کنند دوز سوم آن را 

هم دریافت می کنند.

اخذ مجوز بازگشایی مدارس ابتدایی از ستاد 
مقابله با کرونا

ایلنا: سرپرست وزارت آموزش و پرورش گفت: مجوز بازگشایی 
مدارس ابتدایی از ســتاد کرونا گرفته و به اســتان ها نیز ابلاغ 
شــده اســت. علیرضا کاظمی در گردهمایی مشترک اعضای 
شــورای معاونان و مدیران کل آموزش و پرورش استان های 
سراسر کشور با بیان اینکه در نظام تعلیم و تربیت، مهر امسال 
دیگر تکرار نخواهد شد اظهار کرد: دلیل این تفاوت مواجهه با 
مولفه های متفاوت نســبت به مهرماه های دیگر بود لذا امروز 
در ایــن گردهمایی می طلبید به همکاران خداقوت بگوییم. در 
آستانه آزمون بزرگی هســتیم که باید همفکری و هماهنگی 
بیشــتری داشته باشیم در این مدت یکی از تلاش های سخت 
آمــوزش و پرورش، تبیین الگوی بازگشــایی مدارس و تمهید 
مقدمات اجــرای این الگو بود. کاظمی بــا اعلام اینکه مجوز 
بازگشایی مدارس ابتدایی را از ستاد کرونا گرفتیم و به استان ها 
نیــز ابلاغ کردیم ادامــه داد: تمهیدات درون ســازمانی برای 
بازگشایی مدارس گرفته ایم که نیاز به بررسی دارد، لذا باید کار 
خود را با اقتدار و برنامه دنبال کنیم. سرپرســت وزارت آموزش 
و پــرورش عنوان کرد: این وزارت خانــه تاکنون کار خود را با 
تمام ســختی ها دنبال کرده اســت و آغاز سال تحصیلی برای 

ما مهم بود.

ماجرای صادرات نخل چه بود؟

تســنیم: در پی انتشــار تصاویری در فضای مجازی مبنی بر 
فروش درخت های نخل در شهرســتان دشتســتان و صادرات 
به کشــورهای حوزه خلیج فارس، یاســر حیدری دادستان این 
شهرســتان با بیان اینکه این نخل ها غیرمثمر و دارای محصول 
با کیفیت پایین بوده اند، گفت: فردی که صاحب این درخت های 
نخل بوده، حدود 1۸ درخت را به دلیل بی کیفیت بودن محصول 
به قیمت هر کدام حدود یک میلیون و 500 هزار تومان می فروشد 
و کارشناسان جهاد کشاورزی نیز غیرمثمر بودن و نداشتن صرفه 
اقتصــادی نخل ها را تأییــد کرده اند.حیدری بــا تکذیب ادعای 
صادرات نخل ها به کشورهای حوزه خلیج فارس خاطرنشان کرد: 
حسب مصاحبه صورت گرفته کارشناسان جهاد با فرد موردنظر، 
این نخل ها در فضای سبز منطقه مورد استفاده قرار گرفته است. 
دادســتان دشتســتان این را هم گفت که صادرات نخل صرفاً با 

مجوز جهاد کشاورزی صورت می گیرد.

گروه اجتماعی: »حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت«، طرح بحث برانگیزی که حدود یک 
سال بر سر برخی مواد مربوط به غربالگری و 
ســقط درمانی، اما و اگرهای فراوانی از سوی 
متخصصین امر ایجاد کرد؛ سرانجام در حالی 
تبدیل به قانون شد که علیرغم در نظر گرفتن 
مشوق های اقتصادی، شغلی و اجتماعی برای 
سوق دادن زوجین به فرزندآوری، وجود مواد 
غربالگری،  بــودن  اختیاری  قانونی همچون 
ثبت اطلاعات مادران باردار در سامانه ای ویژه، 
عدم الزام پزشکان به تجویز غربالگری و عدم 
پیگرد در صورت معلولیت نوزاد، شروط سخت 
ســقط جنین و ... به نظر می رســد ابهاماتش 
هنوز باقیســت.حدود یک سال پیش بود که 
طرح »حمایــت از خانواده و جوانی جمعیت« 
در مجلس شورای اسلامی اعلام وصول شد 
و پــس از کش و قوس های فــراوان و البته 
مخالفت های متخصصین امــر با برخی مواد 
آن، ســرانجام 10 آبان ســال جاری با تأیید 
شورای نگهبان رسماً این طرح 7۴ ماده ای به 
قانون تبدیل شد.به طور کلی این قانون سعی 
در حمایت از جوانان در آستانه ازدواج یا زوجین 
جوان، زوجین نابارور و پیشگیری از ناباروری، 
حمایت از مادران برای دوران بارداری، زایمان 
و شیردهی، بهبود کیفیت زایمان طبیعی و ارائه 
تســهیلات برای آن، حمایت از خانواده های 
دارای ســه فرزند و بیشتر، حمایت های مالی 
برای تولد چندقلوها، حمایت از مادران شاغل 
و طلبه و دانشــجو و حتی غیر شاغل دارد و 
در این راســتا تسهیلاتی در حوزه اقتصادی و 
اجتماعی به خانواده ارائه و اقداماتی را هم در 
حوزه آموزش و فرهنگ سازی دنبال می کند.

افزایش 2 درصدی امتیاز در جذب و استخدام 
به ازای تأهل، تحت پوشش بیمه قرار گرفتن 
تمامی زوجیــن نابارور، اجرای آزمایشــهای 
علمی در مورد مــواد و فرآورده های وارداتی 
تراریخته مؤثــر در ناباروری و رعایت ضوابط 
سازمان پدافند غیر عامل، انتقال عوائد حاصل 
از جریمه و مصادره اموال مشارکت کنندگان 
در ســقط غیر قانونی به خزانه جهت درمان 
ناباروری، اســتقرار متخصصان طب سنتی در 
مراکز ناباروری، تحت پوشش کامل قراردادن 
کلیه مادران در دوران بارداری و شــیردهی تا 
پایان پنج ســالگی کودکان بر اساس آزمون 
»وســع«، جلوگیری از القــای هرگونه ترس 
و هراس نســبت به بارداری، استانداردسازی 
عملکــرد ارائه دهندگان خدمــات بارداری و 
ســلامت مادر و جنین و ارزشیابی با صدور و 
لغو مجوز، اختیاری بــودن غربالگری همراه 
با نظر پزشــک متخصص، اصلاح روشهای 
غربالگری و اســتاندارد ســازی مقادیر مثبت 
و منفی کاذب نتایج آزمایشــها، تســهیلات 
قرض الحســنه برای تولد فرزند اول تا پنجم 
و بالاتــر به ترتیب از 10 تا 50 میلیون تومان 
با تنفس شــش ماهه، فــروش بدون نوبت و 
بدون قرعه کشــی خودروی ایرانی به قیمت 
کارخانه پس از تولــد فرزند دوم به بعد برای 
مــادران، آمــوزش غیر حضــوری و مجازی 
مادران دانشــجو یا طلبه دارای فرزند زیر سه 
ســال، کاهش سن بازنشستگی مادر به مدت 
یک ســال به ازای تولد هر فرزند، اختصاص 
یک سوم ظرفیت تبلیغات محیطی به موضوع 
فرزندآوری، حذف محتوای آموزشــی مخالف 
فرزندآوری، قانونی کردن آموزشهای اخلاقی، 
حقوقی و روانشناختی و سلامت باروری حین 
ازدواج، آموزش مادران جهت آمادگی زایمان 
طبیعی و تغییرعلمی متون در راســتای تبیین 
مضرات مادی و معنوی سقط جنین و عوارض 
داروهای ضد بــارداری و ... از جمله اقداماتی 
اســت که قانون حمایــت از خانواده و جوانی 

جمعیت آن را دنبال می کند.
اجرای مشــوقهای در نظر گرفته شده و تمام 
مــواد قانون »حمایــت از خانــواده و جوانی 
جمعیت« با تشــکیل »ســتاد ملی جمعیت« 
به ریاســت رئیس جمهوری نظارت می شوند. 
رئیس جمهوری، دبیر ســتاد، وزاری کشــور، 
بهداشــت، علوم، ورزش، راه و شهرســازی، 
تعاون، اطلاعات، امور اقتصاد و دارایی، آموزش 
و پرورش، فرهنگ و ارشاد اسلامی، ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و روسای سازمانهای صدا 
و ســیما، برنامه و بودجه، تبلیغات اسلامی و 
پزشــکی قانونی، معاون امور زنان و خانواده 
رئیس جمهوری، دادســتان کل کشور، رئیس 
شــورای فرهنگی و اجتماعی زنان شــورای 

عالی انقلاب فرهنگی، رئیس مرکز مدیریت 
حوزه های علمیــه، دو نفــر نماینده مجلس 
شورای اســلامی به عنوان ناظر، رئیس ستاد 
کل نیروهای مســلح و رئیس سازمان بسیج 
مستضعفان اعضای این ستاد هستند و جلسات 
آن باید حداقل هر ســه ماه یک بار با اکثریت 
اعضا تشکیل شود. همچنین با نظر نمایندگان 
مجلس این قانون قرار اســت به مدت هفت 
سال به صورت آزمایشی اجرا شود و پس از آن 
نیز با تصویب مجلس قابل تمدید است.در این 
میان اما اگرچه مشوق های در نظر گرفته شده 
برای تشویق زوجین به باروری در خور توجه 
اســت اما همچنان نگرانی های عمیقی نظیر 
محدود کردن دسترســی به اقلام پیشگیری 
از بارداری و افزایش بارداریهای ناخواســته و 
رجوع برای ســقط های غیرقانونی از یک سو 
و از سوی دیگر تخلف نبودن عدم ارجاع مادر 
باردار به غربالگری ناهنجاری جنینی توســط 
پزشک یا اعضا کادر بهداشتی و درمانی ـ که 
می تواند تولد نــوزادان با اختلالات ژنتیکی و 

معلول را افزایش دهد ـ وجود دارد.
میزان  �� از  درصد   5 سالانه  کاهش 

به  نسبت  جراحی  روش  به  زایمان 
نرخ کل زایمان

مطابــق با بند »ج« مــاده 50 قانون حمایت 
از خانــواده و جوانی جمعیــت، پرداخت بیمه 
در مــوارد زایمان بــه روش جراحی، خارج از 
دســتورالعمل های ابلاغی وزارت بهداشــت 
ممنوع اســت مگر در مواردی کــه بیمه گر 
قبل از لازم الاجرا شدن این قانون متعهد به 
پرداخت بوده باشد. همچنین مطابق با بند »د« 
همین ماده وزارت بهداشت و درمان و آموزش 
پزشــکی موظف است عملکرد بیمارستانها را 
در زمینه کاهش ســالانه پنج درصد از میزان 
زایمــان به روش جراحی نســبت به نرخ کل 
زایمان با رعایت موازین علمی در جهت حفظ 
ســلامت مادر و جنین را به عنوان پیش نیاز 
اعتبار بخشی به بیمارســتانها قرار دهد. این 
در حالیست که به عقیده کارشناسان این امر 
می تواند ممانعت زنــان از بارداری بدلیل درد 
زایمان را در پی داشته باشه و به عبارت دیگر 
بحث دخالت در تعیین نوع زایمان و به نوعی 
ورود به حریم خصوصی و تعیین تکلیف و اجبار 
در انتخــاب زایمان به روش طبیعی را تداعی 
می کند که خود نه تنها مشــوقی در افزایش 
تولدها نخواهد بود بلکه می تواند مانعی جدی 

بر سر راه تشویق زنان به بارداری باشد.
توزیع رایگان و تشویق به استفاده  ��

بارداری؛  از  پیشگیری  اقلام  از 
ممنوع

همچنین مطابق با ماده 51 قانون یاد شــده، 
هرگونه توزیع رایگان یا یارانه ای اقلام مرتبط 
با پیشــگیری از بارداری و کار گذاشتن اقلام 
پیشگیری و تشویق به استفاده از آنها در شبکه 
بهداشتی درمانی وابسته به دانشگاه های علوم 
پزشکی ممنوع است و هرگونه ارائه داروهای 
جلوگیری از بارداری در داروخانه های سراسر 
کشــور و شبکه بهداشت و کار گذاشتن اقلام 
پیشــگیری باید با تجویز پزشــک باشد.این 
مــاده قانونی در حالی تدوین شــده که گویا 
فراموش شــده یکی از روش های کنترل ایدز 
و بیماریهای مقاربتــی و همچنین جلوگیری 
از بارداریهای ناخواســته، اســتفاده از وسایل 
پیشــگیری از بارداری به شــمار می رود که 
عدم توجه به این مــورد نیز خود می تواند در 
حالی فاجعه بار باشد که متولیان امر بهداشت و 
درمان و همچنین کارشناسان حوزه آسیب های 
اجتماعی، سالیانی طولانی صرف آگاهی دهی 
به مردم بالاخص گروه های پرخطر همچون 
معتادان دارای روابط جنســی کنترل نشــده 
کرده اند؛ لذا فراموش کردن و یا عدم توجه به 
گروه های های ریسک در این زمینه می تواند 
افزایش بیماریهای مقاربتــی و ایدز را در پی 

داشته باشد.

و  �� دائم  سازی  عقیم  ممنوعیت 
»بستن لوله ها«

مطابق با ماده 52 این قانون نیز عقیم سازی 
دائم زنان و مردان و یــا مواردی که احتمال 
برگشت پذیری در آنها ضعیف یا بسیار دشوار 
باشد مثل »بستن لوله ها«، ممنوع است. البته 
عقیم سازی زنان در مواردی که بارداری برای 
مادر خطر جانی دارد یــا ضرر مهم همچون 
عوارض جسمی جدی یا حرج )مشقت شدید 
غیر قابل تحمل( چه در دوران بارداری و چه 
بعــد از زایمان ایجاد می کند و راه دیگری هم 
وجود نداشته باشد و دفع ضرر یا حرج مذکور 
با پیشگیری های موقت امکان پذیر نباشد، از 

این امر مستثنی است.
میان  �� در  شده  گم  »غربالگری«؛ 

»جمعیت«
مطابق با مــاده 53 قانون مذکــور، آزمایش 
غربالگری و تشخیص ناهنجاری جنین صرفاً 
به درخواســت یکی از والدین و با تشخیص 
پزشک متخصص مبنی بر احتمال قابل توجه 
نسبت به وجود عارضه جدی در جنین یا خطر 
جانــی برای مادر یا جنیــن و یا احتمال ضرر 
جدی برای ســلامت مادر یــا جنین در ادامه 
بارداری مبتنی بر منابــع معتبر علمی تجویز 
می شود، مشروط به آنکه احتمال ضرر آزمایش 
غربالگری و تشــخیص ناهنجاری حســب 
مورد اقوی از احتمال یا محتمل ضرر نســبت 
به جنین و مادر نباشــد و همچنین والدین یا 
پزشک احتمال عقلایی سقط در اثر آزمایش 
غربالگری و تشــخیص ناهنجاری را ندهند.

همچنین جهت استاندارد سازی، نظارت، پایش 
و ارزشیابی، ارائه دهنده خدمات موظف است 
با رعایت اصــول محرمانگی اطلاعات مادر، 
پزشک، سایر ارائه دهندگان خدمات، مستندات 
و دلایل تجویز یا اقدام را طی کلیه مراحل در 
پرونده الکترونیک ســلامت بیمار و یا سامانه 
)ماده 5۴ ایــن قانون( ثبت و بارگذاری کند و 
مشخصات دقیق آزمایشگاه ها و مراکز تصویر 
برداری و تاریخ و نتایج اقدامات باید در پرونده 
یا ســامانه مذکور ثبت شود.مطابق با ماده 5۴ 
قانــون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت 
وزارت بهداشــت و درمان و آموزش پزشکی 
مکلف است طی شش ماه از لازم الاجرا شدن 
این قانون ضمن استقرار سامانه جامع نسبت به 
ثبت اطلاعات کلیه مراجعین باروری، بارداری، 
ســقط و دلایل آن و زایمــان و نحوه آن در 
کلیه مراکز بهداشتی و درمانی و آزمایشگاه ها 
و مراکــز درمــان نابــاروری و مراکز تصویر 
برداری پزشــکی اعم از دولتی و غیر دولتی با 
رعایت اصول محرمانگی اقدام کند.وجود این 
ماده قانونی نیز هرچنــد بر اصل محرمانگی 
تاکید دارد اما بنا بر تاکید کارشناســان، ترس 
از ثبت اطلاعات و مشــخصات مــادر باردار 
می تواند مانعی جدی بــرای مراجعه زنان به 
آزمایشگاه ها در صورت بارداری های ناخواسته 
و اســتفاده آنها از ســایر روش های معمول و 
سنتی همچون بیبی چک و ... را در بر داشته و 
در نهایت می تواند عواقبی همچون زیرزمینی 
شدن ســقط جنین را به همراه داشته باشد.از 
سوی دیگر طبق این قانون، عدم ارجاع مادر 
باردار به غربالگری ناهنجاری جنینی توســط 
پزشک یا کارکنان بهداشتی و درمانی تخلف 
نبوده و نباید منجر به محاکمه و یا پیگرد آنها 
شود مگر آنکه پزشک علم یا ظن قوی به لزوم 
ارجــاع برای درمان مادر و جنین یا حفظ جان 
مادر داشته باشد و در صورت ارجاع مادر باردار 
به غربالگری که منجر به حدوث سقط یا سایر 
عوارض برای جنین و مادر شود، پزشک صرفاً 
در صورتی که ارجاع را بر پایه ظن قوی علمی 
و مبتنی بر شواهد نسبت به ناهنجاری جنین، 
برای حفظ جان مــادر و جنین یا درمان آنها 
ضروری تشخیص داده باشد، مرتکب تخلفی 

نشده است.
کارشناســان امر بهداشــت پیش از تصویب 

و قانــون طرح جوانی جمعیــت در این زمینه 
هشــدارهای لازم را داده بودنــد که با وجود 
چنین ماده قانونی و احتمال محاکمه شــدن 
پزشک بدلیل سقط احتمالی جنین در صورت 
غربالگری، پزشکان برای رهایی از دردسرهای 
احتمالی، ترجیح می دهند، غربالگری را تجویز 
نکنند که این امر بــاز می تواند افزایش تولد 
نوزادان معلول را در بر داشــته باشد به عبارت 
دیگــر این بند قانــون افزایش کمی جمعیت 
بدون توجه به عواقب آن و به هر قیمتی را به 
ذهن متبادر می کند.از این رو با اختیاری شدن 
غربالگری بیم آن می رود که زوجین بالاخص 
در مناطق محروم، حاشیه نشین و قشر ضعیف، 
به دلیل عدم آگاهی از چرایی و لزوم غربالگری 
و گــران بودن هزینه ها، آن را انجام نداده و از 
سوی دیگر پزشــکان نیز از ارجاع مادران به 
غربالگری خــودداری کنند، چراکه در صورت 
ارجاع مادر باردار به غربالگری چنانچه منجر 
به حدوث سقط یا سایر عوارض برای جنین و 
مادر شود، پزشک صرفاً در صورتی که ارجاع 
را بر پایه ظن قوی علمی و مبتنی بر شــواهد 
نســبت به ناهنجاری جنین، برای حفظ جان 
مادر و جنین یا درمان آنها ضروری تشخیص 
داده باشد، مرتکب تخلفی نشده است و از این 
رو پزشک می ترسد احتمال لزوم به غربالگری 

داده و بعدها مجرم شناخته شود.
از ســوی دیگر بر اساس قانون مذکور فرآیند 
اجرای ســقط باید با رأی »کمیســیون سقط 
قانونی« انجام شــود که به نظر می رسد طی 
شدن روند بوروکراسی آن خود زمان بر و زمان 
طلایی ســقط های درمانی را از بین ببرد.در 
واقع مطابق با ماده 5۶ این قانون، کلیه مراکز 
پزشــکی قانونی در مراکز اســتانها مکلف اند 
درخواســت های واصله برای ســقط را فوراً 
به »کمیسیون ســقط قانونی« مرکب از یک 
قاضی ویژه، یک پزشک متخصص متعهد و 
یک متخصص پزشــک قانونی در استخدام 
سازمان پزشکی قانونی که باید حداکثر ظرف 
یک هفته تشــکیل شــود ارجاع دهند. رأی 
لازم توسط قاضی عضو کمیسیون با رعایت 
اصل »عدم جواز سقط در موارد تردید« صادر 
می شــود.همچنین قاضی عضو در کمیسیون 
مذکور با حصول اطمینان نســبت به یکی از 

موارد ذیل یعنی:
الف( در صورتی که جان مادر به شکل جدی 
در خطر باشــد و راه نجات مــادر منحصر در 
اســقاط جنین بوده و سن جنین کمتر از چهار 
ماه باشــد و نشــانه ها و امارات ولوج روح در 

جنین نباشد.
ب( در مواردی که اگر جنین سقط نشود، مادر 
و جنین هر دو فوت می کنند و راه نجات مادر 

منحصر در اسقاط جنین است.
ج( چنانچــه پس از اخذ اظهارات ولی جمیع 
شــرایط رضایت مادر، وجود حرج )مشــقت 
شــدید غیر قابل تحمل( بــرای مادر، وجود 
قطعی ناهنجاری های جنینی غیر قابل درمان 
در مــواردی که حرج مربــوط به بیماری یا 
نقص در جنین اســت، فقدان امکان جبران 
و جایگزینی برای حرج مادر، فقدان نشانه ها 
و امارات ولوج روح و کمتر از چهار ماه بودن 
سن جنین، مجوز ســقط قانونی را با اعتبار 
حداکثــر 15 روزه صادر می کند. رأی صادره 
نیز ظرف یک هفته قابل اعتراض در شــعبه 
یا شــعب اختصاصی دادگاه تجدید نظر، به 
ریاست قاضی یا قضات ویژه منصوب رئیس 
قوه قضائیه در این امر است و دادگاه مذکور 
حداکثر باید ظرف یک هفته تصمیم خود را 
اعلام کند. علیرغم اینکه »حذف غربالگری« 
به واسطه قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت از سوی نمایندگان مجلس رد و گفته 
می شود که به هیچ عنوان غربالگری حذف 
نشــده بلکه »اختیاری«، علمی و مطابق با 
اســتانداردهای روز بین المللی مورد حمایت 
قانون خواهد بــود، اما به گفته متخصصین 
امر بــه دلیل آنکــه مطابق با ایــن قانون 
غربالگری ها صرفاً با درخواســت والدین یا 
ظن قوی پزشــک قابل انجام است، عملًا 
غربالگری برای خانواده ها به خصوص برای 
خانواده هایی که اطلاعــات کافی و به روز 
پزشــکی ندارند، حذف شده و از آنجایی که 
مسئله کاملًا تخصصی است و عموم جامعه 
مخصوصاً قشــر حاشیه نشین و محروم و ... 
اطلاعات دقیقی از آن ندارند، ســبب آسیب 
بــه آحــاد خانواده های جــوان و همچنین 
افزایش تولد نوزادان معلول و فشار بار مالی 
و اقتصادی بر خانواده ها و از هم پاشــیدگی 

آنها می شود.

اما و اگرهای قانون »حمایت از خانواده و جوانی جمعیت«

معمای جوانی جمعیت!
 مینا عبادی
روزنامه نگار

عاطفه کربلایی
روزنامه نگار
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حوادث

خبرخوان

کودک افغان که از روی حصار 
به سرباز امریکایی داده شده بود، 

همچنان مفقود است

سه ماه از زمانی که میرزا علی احمدی و همسرش، 
ثریا برای آخرین بار کودکشــان، سهیل، را دیدند 
می گذرد. به گــزارش Insider، در تاریخ 1۹ اوت، 
میرزا علی، ثریا، 5 فرزندشــان و صدها شــهروند 
افغان دیگــر بیرون فرودگاه کابل در افغانســتان 
جمع شده بودند و همزمان نیروهای امریکایی در 
حال خروج پر هرج و مرج نیروهایشــان و برخی 

شهروندان بودند.
لحظــه به لحظه به انبوه جمعیت افزوده می شــد 
و میــرزا علی و ثریا می ترســیدند که ســهیل دو 
ماهه شان زیر دســت و پا له شود. به همین خاطر 
وقتی ســربازی امریکایی از پشت حصار از آن ها 
پرســید که آیا به کمک نیاز دارند یا نه، میرزا علی 
کودکشان را به خیال این که به زودی و 5 متر آن 
طرف تر در گیت ورودی دوباره خواهند دید، وی را 

به دست سرباز امریکایی داد.
اما با بیشــتر شــدن هرج و مرج ایــن زوج تا نیم 
ساعت نتوانست به طرف دیگر حصار برسد. زمانی 
که بالاخره داخل شدند، خبری از سهیل نبود. هیچ 

جا اثری از او نیافتند.
میرزا علی که می گوید به مدت 10 سال در سفارت 
امریکا به عنوان مأمور حراست کار می کرده از هر 
مقام امریکایی که دیده دربارهٔ پسرش سؤال کرده 
و برای امر ترجمه از از همکارهایش کمک گرفته 
است. جستجوی او ساعت ها و بعد روزها ادامه پیدا 
کرده. میرزا علی می گوید: »من شــاید با بیشتر از 
20 نفر صحبت کردم. از هر افسر نظامی یا فرد غیر 

نظامی که دیدم دربارهٔ بچه ام پرسیدم.«
3 روز بعــد خانوادهٔ احمدی به قطــر پرواز کرد و 
بعد به آلمان. میرزا علی 35 ســاله، ثریا 32 ساله 
و بچه های دیگرشــان، 3، ۶، ۹ و 17 ساله نهایتاً 
به امریکا رسیدند و در فورت بلیس تگزاس منتظر 

اسکان مجدد هستند.
جســتجوی خانوادهٔ احمدی برای یافتن ســهیل 
همچنان ادامه دارد. میــرزا علی می گوید: »همه 
قول می دهند که تمام تلاششان را خواهند کرد اما 

این ها قول های توخالی است.«
یک ســخنگوی وزارت خارجه امریــکا گفته که 
دولت از مــورد این کودک افغان باخبر اســت و 
همراه با شرکای بین المللی برای یافتنش تلاش 
خواهد کرد و یک هشدار بین المللی امَبر )وضعیت 
اضطراری کودک ربایی( نیز صادر کرده اســت. در 
همیــن اثنا، یک گروه حمایتــی پناهندگان افغان 
اعلامیهٔ »کودک گم شده« ای را با عکس سهیل 

پخش کرده است.
ثریا می گوید اکثر اوقات در نبود ســهیل اشــک 
می ریزد. »من تمام فکر و ذکرم بچه ام اســت. هر 
کســی بهم زنگ می زند، مادرم، پدرم، خواهرم، 
همه مــرا دلداری می دهند و مــی گویند “نگران 

نباش. خدا رحیم است. پسرت پیدا می شود.”«
لازم به ذکر است که مدتی قبل نیروهای امریکایی 
گفته بودند بچه تحویل پدرش داده شده و صحیح 

و سلامت است.

خبرخوان

غارنورد انگلیسی که ۵۰ ساعت 
زیر زمین محبوس بود، سرانجام 

نجات پیدا کرد

جرج لینان، غارنورد 3۸ ســاله ای که 50 ساعت 
زیر زمیــن محبوس بود، بالاخره نجات پیدا کرد. 
به گزارش Mirror، حالا او در بیمارستان بستری 
اســت و متحمل چندین و چند شکســتگی در 

استخوان هایش شده است.
جرج در ســاعت 1 بعد از ظهر روز شنبه هنگامی 
که تخته سنگ زیر پایش لغزید، از بلندی سقوط 
کرد و بیهوش شد. گروه نجات بیم این را داشت 
که عملیات بیرون کشــیدن جــرج از زیر زمین 
بیــش از حد به طول بینجامد. در ســاعت ۶: 30 
بعد از ظهر دوشنبه، مشخص شد که این عملیات 

پیچیده داشت به پایان خود نزدیک می شد.
یک ماشین لند روور به دهانهٔ بالایی غار روانه شد. 
پزشکان نیز در صحنه حضور داشتند تا در صورت 
نیاز به او کمک های اولیه برســانند. در ساعت 7: 
30 امدادگــران تک تک و در حالی که لبخند به 
لب داشتند و با همکاران خود گفتگو می کردند، از 

غار به بیرون می آمدند.
جرج از خانه اش در بریستول به مقصد »غار بهار 
ســیاه« در »بریکن بیکنز« واقــع در ولز حرکت 
کرده بــود. امدادگران برای بیــرون آوردن این 
غارنورد می بایســت از میان رودی زیرزمینی شنا 
کرده و جرج را بــر روی برانکاردی غوطه ور بر 
روی آب حمــل و ســپس او را از میان منفذ 27 

متری عمودی به بیرون حمل کنند.
در نهایت امدادگران با موفقیت او را بیرون آوردند. 
پیتــر فرانســیس، یکی از اعضای گــروه نجات 
می گوید: »جرج غارنورد باتجربه و قابلی اســت 
و تنها یــک لحظه پایش را در جایی اشــتباهی 
گذاشــته. این که او از لحاظ جسمانی روی فرم 
بوده در جان ســالم به در بردنش تأثیر بســیاری 

داشته است.«
ســالی لینان-همنس، مارد جــرج می گوید که 
انتظارش برای بیرون آوردن پسرش »هولناک« 
بوده اســت. ســالی که اهل تیچفیلد است برای 
تیم نجات South & Mid-Wales که رهبری 
عملیات را به عهده داشــت، جمــع آوری اعانه 

تدارک دید.
او در پستی در فضای مجازی نوشت: »این مردها 
همراه با چند تیم دیگر از سراسر انگلیس جان پسر 
من را نجات دادند. او بیش از 50 ساعت زیر زمین 
گیر افتاده بود و به شدت آسیب دیده است.« این 
بزرگ ترین و طولانی ترین عملیات نجات از یک 
غار در سرتاسر بریتانیا محسوب می شد که 250 

نفر در آن شرکت داشتند.
جرج یک شرکت مهندسی کوچک دارد و همراه 
نامزد فرانسوی اش به ســیر و سیاحت در گوشه 
و کنار جهان می پردازد. نامزد جرج که نخواســت 
نامش ذکر شود گفت: »ما خیلی از همهٔ امدادگران 

سپاسگزاریم.«

گرفتن  بــرای  مرد مجارســتانی  یک 
غرامت از شــرکت های بیمه دست به 
اقدامی جنون آمیز در نزدیکی ریل قطار 

زد.
اقدام جنون آمیز یک مرد مجارســتانی 
بــرای دریافت غرامت از شــرکت های 
بیمه او را به سوژه رسانه ها تبدیل کرده 
اســت. بنا به گزارش رسانه های محلی 
»سندور ســیس« 5۴ ساله برای فریب 
شــرکت های بیمه اقدام به پرش مقابل 
یک قطــار تندرو کرده اســت. در این 
حادثه وحشتناک که در سال 201۴ رخ 
داد ساندر پس از انجام این اقدام جنون 
آمیز هر دو پای خود را از دســت داد. او 
پس از این حادثه به علت بریده شــدن 
هر دو پایش مبلــغ 3.2 میلیون دلار از 
شرکت های بیمه درخواست غرامت کرد.

این مرد اهل روســتای نیرکســازاری 
مجارستان مدعی شده بود که در تاریخ 
30 جولای در حال قدم زدن در نزدیکی 
ریل راه آهن بود که بر اثر پاگذاشــتن 
روی یک تکه شیشــه تعادل خود را از 
دســت داد و مقابل قطار تندرو سقوط 

کرد. جراحــات وارده به این مرد چنان 
شدید بود که هر دو پای وی از زانو قطع 
شدند و او ماه ها قبل از دریافت دو پای 

مصنوعی مجبور شد روی ویلچر باشد.
بــا این حــال شــرکت های بیمه طی 
هفت ســال گذشته در حال جمع آوری 
شواهدی بودند تا ثابت کنند که سندرو با 
طرح و نقشه قبلی برای دریافت غرامت 
دست به این اقدام زده است. مسئولان 

محلــی زمانی به این اتفاق مشــکوک 
شــدند که به آنها اطلاع داده شــد که 
سندرو 1۴ فقره بیمه نامه »زندگی بدون 
خطر« را در ســال های منتهی به این 
حادثه منعقد کرده است. او بعداً در پاسخ 
به این اقدام عجیب خود گفت از طریق 
مشاوره مالی دریافته بود که بیمه نامه ها 
بازدهی بهتری نســبت به حساب های 

پس انداز دارند.

اما ایــن 1۴ فقره بیمه نامه تنها مدرک 
دادستان نبود. راننده قطار که ابتدا تأیید 
کرده بود که ســندور در مقابل قطار در 
حال حرکت بوده، بعداً شــهادت خود را 
پس گرفت و مدعی شــد که این مرد 
عمداً خود را مقابل قطار انداخته اســت. 
همسر ســندور نیز پس از حادثه تلاش 
کرده بود تا مطالبات بیمه ای را ثبت کند، 
اما شــرکت ها از پرداخت آن خودداری 

کرده بودند.
اکنون پس از آنکــه یک دادگاه محلی 
در تاریخ ۹ نوامبر حکم داد که این مرد 
5۴ ســاله عمداً برای وارد کردن آسیب 
بدنی به خود وارد ریل راه آهن شــده، 
شــرکت های بیمه احتمالًا دیگر مجبور 
به پرداخت غرامت به وی نخواهند بود. 
سندرو در این باره گفت: »من این حکم 
را عجیب می دانــم، طبیعتاً چیزی نبود 
که من انتظار آن را داشــتم. من ناامید 

شده ام.«
گفتنی است که سندرو علاوه بر دریافت 
دو ســال حبس تعلیقی باید ۶300 دلار 

بابت هزینه های حقوقی پرداخت کند.

در مجارستان رخ داد:

اقدام جنون آمیز یک مرد برای گرفتن غرامت از بیمه!

تاسیس شــرکت با مســئولیت محدود یاور ســبز وطن درتاریخ 
1400/08/12 بــه شــماره ثبــت 586093 بــه شناســه ملی 
14010479220 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه 
آن به شــرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:خرید و فروش و صادرات و واردات وتهیه و تامین وتوزیع و پخش 
کلیه کالاهی مجاز بازرگانی ترخیص کالا از گمرکات کشــوراز جمله 
انواع مواد غذایی شامل انواع چای و برنج و حبوبات اخذ وام و اعتبار 
از کلیه بانک ها و موسســات بصورت ارزی و ریالی عقد قرار داد با 
اشــخاص حقیقی و حقوقی اخذ و اعطاء نمایندگی در داخل و خارج 
کشور شرکت در نمایشگاههای داخلی وخارجی شرکت در مناقصات 
و مزایدات دولتــی وخصوصی درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای 
لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود 
مرکز اصلی : استان تهران ، شهرستان تهران ، بخش مرکزی ، شهر 
تهران، محله دروازه دولت ، خیابان سعدی ، خیابان انقلاب اسلامی 
، پلاک 462 ، طبقه همکف کدپســتی 1148836515 ســرمایه 
شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 100,000,000 ریال نقدی 
میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای هاشم منصوری جاودان به 
شماره ملی 0074673513 دارنده 90000000 ریال سهم الشرکه 

آقای یعقوب منصوری جاودان به شماره ملی 1379574609 دارنده 
10000000 ریال ســهم الشــرکه اعضا هیئت مدیره آقای هاشم 
منصوری جاودان به شماره ملی 0074673513 به سمت مدیرعامل 
به مدت نامحدود و به ســمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود 
آقای یعقوب منصوری جاودان به شــماره ملی 1379574609 به 
سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا 
: امضا کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل چک سفته 
بروات و عقود اســلامی و اوراق عــادی و اداری با امضا مدیرعامل 
بتنهایی بهمراه مهر شرکت معتبر میباشد اختیارات مدیر عامل : طبق 
اساســنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه 

فعالیت نمی باشد. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )1219133( 

 آگهی تغییرات شرکت آدران البرز شرکت سهامی خاص به شماره 
ثبت 238610 و شناسه ملی 10102794711 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1400/07/19 تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد : آقای ایمان فرهنگ زاده کد ملی 3391573491 

بسمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره و آقای مهران میثاق دوست کد 
ملی0048475191 بسمت رئیس هیئت مدیره و خانم شبنم میثاق 
دوســت کد ملی 0066147816 بسمت نایب رئیس هیئت مدیره 
وآقای رضا هاشــم زاده کد ملی 0061705561 بسمت عضوهیئت 
مدیره برای مدت دو سال انتخاب گردیدند. کلیه اوراق واسناد بهادار 
و تعهدآور از قبیل چک ســفته بروات و قراردادها و عقود اسلامی با 
امضاء رئیس هیئت مدیره منفردا« همراه با مهر شرکت معتبر میباشد 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )1219134( 

 آگهی تغییرات موسســه غیر تجاری خیریه و نیکــوکاری ریحانه به 
شــماره ثبت 16196 و شناســه ملی 10100586772 به اســتناد 
صورتجلســه هیئت امنــا مــورخ 25/03/1399 و مجوز شــماره 
مــورخ 1400/06/30 پلیــس اطلاعــات ئ امنیــت عمومی ناجا 
آقای   - : اتخاذ شد  459/7478/1302/531904/14تصمیمات ذیل 
محمود خسروی کیا با کد ملی 0033863903 به سمت بازرس اصلی و 
آقای محمدرضا خلقی با کد ملی 0044011741 به سمت بازرس علی 
البدل برای مدت یکسال مالی انتخاب شدند - ترازنامه و حساب سود 

و زیان شرکت منتهی به سال 1398/12/29 مورد تصویب قرار گرفت. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )1219135( 

 آگهی تغییرات شــرکت صادراتی نیکو مهرگان با مسئولیت محدود 
به شماره ثبت 130980 و شناسه ملی 10101742880 به استناد 
صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 1400/07/20 تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد : آقای امیررضا عسگراولادی به شماره ملی 0055896367 به 
سمت رئیس هیئت مدیره خانم مرجان عسگراولادی به شماره ملی 
0055896359 به سمت نایب رئیس هیئت مدیره آقای حمیدرضا 
مناقبی نوایی به شــماره ملی 0033368538 به سمت عضو هیئت 
مدیــره و مدیر عامل تعیین گردیدند . کلیه اســناد و اوراق بهادار و 
تعهدآور شرکت از قبیل چک، سفته ، بروات ،قراردادها و عقوداسلامی 
با امضاء رئیس هیئت مدیره آقای امیررضا عســگراولادی و یا مدیر 
عامــل آقای حمیدرضا مناقبی نوایی )هریــک منفردا( همراه با مهر 

شرکت معتبر می باشد. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )1219136(

ماجرای ممنوعیت نوشتن اسامی زنان در آگهی ترحیم چیست؟
اخیراً نامه ای با امضای عادل قربانزاده، رئیس ادارهٔ تبلیغات 
اسلامی شهرستان ملکان واقع در استان آذربایجان شرقی 
منتشــر شــده که در آن خطاب به مدیر یــک چاپخانه و 
خدمات رایانه ای نوشته شده که به سبب تکدر خاطر برخی 
از اهالی این شهرســتان به دلیل درج شدن نام خانم ها در 
اطلاعیه های ترحیم، از تاریخ 25 مهرماه نوشــتن اسامی 
خانم ها ممنوع است و خاطی مورد پیگرد قانونی قرار خواهد 

گرفت.
خبــر فوق، واکنش های مختلفــی را در فضای مجازی به 
همراه داشــته اســت. بســیاری از کاربران از دیدن چنین 
اطلاعیه متعجب شــده اند و می پرسند که این اطلاعیه بر 
چه اساســی تنظیم و منتشر شده و چرا شهروندان و مردم 
باید از چنین دســتوری آن هم بدون هیچ گونه توضیح و 
دلیل و اســتدلال قانع کننده ای پیروی کنند. برخی دیگر 
این موضوع را عنوان کرده اند که چرا در رسانه های مختلف 
نشان دادن نام زنان مســئله ای نیست اما به محض فوت 
قضیه متفاوت می شــود و این که چگونه این تناقضات را 

می شود با هم جمع کرد و…

یکی از افرادی که نســبت به این خبر واکنش نشان داده، 
شهیندخت مولاوردی، معاون رئیس جمهور در امور زنان و 

خانواده در دولت قبل است.
وی در توئیتی چنین نوشته است: »اتفاقاً در زمان درگذشت 
مادر خدابیامرزم، شــاهد عینی چنین ماجرایی بودم. زمانی 

که در آگهی ترحیم دیدم نام تنها خواهرم جزو فرزندان درج 
نشــده، ابتدا تصور کردم از قلم افتاده! بعد با کمال تعجب 
متوجه شدم چاپخانه ها ممنوعیت دارند. و مدیر چاپ خانهٔ 
شــهرمان لطف کرده و از فرزندان دختــر فقط نام من را 
آن هم با مســئولیت خودش درآگهی منتشــر کرده است! 
یادمه در دوره ما با هر قدم، قلم و کلامی، فریاد وامصیبتای 
عده ای بلند می شد که مگر درد چند درصد زنان این است؟ 
حالا یک نفرشــان بانگ برنمی آورد که آیا این است درد 

امروز جامعه؟!«
حالا اما روابط عمومی ادارهٔ کل تبلیغات اسلامی آذربایجان 
شــرقی طی اعلامیه ای اعلام کرده: »نامــه اداره ملکان 
ارتباطی با اهداف و مأموریت این ســازمان ندارد و برخورد 

لازم با نویسنده صورت گرفته است.«
متاسفانه هر از گاهی اقدام ناآگاهانه و غیرمسئولانهٔ یک فرد 
و انتشار آن در سطحی گسترده در فضای مجازی، فضای 
جامعه را مغشوش و مردم را دل نگران می کند. امید است در 
آینده کمتر شــاهد این جور اتفاقات، که حقیقتاً به نفع هیچ 

کس نیست، باشیم…

فوت ترک نشین 15 ساله بر اثر بی 
احتیاطی راکب موتورســیکلت سبب 
شد تا عامل تصادف از صحنه مرگ 

فرار کند.
معاون آمــوزش و فرهنگ ترافیک 
پلیس راهور تهران بــزرگ از فوت 
تــرک نشــین 15 ســاله پــس از 
واژگونی موتورســیکلت در محدوده 
بزرگراه یاســینی و فرار کردن راکب 
موتورســیکلت پس از دیــدن این 

صحنه از محل حادثه، خبر داد.

ســرهنگ علی همه خانــی گفت: 
براســاس اعلام مرکــز فوریت های 
پلیســی 110 عصر روز گذشته یک 
در  موتورســیکلت  واژگونــی  فقره 
محدوده یاسینی به شمال قبل از زین 
الدین بــه اپراتور پلیس راهور تهران 

بزرگ اعلام می شود.
وی گفت: تیم کارشناسی منطقه 25 
پلیس راهــور پایتخت، بلافاصله در 
محل حاضر شــدند و ضمن کنترل 
بــار ترافیکی محل و ایمن ســازی 

محدوده تصــادف برای جلوگیری از 
تکرار حوادث ناگوار، به بررسی علل و 

عوامل این تصادف پرداختند.
این مقــام انتظامی ادامــه داد: پس 
از بررســی های به عمــل آمده تیم 
کارشناســی مشــخص شــد ترک 
نشین موتورسیکلت پس از واژگونی 
موتورسیکلت در دم فوت و راکب این 
موتورسیکلت پس از دیدن این حادثه 

از محل متواری می شود.
همه خانی بیان داشت: سن این ترک 

نشــین مذکر حدود 15 ســال است 
که در این خصوص صورتجلسه ای 
تنظیم و برای ســیر مراحل قانونی 
تحویل عوامل کلانتری مربوطه شده 

است.
همه خانی از رانندگان موتورسیکلت 
خواســت در حین رانندگی با سرعت 
مطمئنه حرکت نماینــد و هیچ گاه 
کودکان و افراد کم ســن و ســال و 
سالخورده را ترک خود جابجا نکرده 

و از این اقدام جدا خودداری نمایند.

فرار از صحنه مرگ نوجوان 15 ساله تهرانی
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سلامت

خبرخوان

اگر دیگر آرایش نکنید چه اتفاقی 
می افتد؟

ما آنچنان درگیر مسابقه ای که برای بی عیب و 
نقص بودن به راه افتاده شده ایم که یکتایی خود 
را زیــر لایهٔ ضخیمی از آرایش پنهان می کنیم. 
آرایش کنترل مغز ما را مثل یک عروسک خیمه 
شب بازی به دست می گیرد و کنار گذاشتن آن 
حتی برای ســلامت روانمان هم مفید است. در 
ادامه می خواهیم ببینیم اگر دیگر آرایش نکنیم 

چه اتفاقی می افتد.
1- دیگــر وقتــی آرایش نداریــد مغزتان فکر 

نمی کند که یک غریبه هستید
تحقیقات نشــان داده زنان در لحظات پیش از 
آرایش کردنشان احســاس می کنند قرار است 
صورت کس دیگری را بســازند. اما به محض 
آرایش کردن، احســاس می کنند چهــرهٔ تازه 
آرایش شده شــان متعلق به خودشان است. این 
امر نشان می دهد که زن ها وقتی آرایش می کنند 
چهرهٔ آرایش شده شان را نمایندهٔ خود واقعی شان 

در روابطشان با دیگران می بینند.
2- پوست مقاومت بیشتری در برابر آسیب های 

نور خورشید پیدا می کند
بعضی محصولات آرایشی حاوی موادی هستند 
که ممکن است پوست را خشک و پوسته پوسته 
کنند. مثلًا توصیه می شود رتینول را شب ها بزنید 
تا از خطرات آسیب های نور خورشید برای پوست 
جلوگیری شود. مادهٔ دیگر هیدروکینون است که 
در سِرُم های صورت وجود دارد که رنگ پوست 
را یکدســت تر می کنند. این ماده پوســت را در 
برابر پرتوهای فرابنفش مضر خورشید حساس تر 
می کند. اما وقتی آرایش نداشــته باشید، به تنها 
چیزی که نیاز دارید یک محصول پوستی خوب 

دارای SPF است.
3- بی زحمت و دردسر، کمتر از سن واقعی تان 

به نظر می رسید
اگر بدون آرایش از خانه بیرون بروید، شــاید از 
شما بخواهند با ارائهٔ مدرک سنتان را اثبات کنید 
یا شاید یاد دوران نوجوانی تان بیفتید چون برای 
این شــروع به آرایش کردید که از دوســتانتان 
بزرگ تر به نظر برسید. پژوهشی می گوید آرایش 
زنان میانســال را جوان تر اما سن زنان جوان را 
بیشتر نشــان می دهد. به علاوه، آرایش کردن 
معمولًا برای آدم ها تداعی گر بزرگســالی است، 
به همین دلیل وقتــی آرایش می کنیم دیگران 
ناخودآگاه فکر می کنند سنمان بیشتر از چیزی 

است که واقعاً هستیم.
۴- دیگر از عادی رفتار کردن ترســی ندارید و 

نگران خراب شدن آرایشتان نمی شوید
وقت هایی که هوای بیرون گرم است یا صرفاً 
طی روز فعالیت بدنی دارید، طبیعی اســت که 
زیاد عرق کنید. اگر صورتتان پوشیده از آرایش 
باشد، ســخت می شود همهٔ روز آرایش را مثل 
اولش نگه داشــت. اما وقتی آرایش نداشــته 
باشــید، کارهای طبیعی ای مثــل پاک کردن 
عرق از ابرو دیگر برایتان یک چالش نیست و 
همیشه می توانید رفتاری عادی و طبیعی داشته 

باشید.
5- دیگران بیشتر به شخصیتتان دقت می کنند 

تا چیزی که روی صورتتان دارید
بعضی زن ها می گوینــد وقت هایی که آرایش 
دارند رفتاری با آن ها می شــود کــه با مواقعی 
که آرایش ندارند متفاوت اســت. به گفتهٔ آن ها، 
دیگران اغلب فکر می کنند زن خبیثی هستید یا 
می خواهید مرد زندگی شان را از چنگشان درآورید 
و بعد از آنکه با شــما آشــنا شدند از شخصیت 
واقعی تان تعجب می کنند. پس اگر برایتان پیش 
آمده که وقت هایی که آرایش دارید نگاه متفاوتی 
به شما شــده باشد، آرایش نکردن ممکن است 
به شما کمک کند جلوی این قضاوت ها از روی 

ظاهرتان را بگیرید.
۶- چهرهٔ طبیعی تان به چشم دیگران دوستانه تر 

است
برخی محققان می گوینــد چهرهٔ بدون آرایش 
برای دیگران قابل اعتمادتر است تا چهره ای که 
نقابی از آرایش بر خود دارد. بنابراین برای جلب 
اعتماد دیگران و ایجاد روابط صمیمانه با آن ها، 
آرایش کردن بیشتر نقش دشمن دارد تا دوست.

7- اعتماد به نفســتان افزایشی ماندگار خواهد 
داشت

روانشناســان می گویند آرایش قرصی جادویی 
برای افزایش اعتماد به نفس نیســت. به خاطر 
آرایش نیست که احساس بهتری پیدا می کنیم، 
بلکه به این دلیل اســت که مطمئن هستیم به 
چشم دیگران جالب به نظر می رسیم. تنها کاری 
که آن همه مواد آرایشی انجام می دهد این است 
که به ما کمک می کند بیشتر احساس اعتماد به 

نفس کنیم اما اثرش همیشگی نیست.

خبرخوان

آیا ورزش برای حال روحی هم 
مفید است؟

این روزها که هوا تاریک تر و سردتر است، بیرون 
زدن از خانــه برای یک دوی آهســته یا رفتن به 
باشگاه جذابیت چندانی ندارد و سپری کردن روز 
در خانهٔ گرم و راحت خود گزینهٔ وسوسه انگیزتری 
به نظر می رســد. فرقی نمی کند تنبلی تان گرفته 
یا احساس فرسودگی می کنید، اضطراب دارید یا 
حس می کنید درهم شکسته اید، دلیل برای ورزش 
نکردنتان زیاد است. اما آیا وقت هایی که سرحال 
نیســتیم ورزش کردن اثر منفی دارد؟ یا همیشه 
بهتر است که خودمان را مجبور به ورزش کنیم و 

حال بد را از خود دور؟
این ها سؤالاتی اســت که در ادامه به آن ها پاسخ 

خواهیم داد.
اندورفین های شادی آور را فراموش نکنید ��

وقتی حال روحی خوبی نداریم، معمولًا اولین کاری 
که می کنیم این است که سراغ هله هوله می رویم 
و با تماشای فیلم و سریال خود را سرگرم می کنیم. 
با این حال بهتر است دید وسیع تری داشته باشیم 
و به این فکر کنیم که اگــر به چیزهایی اولویت 
دهیم که ممکن اســت حال جسمی مان را بهتر 
کننــد چه اتفاقی ممکن اســت برایمان رخ دهد. 
گرچه ممکن اســت به طور خودکار دوست داشته 
باشید که روی مبل لم دهید و هیچ حرکتی نکنید، 
امــا اندورفینی که از ورزش کردن و حرکت دادن 
بدنتان نصیبتان می شــود می تواند درد را کاهش 
دهد و احساس خوشایندی ایجاد کند. اگر بتوانید از 
آن سد ذهنی اولیه عبور کنید، احتمالًا حال بسیار 
بهتری پیدا خواهید کرد. روزهایی هســت که از 
خواب بیدار می شــوید و احساس می کنید حس و 
حال ورزش کردن را ندارید. با این حال، باید بدانید 
که همیشه بهتر است خودتان را مجبور کنید قدم 
اول را بــرای ورزش کردن بردارید. گرچه ممکن 
اســت به خاطر آنکه خسته هستید یا سر کار روز 
شلوغی داشــتید، حس و حال ورزش کردن را در 
خود نبینید، اما وقتی ورزش می کنیم مواد شیمیایی 
همچون اندورفین، ســروتونین و دوپامین در بدن 
ترشح می شود که باعث می شوند حال خوبی پیدا 
کنیــد و هورمون های اضطراب آور را ســرکوب 
می کنند. بنابراین ورزش کردن همیشــه با ترشح 
این هورمون ها همراه است که بهبود حال روحی 

را تضمین می کنند.
تغییر  �� نکنید که می توانید نوع ورزشتان را  فراموش 

دهید
گاهی حس و حال ورزش خاصــی را نداریم، نه 
به طــور کلی ورزش کــردن را. اگر فکر دویدن، 
از ورزش کردن منصرفتان می کند ممکن اســت 
امتحان کردن یک ورزش دیگر کمک کننده باشد. 
ایــن ورزش متفاوت می تواند یک ورزش خانگی، 
یک کلاس پیلاتس یا حتی یک پیاده روی سریع 
باشد. کارشناسان می گویند هر نوع ورزشی انجام 
دهید بهتر از آن اســت که اصــلًا ورزش نکنید. 
ورزش حتماً نباید ســاعت ها دویدن یا بلند کردن 
وزنه های سنگین در باشگاه باشد. فراموش نکنید 
که لازم نیســت ورزشــی که می کنید، از اشکال 
»سنتی« ورزش باشد. این روزها انتخاب های واقعاً 
زیادی وجــود دارد، از ترامپولین گرفته تا زومبا و 

همهٔ این ها حالتان را عوض می کند.
علت سرحال نبودنتان را پیدا کنید ��

البته مواقعی هم هســت که ممکن است ورزش 
کردن بهتریــن انتخاب برای بهتــر کردن حال 
روحی خود نباشــد، بنابراین بایــد ببنید که چرا 
سرحال نیســتید. هلن جنکینز که تاکنون دو بار 
قهرمان جهان در رشتهٔ ورزش های سه گانه شده 
می گوید: »روزهایی هم هســت که نباید ورزش 
کنید، مثلًا اگر احســاس می کنید مریض هستید، 
سرما خورده اید یا خسته اید و توانایی بدنی ورزش 
کردن را ندارید.« »باید ببینید چرا سرحال نیستید. 
به خاطر این میلی به ورزش کردن ندارید که حس 
می کنید مریض شده اید یا گلو درد دارید و چیزهای 
دیگر؟« »حفظ سلامت دســتگاه ایمنی اهمیت 
زیــادی دارد، به خصوص در زمســتان و در افراد 
مبتلا به کرونا.« بنابراین خودتان را مجبور نکنید و 

ریسک تشدید بیماری تان را به جان نخرید.

در برخی کشــورهای دنیا هر فرد سالانه 
ده ها کیلوگــرم نان مصرف می کند. دلیل 
آن هم بســیار ســاده اســت؛ چون نان 
خوشــمزه و در دسترس است و به راحتی 
به هر جایی قابل حمل است. با این حال، 
مانند هر چیز خوشــمزهٔ دیگری، نان هم 
آثاری منفی بر بدن انســان دارد. و وقتی 
هم که بدن دچار مشکلی شود، نشانه هایی 
از خود بروز می دهد تا حواسمان به مشکل 

پیش آمده باشد.
در ادامه از نشانه هایی خواهیم گفت که می 
گویند در خوردن نان زیاده روی می کنید.

۱- یبوست دارید ��
کســانی که بدن آن ها تحمــل گلوتن را 
ندارد یا بــه بیماری ســلیاک دچارند اما 
خود از آن بی خبرند ممکن اســت دائماً 
دچار نفخ شــوند. علاوه بر آن، دستشویی 
رفتن هم برای آن ها دشــوار است چون 
احســاس می کنند راه روده هایشان بسته 
شده. ممکن است مشکلتان نه عدم تحمل 
گلوتن، بلکه حساسیت شدید به این ماده 
باشد. در این حالت، بهترین کار این است 
که چند آزمایش دهید تا معلوم شود گلوتن 

برایتان مضر است یا خیر.
به خاطر داشته باشید که در اغلب کشورها، 
نزدیک به نیم تا یــک درصد از جمعیت 
به بیماری سلیاک دچار هستند. این بدان 
معنی اســت که حتی اگر به این بیماری 
دچار باشــید هم جایگزین هــای غذایی 
زیادی وجود دارد کــه می توانید از آن ها 

استفاده کنید.
۲- گرسنه تر می شوید ��

درســت اســت که غلات فــوق تصفیه 
شــده مانند نان ســفید، برنج ســفید و 
بیســکوییت های شــور، کالــری زیادی 
دارنــد. به علاوه، به خاطــر قندی که در 
خود دارند باعث می شــوند دلتان بخواهد 
بیشــتر بخورید. به همین دلیل است که 
وقتی خیلی ناراحت یا تحت فشــار روانی 

هستید، به سراغ آن دسته از غلات تصفیه 
شده می روید که در لحظه حالتان را بهتر 

می کنند.
به همین دلیل ممکن اســت متوجه بالا 
رفتن وزنتان هم شــده باشید، امری که 
بــا مصرف غلات کامل بــه راحتی قابل 
جلوگیری است. تحقیقات ثابت کرده چربی 
شکمی با مصرف غلات کامل سریع تر آب 
می شــود تا مصرف غلات تصفیه شــده. 
علتش آن اســت که غلات کامل حاوی 
ویتامین ها و مواد معدنی بیشتری هستند. 
اما این بدان معنی نیست که می توانید در 

مصرف آن ها زیاده روی کنید.
۳- کلسترول خونتان بالا رفته ��

نان خانگی ای که خود در فر پخته اید، شاید 
مسئول بالا رفتن کلسترول خونتان نباشد 
اما نان های صنعتی ای که در فروشگاه ها 
فروخته می شــوند چرا. همــهٔ انواع نان 
بســته ای، چربی ترانس بالایی دارند. این 
محصــولات کره و تخم مــرغ زیادی در 
خود دارند که مصرف منظم آن ها می تواند 

باعث بالا رفتن کلسترول خون شود.
علاوه بر این اغلب محصولاتی که حاوی 
گلوتن هستند در همان دسته بندی مضر 
قــرار می گیرند. این محصــولات متنوع 
هستند و کیک ها و شیرینی های صنعتی و 
اغلب غذاهای سرخ شدهٔ صنعتی از جملهٔ 
آن ها هستند. بهترین کاری که می توانید 
انجام دهید این اســت که همیشه بستهٔ 

محصول را بررســی کنید تا ببینید آیا در 
بین مواد تشکیل دهندهٔ آن روغن قنادی 

یا شورتنینگ هم وجود دارد یا خیر.
۴- زیاد جوش می زنید ��

این بار هم غلات تصفیه شده باعث و بانی 
مشکل دیگری هستند که ممکن است با 
آن مواجه شده باشید. مواد غذایی همچون 
پاستا، برنج ســفید، نودل، غلات صبحانه 
و تمامی مواد غذایی ای که از آرد ســفید 
تهیه می شــوند، می تواننــد باعث جوش 
زدن شــوند. تحقیقات نشان داده کسانی 
که کربوهیدرات تصفیه شده زیاد مصرف 
می کنند، ریسک جوش زدن در آن ها 30 
درصد بیشتر است. عمده علت این مسأله 
آن است که این محصولات قند زیادی در 
خود دارند، امری که باعث بالا رفتن سطح 

انسولین در بدن می شود.
هورمون هــای آندروژن در پاســخ به این 
افزایش، فعالیت خود را بیشــتر می کنند و 
درنتیجه، شــما جوش می زنید. از سویی 
دیگر، از قرار معلوم، کســانی که زیاد قند 
مصرف نمی کنند، کمتر با مشــکل جوش 

مواجه هستند.
5- بعد از غذا به شدت خوابتان می گیرد ��

وقتی نان زیادی در رژیــم غذایی روزانهٔ 
خود مصرف می کنید، انسولین زیادی در 
خونتان آزاد می شــود. این انسولین کمک 
می کنــد تریپتوفان مدتی بیشــتر از آنکه 
خودتان مایل باشــید در خونتــان بماند. 

تریپتوفان نوعی اســید آمینه است که در 
تولید سروتونین و ملاتونین نقش دارد، دو 
انتقال دهندهٔ عصبی که به تثبیت خلق و 
خو کمک می کننــد. آن ها خواب آور هم 
هستند و به تنظیم چرخهٔ خواب – بیداری 

کمک می کنند.
به همین دلیل است که ممکن است بعد از 
خوردن یک وعده غذای سنگین و مملوء 
از غلات تصفیه شــده، احســاس خواب 
آلودگــی و آرامش بیش از انــدازه کنید. 
بنابراین اگر می خواهید بعد از غذا به ســر 
کارتان برگردید، بهتر است در انتخاب های 

غذایی خود تجدید نظر کنید.
۶- فشار خونتان بالا رفته ��

اغلــب ما بیشــتر از میزان توصیه شــده 
نمک مصرف می کنیم که یکی از دلایل 
آن، نان، در تمامی اشــکال آن است. یک 
تکه نان ســاده می تواند تا 230 میلی گرم 
نمک داشته باشد، که این میزان 15 درصد 
بیشتر از مقدار نمکی است که روزانه باید 
مصرف کنیم. یک ساندویچ ساده 2 برابر 
این مقدار نمک دارد. مصرف مواد غذایی 
بسیار فرآوری شده مانند پیتزا، محصولات 
نان و ســاندویچ ها، باعث افزایش هر چه 

بیشتر مقدار سدیم دریافتی بدن می شود.
نتیجهٔ مصرف زیاد سدیم هم افزایش فشار 
خون است که علت بیماری قلبی و سکته 

مغزی در بسیاری از افراد است.
۷- نوسانات خلقی دارید ��

نان به خاطر قند زیادی که در خود دارد 
می تواند انرژی زیادی به شــما ببخشد 
اما این وضعیت دوامی ندارد. تحقیقات 
نشان داده درصورتی که غلات تصفیه 
نشده به درستی هضم نشوند، ترکیبات 
آن هــا می تواند به مغز برســد و باعث 
برخی مشکلات ذهنی شود. ثابت شده 
کســانی که به گندم حساســیت دارند 
بیشتر مستعد ابتلا به شیزوفرنی، اختلال 
دوقطبی، افسردگی و اضطراب هستند. 
بسیاری از کسانی که یک رژیم غذایی 
فاقد گنــدم و لبنیات را در پیش گرفتند 
شــاهد بهبود قابل توجهی در سلامت 

ذهنی خود بودند.

به این نشانه ها توجه کنید

در خوردن نان زیاده روی نکنید!

۵ مورد از علائم سرطان که هرگز نباید آن ها را نادیده بگیرید

نادیده گرفتن و کم اهمیت خواندن بیماری ها ساده است. 
اما پزشکان دائم به ما هشدار می دهند که برخی علائم را 
هرگز نباید نادیده گرفت چرا که می توانند علائم سرطان 
باشند. اگر ســرطان در مراحل اولیه تشخیص داده شود 

امکان درمانش بیشتر است.
به گزارش Sun، حدود 200 نوع ســرطان مختلف وجود 
دارد و هر کدام علائم مخصوص خودش را دارد و اگرچه 
برخی از این علائم منحصراً متعلق به همان نوع سرطان 
هستند اما برخی دیگر عمومی ترند. دکتر آن-ماری لنون، 
متخصص گوارش بیمارستان جانز هاپکینز می گوید که 5 

علامت ذیل را هرگز نباید نادیده گرفت.
۱- تنگی نفس ��

تنگی نفس دلایل بسیاری دارد. مثلًا گاهی به خاطر این 
است که شخص از تناسب اندام مناسبی برخوردار نیست 
یا به آســم مبتلاست. اما دکتر لنون می گوید: »اگر دیدید 
با انجــام کارهای عادی مثل بالا رفتن از پله دچار تنگی 
نفس می شــوید، این عادی نیست و مشکلتان باید مورد 

ارزیابی قرار بگیرد.«

تنگی نفس یکی از علائم کلیدی ســرطان ریه اســت؛ 
ســرطانی که علاوه بر تنگی نفس، خســتگی بی دلیل، 

کاهش وزن و سرفه های مکرر را در پی دارد.
۲- خونریزی ��

خون بالا آوردن می تواند نشــانهٔ سرطان ریه باشد. خون 
در مدفوع می تواند علامت ســرطان روده بزرگ باشد و 
خون در ادرار ممکن اســت به خاطر ســرطان پروستات 
باشــد. خونریزی واژنی غیرعادی نیــز در آن هایی که به 

سرطان های مختص زنان مبتلا هستند، دیده می شود.
۳- غده ��

اکثر مردم می دانند که غده نشانهٔ سرطان است اما مشکل 

اینجاســت که خیلی از مردم دنبال غده نمی گردند. حتی 
وقتی هم که با آن ها مواجه می شــوند ممکن است رفتن 

نزد پزشک را به تأخیر بیندازند.
سرویس سلامت ملی انگلســتان توصیه می کند که اگر 
در قســمتی از بدنتان غده ای پیدا کردید که اندازه اش به 
سرعت در حال افزایش است، حتماً باید به پزشک مراجعه 
کنید. شاید غده، سرطانی نباشــد ولی بهتر است معاینه 

شود.
۴- بلع سخت یا احساس سیری ��

دیســفاژی یا همان دشــواری در بلــع می تواند به دلیل 
سرطان دهان یا گلو باشد که باعث انسداد می شود. اگر با 
وجود این که کم غذا می خورید، احساس سیری دارید، این 

می تواند مثلًا نشانهٔ سرطان تخمدان باشد.
5- تغییراتی در روند اجابت مزاج ��

چقدر از روده های خود شــناخت دارید؟ آشنایی با این که 
چه واکنشــی از طرف روده شما عادی است و چه چیزی 
غیر عادی، می تواند جانتان را نجات دهد. تغییراتی در روند 
اجابت مزاج شامل دشواری دفع مدفوع و یا اسهال ممکن 
اســت فقط نتیجهٔ پرخوری یا اضطراب باشد. اما بعضی 
وقت ها دلایلش حادتر است. ســرطان روده و لوزالمعده 
اغلب با ایجاد تغییراتی در روند دفع مدفوع شروع می شوند.

گلریز برهمند
روزنامه نگار

هیراد شفیعی
روزنامه نگار

دختربچه ای که به دلیل فوبیای غذا ۱۰ سال فقط ناگت مرغ خورده بود، سرانجام درمان شد

جسیکا تامپســون 11 ساله اهل سوئیندونِ 
انگلیس اســت. او 1۸ ماهه بود که دیگر به 
هیچ غذایــی جز ناگت مرغ لب نزد. حالا و 
بعــد از یک دهه خوردن تنهــا ناگت مرغ، 
جسیکا بر فوبیای غذا که دچارش بود، غلبه 

کرده است.
مادرش، جولیا کین، ۴۹ ســاله و گرافیست 
اصلًا نمی داند تــرس و اضطراب دخترش 
نسبت به غذا چطور آغاز شد. اما پس از این 
که برای درمان این وضعیت از متخصصین 
کمــک گرفت، تشــخیص آن ها »اختلال 

اجتناب/ محدودیت غذا« )AFRID( بود.
اشــخاصی کــه بــه اختــلال »اجتناب/ 
محدودیت غذا« مبتلا هســتند، نسبت به 

بافــت، بو و ظاهر برخی غذاهــا فوبیا پیدا 
کرده و در نتیجه از امتحان آن ها خودداری 

می کنند.
حالا و پس از تنها چند هفته کار با متخصص 
هیپنوتیزم درمانی اش، جســیکا می تواند از 
یک وعدهٔ غذایی کامل که شــامل انواع و 
اقسام میوه و سبزیجات نیز هست لذت ببرد.

جولیا، مادر جسیکا می گوید: »او در کودکی 
غذای کودک می خورد و کم کم شروع کرده 
بــود غذاهای دیگر را هم امتحان کردن اما 
یک دفعه دســت نگه داشت و از آن به بعد 
فقط ناگت مــرغ می خورد. برای وعده های 
غذایی اش، ســه چهار تا ناگت می خورد با 
کمی ســیب زمینی ســرخ کرده. در ظرف 

غذایش اغلــب فقط یک تکــه نان خالی 
می گذاشت.«

او ادامه می دهد: »هیچ وقت نمی توانستیم 
با هم از شام کریســمس لذت ببریم چون 
جســیکا حتی یک بار هم غذایی را امتحان 
نمی کرد. مردم می گفتند “بزرگ که بشــود 
درست می شود” یا “اگر تسلیم خواسته اش 
نشوی، گرسنه که بشــود هر چیزی را که 
بهش بدهی می خــورد.” اما قضیه این بود 
که جسیکا حقیقتاً ترجیح می داد از گرسنگی 
بمیرد تا این که غذاهــای دیگر را بخورد. 
ما می دانســتیم که موضوع فراتر از صرفاً 
بدغذایی است اما هرگز فکر نمی کردیم او 

یک دهه فقط ناگت مرغ بخورد.«

در طول این ســال ها تشــخیص پزشکان 
محلی در مورد جسیکا »ایرادگیر« بود و در 
تمام این مدت جسیکا غذاهایی با رنگ بژ 
مثل ناگت، نان خالی و ســیب زمینی سرخ 

کرده را می خورد.
با یــک متخصص هیپنوتیزم  جولیا نهایتاً 
درمانــی با نام دیوید کیلمری تماس گرفت 
و تشخیص او »اختلال اجتناب/ محدودیت 
غذا« بود. پس از تنها 3 هفته تحت درمان 
بودن و گوش کردن به موسیقی های تمدد 
اعصاب پیش از خوردن غذا و اســتفاده از 
نمودار پیشــرفت، حالا جســیکا می تواند 
همراه خانواده اش وعده های غذایی کاملی 

را بخورد.
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خواندنی

خبرخوان

پسر جنگل حالا دیگر با کت و 
شلواری شیک به مدرسه می رود

پســر جنگل واقعــی که بــرای فــرار از قلدری ها و 
زورگویی های هم ســن و ســال هایش در جنگلی در 
رواندا بزرگ شــده حالا زندگی اش از این رو به آن رو 
شــده و برای رفتن به مدرســه کت و شلواری شیک 
می پوشــد. به گزارش Sun، ســال پیش هنگامی که 
در فوریه مســتندی دربارهٔ زندگی زانیمان الِی توسط 
Afrimax TV در یوتیوب منتشر شد، افرادی از سراسر 
دنیا به حمایت از وی پرداختند. زانیمان در سال 1۹۹۹ 
به دنیا آمد اما از همان اوان کودکی به خاطر ظاهرش 
مورد طعن و تمســخر قرار گرفت. همچنین بر اساس 
ایــن که توانایی ذهنی او برای تمرکز در کلاس درس 
کافی نیست، تحصیل از وی دریغ شد. به همین خاطر 
دست تقدیر برای او چنین نوشت که در جنگل به دنبال 
غذا بگردد و اوقاتش را این گونه ســپری کند. زانیمان 
به عارضهٔ »میکروسِــفالی« مبتلاست؛ عارضه ای که 
باعث می شــود سر نوزاد بسیار کوچک تر از حد معمول 
باشد. در پی پخش این مســتند، Afrimax TV یک 
صفحهٔ GoFundMe ایجاد کرد که از طریق آن سیل 
اعانه هایی از سراســر جهان به سوی وی به راه افتاد. 
حالا طبق گزارش سایت خبری Atinkanews از این 
اعانه ها اســتفاده شده و زانیمان به مدرسهٔ بچه هایی با 
نیازهای خاص در مرکز Ubumwe فرستاده شده است. 
به گزارش این پایگاه خبری، او هر روز کت و شلوارش 
را می پوشد و به ســوی کلاس درس رهسپار می شود 
تا بتواند بــرای جامعه اش عنصری تاثیرگذار بشــود. 
مادر زانیمان می گوید: »این معجزهٔ خداســت. پسرم را 
مســخره می کردند و من مجبور بودم هر لحظه ازش 
مراقبت کنم. حالا او به مدرســه می رود و با هم سن و 
ســال هایش درس می خواند و من واقعاً از این موضوع 
خوشحالم.« او اضافه می کند: »پسرم حالا زندگی خوبی 
دارد. خیرین برای ما یک خانه ساخته اند… اندوه من 
از بین رفته است.« زانیمان الِی، پسر جنگل آفریقایی، 
حالا تبدیل به یک سلبریتی شده و مردم مدام جلوی او 

را در خیابان می گیرند تا با او عکس بیندازند.

پیشنهاد کمک ۱۰ میلیون دلاری جیک 
پاول برای بحران گرسنگی در جهان 

به شرط کمک مالی ایلان ماسک

جیک پاول، یوتیوبر مشهور که همچون برادر مشهورش، 
لوگان پاول به ورزش بوکــس روی آورده، می گوید به 
دو شرط حاضر اســت 10 میلیون دلار برای پایان دادن 
به گرســنگی در دنیا پول دهد. پاول هفته ی گذشته در 
توییتی نوشــت: »ایلان ماسک اگر ۶ میلیارد دلار برای 
پایان دادن به گرســنگی در دنیا به سازمان ملل بدهی، 
مــن هم 10 میلیون دلار می دهم، اگر توییتم ۶۹0 هزار 
بار ریتوییت هم شــود.« اشــاره ی پاول به رشته توییت 
های چندی قبل ایلان ماسک بود که در آن ها گفته بود 
سهام خود در شرکت تسلا را می فروشد و پول آن را به 
سازمان ملل می بخشد، به شرط آنکه این سازمان روشن 
سازد از این پول چه اســتفاده ای خواهد شد. ماسک در 
حــال حاضر بیش از 300 میلیارد دلار ثروت دارد که این 
میزان 3 برابر بیشــتر از ثروت وارن بافت است. پاول که 
علاوه بر اینکه چهره ی شناخته شده ای در شبکه های 
اجتماعی اســت، به تازگی در مسابقات بوکس سلبریتی 
ها نیز شــرکت می کند، بر اساس تخمین ها 20 میلیون 
دلار ثروت دارد. پاول ســابقه ی شرکت در فعالیت های 
نیکوکارانه را دارد. در ســال 2017، پاول با همکاری یک 
خیریه، کودکی ســرطانی را به دیــدن خانه ی خود برد. 
همان سال، پاول در یک مسابقه ی فوتبال خیریه شرکت 
کرد که عواید آن صرف کمک به آسیب دیدگان طوفان 
هاروی شد. تا زمان نوشتن این مطلب، توییت پاول بیش 
از 1۴ هزار بار ریتوییت شــده که هنوز فاصله ی بســیار 
زیادی با ۶۹0 هزار ریتوییت مورد نظر او دارد. ماسک پس 
از آن این پیشنهاد را به سازمان ملل مطرح کرد که دیوید 
بیزلی، رئیس برنامه جهانی غذا، نهاد وابســته به سازمان 
ملل، در مصاحبه ای گفت با اهدای ۶ میلیارد دلار – که 
گوشه ای از ثروت 300 میلیون دلاری ماسک محسوب 
می شــود – می توان جان ۴2 میلیون نفر در دنیا را که 
در شرف مرگ بر اثر گرسنگی هستند، نجات داد. پس از 
آن بود که ماسک در رشته توییت هایی از برنامه جهانی 
غذا خواست به طور شفاف بیان کند پول او چطور بحران 
گرســنگی را حل خواهد کرد. بیزلی در پاسخ به ماسک، 
در توییتی نوشت که حاضر اســت با اولین پرواز خود را 
به پیش ماسک برســاند تا با یکدیگر در اینباره صحبت 
کنند. بیزلی در توییت خود نوشت: »۶ میلیارد دلار مشکل 
گرسنگی در دنیا را حل نخواهد کرد اما جلوی ناپایداری 
ژئوپلتیک و مهاجرت های جمعی را خواهد گرفت و جان 
۴2 میلیون نفری که در آســتانه ی مرگ بر اثر گرسنگی 
هســتند را نجات خواهد داد. بحرانی بی سابقه و توفانی 
تمام عیار که بر اثر شیوع کرونا، جنگ ها و بحران های 
اقلیمی درگرفته است.« او در ادامه گفت: »بیا درباره اش 
حرف بزنیم: به پیچیدگی موشک فالکون هوی نیست اما 
آنقدر حساس هست که دست کم یک بار درباره اش باهم 
صحبت کنیم. حاضرم با اولین پرواز خودم را به تو برسانم. 

اگر از چیزی که شنیدی خوشت نیامد بیرونم کن!«

خبرخوان

ثروت بیل گیتس می توانست از 
مجموع ثروت جف بزوس و ایلان 

ماسک بیشتر باشد اگر…

ثروت بیل گیتس می توانســت از مجموع 
ثروت جف بزوس، بنیانگذار آمازون و ایلان 
ماســک، صاحب کمپانی تسلا بیشتر باشد 
اگر گیتس مرتکب یک اشتباه نشده بود…

شــاید با دیدن ارزش سهام مایکروسافت، 
احســاس افســوس زیادی به بیل گیتس 
دســت بدهد. اگر او سهامش را نگه داشته 
بود، الآن از بزوس و ماسک ثروت بیشتری 
داشــت. چهارمین مرد ثروتمند جهان که 
بر طبق فوربس، ارزشــی معادل 13۸5.5 
میلیارد دلار دارد، در سال 1۹۹۸ ـ زمانی که 
شرکت مایکروسافت، باارزش ترین شرکت 
جهان لقب گرفت ـ بیش از دو میلیارد سهام 

آن را در اختیار داشت.
جف بزوس، مالک آمازون ��

اگرچه مایکروســافت در سال های بعد این 
جایگاه را از دســت داد، اما اخیراً و در پایان 
ماه اکتبر با کنار زدن اپل دوباره این جایگاه 
را از آن خود کرده است. این یعنی دو میلیارد 
ســهم گیتس در روز جمعه می توانســت 
ارزشــی معادل ۶۹3 میلیون دلار، یعنی دو 
برابر ایلان ماسک به ارزش 3۴0.۴ میلیون 
دلار و بیش از ســه برابر بزوس به ارزش 

200.3 میلیون دلار داشته باشد.
ایلان ماسک ��

اما زمانی که او ســال پیــش هیئت مدیرهٔ 
مایکروسافت را ترک کرد، اکثریت سهامش 
را فروخــت و اعــلام کرد کــه می خواهد 
تمرکز  بشردوســتانه اش  تلاش هــای  بر 
کند. بعدتر ادعا شــد کــه او هیئت مدیرهٔ 
مایکروسافت را به این خاطر ترک کرده بود 
که آن ها قصد داشتند دربارهٔ روابط عشقانهٔ 
او و رابطــه اش با یکــی از کارمندان زن 

شرکت تحقیقاتی را صورت دهند.
بیل و ملیندا گیتس با اعلام طلاقشــان در 
ماه مه دنیا را شوکه کردند. این زوج پویا و 
پرانرژی، جزئیات طلاقشان را سه ماه پیش 

نهایی کردند.
اما احتمــالًا در درازمدت ثروت بیل گیتس 
نمی توانســت پا به پای ماسک پیش برود، 
چــرا که طبق برخی پیــش بینی ها ایلان 
ماسک می تواند نخستین تریلیونر دنیا باشد. 
تحلیلگران بانک ســرمایه گذاری مورگان 
استنلی پیش بینی می کنند که شاید او بتواند 
جایگاه تریلیونر را برای خودش دســت و پا 

کند.
اما چیزی که جای تعجب دارد این اســت 
که این جایگاه را شرکت ماشین برقی وی 
یعنی تسلا برایش به ارمغان نخواهد آورد. 
بلکه اســپیس ایکس که در ســال 2002 
تأسیس شد، در مقام سودآوری ظاهر خواهد 

شد.
در همین اثنا، شرکت بزوس یعنی آمازون 
از کمبود کارکنان و اختلال هایی در زنجیرهٔ 
تأمین رنج می بــرد. و این غول تکنولوژی 
اخیراً اعلام کرد که ســود قبــل از بهره و 
مالیات شــرکت در ســه ماهه سوم سال 
میلادی به رقم ۴.۹ میلیارد دلار نزول کرده 

است.

در ســال 2013 محصــولات تقلبی یک 
تجــارت ۴۶1 میلیــون دلاری بودند. در 
مقیاس جهانی برند نایک، برندی است با 
بیشترین نسخهٔ تقلبی. ری-بن، رولکس، 
ســوپریم و لویی ویتون جزو برندهایی با 
بیشترین نسخه های تقلیدی هستند. اگرچه 
بعضی از این نسخه ها بسیار به نسخه های 
اصل شــباهت دارند، اما روش هایی برای 
تشــخیص اصل یا تقلبی بودن وجود دارد 
کــه در Bright Side آن ها را با هم مرور 

خواهیم کرد.
۱- تی شرت های نایک ��

اولین چیزی که باید بررسی کنید لوگوی 
نایک اســت. در اغلب موارد، ابعاد نسخهٔ 
تقلبی کاملًا هم اندازهٔ نسخهٔ اصل نیست. 
زاویه و شــیب آن ممکن اســت متفاوت 

باشد.
بعد باید برچسب درون تی شرت تان را به 
دنبال غلط املایی وارسی کنید. امکان این 
که نســخه های تقلبی غلط املایی داشته 

باشند وجود دارد.
باید به برچســب های پایین تی شرت تان 
هم نگاهــی بیندازید. نایــک معمولًا دو 
تا برچســب به هم دوخته شــده دارد اما 

نسخه های تقلبی فقط یکی دارند.
۲- کفش نایک ��

کفش هــای نایــک ایر بافتــی دارند که 
سازنده های نسخه های قلابی از تقلیدش 
عاجزند. این بدین خاطر اســت که مواد و 
دستگاه هایی که استفاده می کنند متفاوت 
هســتند. در کفش های نایک واقعی یک 
زبری وجود دارد که نسخه های تقلبی فاقد 

آن هستند.
باید بــه تقارن کفش ها نیــز دقت کنید. 
در صــورت یافتن هر گونــه عدم تقارن، 
می توانید مطمئن باشــید محصولی که در 

اختیار دارید قلابی است.
۳- کیف دستی گوچی ��

اول بایــد دوتا G جلوی کیف را بررســی 
کنید. دندانه های آن ها باید بلند و موزون 

باشند.
به کوک های کیف هم با دقت نگاه کنید 
زیرا کیف گوچی واقعی کوک های بســیار 
یکدســتی دارد. اگر کوک های کیفتان در 
بخش هایــی ناهموار بود یا رنگ نخش با 
رنگ خود کیف فــرق می کرد، بدانید که 

کیف تقلبی است.
۴- کفش آدیداس یزی ��

اول به الگوی موج هــا دقت کنید. کفش 
یزی اصــل موج های یــک وری دارد و 

موج های چاپی نامنظم.
بعــد به نوک کفش نگاهی بیندازید. نوک 
کفش اصل منحنی تــر و تقلبی صاف تر 

است.
داخل کفش را نگاهــی بیندازید تا ببینید 
آیکون آدیداس هر دو لنگه هم اندازه است 
یا نه. در برخی موارد در نسخه های تقلبی، 

اندازه شان یکسان نیست.
بــه کوک های داخل کفــش هم نگاهی 
بیندازید چــرا که گاهی در نســخه های 
قلابی، کوک ها به طرز مشکوکی آماتوری 

هستند.
5- کیف های هرمس ��

اول از هــر چیــزی چاپ داخــل چرم را 
بررسی کنید. آکســان روی حرف E باید 
زیبا و موقر چاپ شده باشد نه با بی دقتی. 
همچنین حروف F و R در نســخهٔ تقلبی 
انگار به هم متصل است. این در کیف های 

اصل هرگز اتفاق نمی افتد.
بعــد دســتهٔ چرمی کیف را چــک کنید. 
کوک های نســخه اصل بسیار متناسب تر 
و شــیک تر است. در نســخهٔ غیراصل به 
زیبایی اصــل نیســت و در بعضی جاها 

قطورتر از کوک های نسخهٔ اصل است.
۶- کیف گِس ��

اول این که کیف های گس تقلبی از چرم 
ساخته نمی شــوند بلکه از مواد مصنوعی 
ارزان تهیه می شوند. می توانید برای چک 
کردن این موضوع، کیف را با انگشــتتان 
فشــار دهید. اگر چروک های ایجاد شده 
همان جا ماند و به حالت قبل بازنگشــت، 

جنس کیف چرم نیست.
بعد باید آستر کیف را چک کنید. کیف های 
گس اصل یک آستر نرم دارند در حالی که 
قلابی ها گاهی اصلًا آســتر ندارند. یا اگر 

هم داشته باشند، به نازکی کاغذ است.

در پایان می توانید فلز کیفتان را چک کنید. 
فلز نســخه های اصل، محکم، صیقلی و 
دارای ســطحی براق است اما نسخه های 

قلابی بعضاً مات هستند و لبه دارند.
۷- شلوار جین لیوایز ��

طرح منحنی جیب های پشت شلوار جین 
شاید مشخص ترین ویژگی این برند باشد. 
این منحنی یا یک قوس ســاده است و یا 
قوسی که در میانهٔ جیب شکل یک الماس 
دارد. نسخه های غیراصل این ویژگی را به 

طرز محسوسی اشتباه کپی می کنند.
همچنیــن رنگ کوک های شــلوار اصل 
نارنجی اســت در حالی که بســیاری از 
نســخه های تقلبی از نخ ســفید استفاده 

می کنند.
لیوایز  نشــانهٔ شــلوارهای جین  سومین 
تقلبی، برچسب قرمز جیب پشتی است. در 
شــلوارهای اصل، بر روی برچسب نوشته 
شــده »Levi’s« اما در نسخهٔ تقلبی تنها 

یک R وجود دارد.
۸- کفش فیلا ��

اگر نگاهی به حرف F کفش فیلای خود 
بیندازید، مشاهده می کنید که کوک هایش 
بی نظمی هایــی دارد. این در کفش های 
ورزشی فیلا امری طبیعی است. چیزی که 
طبیعی نیست این اســت که حرف F در 
گوشه های بالایی، تیز باشد. در کفش های 
تقلبــی این لبه ها تقریباً اضــلاع مربع را 

لمس می کنند.
بعد باید به نوک کفــش نگاهی بیندازید. 
فاصلهٔ بین ســوراخ های نوک کفش باید 
یکســان باشــد. اگر نبود، به احتمال زیاد 

کفش، تقلبی است.
همچنین، نگاهی بیندازید به لوگوی پشت 
کفش. در نسخه های اصل، لوگوی پشت و 
جلوی کفش یکسان هستند. اما در نسخهٔ 
غیر اصل، کلمهٔ Fila ممکن است بر روی 
تکه ای دیگر از چــرم قرمز و آبی دوخته 

شده باشد.

نکاتی برای تشخیص اصل یا تقلبی بودن محصولات ۸ برند مشهور

فیک نخرید!

پاناما کشــور کوچکی با جمعیتی تنها 3 
میلیون نفری است که بزرگ ترین ناوگان 
کشتیرانی جهان را دارد، بزرگ تر از مجموع 
ناوگان های دریایی ایالات متحده و چین. 
به لطف موقعت مکانی و شــکل باریک 
این کشــور، پاناما جایگاه نگهبان یکی از 
مهم ترین مسیرهای تجارت دریایی جهان 
را در اختیــار دارد کــه اقیانوس آرام را به 
اقیانوس هــای آتلانتیک متصل می کند. 
بــرای بیش از صد ســال، کانــال پاناما 
مسیری میان بر و کوتاه برای کشتی هایی 
بوده که می خواسته اند از قدم گذاشتن در 
مســیر طولانی و خطرناک کیپ هورن 
)Cape Horn( دوری کننــد. این کانال 
77 کیلومتــری که یکی از هفت عجایب 
دنیای مدرن اســت، دارای یک مهندسی 
ویژه است که سالانه 1۴000 کشتی را در 
سیستم قفل پیچیده اش راهنمایی می کند. 
بسیاری از این کشتی های با پرچم پاناما به 
عنوان پرچم مصلحتی مسافرت می کنند 
در حالی که این کشــور خــود تاریخچه 

دریانوردی بسیار خلاصه ای دارد.
اکثر کشــتی های تجاری که پرچم پاناما 
را حمــل می کننــد به مالــکان خارجی 
غیرپانامایــی تعلق دارنــد که می خواهند 
از قوانین ســختگیرانه دریایی کشورهای 
متبوعشــان فرار کنند. پاناما از سیاســت 
دریایی موسوم به رجیستری آزاد برخوردار 
است. پرچم این کشور باعث می شود ثبت 
کشتی ها آسان تر و اغلب به صورت آنلاین 
امکان پذیرتر بــوده و نیروی کار خارجی 
ارزان قیمت تری نیز در دســترس باشد. 
همچنین مالکان خارجی کشتی هایی که 
پرچــم پاناما را حمــل می کنند نیازی به 
پرداخت مالیات بر درآمد نیســتند. حدود 
۸, ۶00 کشتی تجاری با پرچم پاناما سفر 
می کنند در حالی که تنها 3, ۴00 کشتی 
با پرچم ایالات متحد و 3, 700 کشتی با 
پرچم چین مشغول گشت و گذار در دریاها 
هســتند. بر اساس قوانین بین المللی، هر 
کشتی تجاری باید با نام یک کشور ثبت 
شود که به آن کشور پرچم گفته می شود.

بدین ترتیب سیستم قضایی کشوری که 
پرچم آن در کشــتی به اهتزاز درآمده و با 
آن ثبت شده است، بر آن کشتی حاکمیت 

خواهد داشــت. همچنین سیستم قضایی 
همان کشور مسئول بررسی ایمنی کشتی 
برای سفر و شرایط کاری خدمه آن خواهد 
بود. رجیســتری های باز گاهی اوقات با 
عنوان پرچم مصلحتی شــناخته می شوند 
که از ابتــدای پیدایش جنجــال آفرین 
بوده اســت. اولین کشتی های تجاری که 
در پاناما به ثبت رســیده مربوط به سال 
1۹22 و دو کشــتی مسافربری آمریکای 
اســت که در دوران ممنوعیت مشروبات 
الکلی در ایالات متحده، می خواستند برای 
مسافران خود مشروبات الکلی سرو کنند. 
پس از این ابتکار بود که مالکان کشتی ها 
به منظور فرار از پرداخت دســتمزدهای 
ســنگین و بهبود شرایط کاری موجود در 
قوانین قضایی ایالات متحده، این رویه را 

در پیش گرفتند.
بعــد از جنــگ جهانــی دوم، مالــکان 
کشــتی های آمریکایی که می خواســتند 
نظــارت کمتری بر آن ها باشــد، بیش از 
پیش کشتی های خود را به نام پاناما ثبت 
کرده در حالی که همتایان اروپایی شــان 
بــرای فــرار از مالیات های ســنگین به 
تعویض پرچم روی آوردند. تقاضای برای 
رجیســتری آزاد به شــدت افزایش یافته 
و دیگر کشــورهای در حال توســعه نیز 
سیســتم خاص خود را راه اندازی کردند. 
ایالات متحده از سیستم ثبت لیبریا برای 
ایجاد ناوگانی از کشتی های بی طرف در 
دوران جنگ سرد استفاده کرد. پاناما اکنون 
بزرگ ترین فهرست ثبت شده کشتی های 
در جهان را داشته و بعد از آن لیبریا، جزایر 
مارشال، هنگ کنگ و سنگاپور قرار دارند. 
سال گذشته، تقریباً سه چهارم ناوگان های 
دریایی جهان تحت پرچم کشــوری غیر 
از کشور خودشان ثبت شــده بودند. این 
سیســتم ثبت برای پاناما بسیار درآمد زا 
بوده و در مجمو بیش از نیم میلیارد دلار 
در زمینه هزینه ها، خدمات و مالیات برای 
این کشــور عایدی داشته اســت. با این 
وجود، منتقدان این سیستم به ساده بودن 
مخفی کردن هویت واقعی مالک کشتی و 
عدم امکان اعمال قوانین و دستورالعمل ها 

در این سیستم اشاره می کنند.
صنعت کشــتی رانی یک صنعت بســیار 

بزرگ است و تنها در 20 سال اخیر، حجم 
ناوگان دریایی بین المللی 250 درصد رشد 
داشته است. در ابتدای سال 2020 بیش از 
۶1, 100 کشتی تجاری بزرگ در جهان 
وجود داشــته که اکثر آن ها کشتی های 
باری اقیانوس پیما، کشتی های کانتینربر و 
نفتکش ها بوده اند. در حالی که تعداد این 
کشتی ها در حدود همان ۶0, 000 فروند 
ثابت باقی مانده اند، این سایز کشتی هاست 
که همواره رو به افزایش بوده اســت. 50 
درصد از کشتی های کنونی جهان تنها در 
سه کشور پاناما، لیبریا و جزایر مارشال به 
ثبت رســیده اند. در حالیکه با اضافه شدن 
کشورهای هنگ کنگ، سنگاپور و مالت، 
این عــدد به 70 درصد می رســد. بدین 
ترتیب این کشــورها همانند اوپک یک 
کارتل قوی تشــکیل داده اند که کنترل 
صنعت دریانوردی را در دســت دارند. با 
ثبت شدن کشتی های در این کشورهای 
ساحلی، این کشــور پرچم ها هستند که 
اســتانداردهایی که کشتی ها باید با آن ها 

سنجیده شوند را تعیین می کنند.
لوییــس فورتو، نماینده فدراســیون بین 
المللی کارگران سیســتم حمل و نقل در 
پاناما می گوید که این کشور چشم هایش 
را به روی »مســئولیت هایش بسته است 
تا بتواند کشــتی های بیشــتری را ثبت 
کنــد«. این فدراســیون از ســلا 1۹5۸ 
میلادی تاکنون کمپینــی را علیه قانون 
پرچم مصلحتی راه ااندازی کرده اســت 
و می گوید که رجیســتری پاناما از برخی 
کشورهای دیگر در زمینه ایمنی بهتر است 
اما در زمینه هایی مانند نظارت، بررســی 
حوادث و کمک به خدمه بســیار ناکارآمد 
عمل می کند. دو سال پیش، آقای فورتو 
به تحقیق در مورد یک ملوان زن 22 ساله 
پرداخت که در اولین ســفر دریایی اش به 
داخل یک دستگاه افتاده و کشته شده بود، 
دستگاهی که بر اســاس گزارش ها دچار 

مشکل و نقص بوده است.
این کشتی در ادامه به جای اینکه بر اساس 
قوانین به نزدیک ترین بندر مراجعه کند، 
جنازه خدمه مذکور را در فریزر قرار داده و 
بیش از دو هفته دیگر به سفر دریایی خود 

بدون پهلو گرفتن ادامه داده است. 

هیراد شفیعی
روزنامه نگار

چرا اکثر 
کشتی های 

تجاری جهان 
از پرچم پاناما 

به عنوان پرچم 
مصلحتی 

استفاده 
می کنند؟

کرده  اعــلام  پانامــا  دولــت 
اســت که مقــررات مربوط به 
اســتفاده از پرچم این کشــور 
در زمینه کشــتیرانی موسوم به 
 Flags( مصلحتــی«  »پرچم 
را   )of Convenience
دشــوارتر کــرده و بــه خاطر 
نقض تحریم هــای بین المللی 
از ســال 13۹۸ اعلام کرد که 
دیگر به ایران اجازه استفاده از 
پاناما در کشتی هایش را  پرچم 
نخواهد داد. اما پرچم مصلحتی 
چیست و چرا کشورهای دیگر 
جهان به جای استفاده از پرچم 
پاناما از پرچم کشــور خودشان 

استفاده نمی کنند.
اما پرچم مصلحتی چیســت و 
به  دیگر جهان  چرا کشورهای 
جای اســتفاده از پرچم پاناما از 
پرچم کشــور خودشان استفاده 

نمی کنند.

حسین علی پناهی
روزنامه نگار
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بازار مالی

گفت و گو

یک کارشناس بازار سهام توضیح می دهد:

اعتماد سهامداران کی برمی گردد؟ 

یک کارشناس بازار سرمایه در تحلیل روند فعلی 
بورس می گوید، اگر وعده های مسوولان در مورد 
بورس تحقق یابد، شــاهد ورود نقدینگی به بازار 
خواهیم بود.بازار سهام در ادامه روند مثبت روزهای 
اخیر خود،  دیروز هم در نیمه اول، سبزپوش بود. 
شاخص کل در نیمه نخست معاملات دیروز بیش 
از 1٫5 درصد رشد داشــت و شاخص وارد کانال 
یک میلیون ۴50 هزار واحدی شــد. با این حال 
رشد شاخص کل هم وزن تقریباً یک سوم شاخص 
کل بود.بورس در حالی روز سبز خود را پشت سر 
می گذارد که اعتماد سهامداران به تداوم این روند 
صعودی همچنان زیاد نیست. این در حالی است 
که  دیروز جلسه ای علنی در صحن مجلس برگزار 
شــد. در آن وزیر اقتصاد و رئیس سازمان بورس 
توضیحاتی را در خصوص شرایط فعلی بازار سهام 
بــه نمایندگان ارائه دادند. در همین رابطه ابراهیم 
ســماوی، کارشناس بازار ســرمایه می گوید: »به 
نظر می رســد با توجه به جلســه دیروز مجلس و 
توضیحات وزیر اقتصاد و رئیس ســازمان بورس، 
دیروز بازار با حمایت دولت روز سبزرنگی را داشته 
باشــد تا همزمان با صحبت هــای وزیر اقتصاد، 
وعده هایی که در مورد بورس می دهد از اثربخشی 

بیشتری برخوردار باشد.«
این تحلیلگر بورســی معتقد اســت: »در شرایط 
فعلی نبایــد انتظار تابلوی تمام ســبز رنگ را از 
بازار داشته باشیم. زیرا هنوز اعتماد از دست رفته 
بازیابی نشــده و ترس بلعیدن نقدینگی توســط 
دولت، جهت پوشش کسری بودجه وجود دارد.« 
سماوی توضیح داد: »در صورتی که وزیر محترم 
به وعده هایی که در روز جاری در مورد بورس داد 
و همچنین قول های های پیش از انتخابات دولت 
جامه عمل بپوشاند می توانیم شاهد ورود نقدینگی 
مناسبی به بازار باشیم در غیر این صورت وضعیت 
روزهــای آتی همانند چند هفته اخیر نوســانی و 

ارزش معاملات پایین خواهد بود.«

آمار ورود مردم به بورس اعلام شد 

ایسنا: طبق آخرین آمار، در مهر ماه سال جاری 
121 هزار و ۶23 احراز هویت در ســامانه )سجام( 
صورت گرفته اســت. این درحالی اســت که در 
شهریور ســال جاری، تعداد سجامی شده ها، 1۶۶ 
هزار و 13۹ نفر بود.در مهرماه ســال جاری تعداد 
۹۴ هزار و 11۹ ثبت نام از ســوی سرمایه گذاران 
حاضر در بازار سرمایه در سامانه »سجام« صورت 
گرفته و تعداد احراز هویت شــده ها نیز با عبور از 
121 هزار سهامدار در این ماه به 121 هزار و ۶23 

مورد رسیده است.
استان های پیشتاز در سجامی شدن

همچنین بر اســاس این گزارش، تعــداد نفرات 
ثبت نام شده در ســامانه »سجام« در مهرماه به 
تفکیک هر استان حاکی از آن است که پنج استان 
تهران با 20 هزار و ۹5۶ مورد، خراســان رضوی 
با ۶۴۹3 مورد، اصفهان با ۶۴۶۶ مورد، خوزستان 
بــا 51۶۶ مورد و مازندران با ۴705 مورد در صدر 
بیشترین ثبت نام شده ها در کل کشور قرار دارند.

در شهریورماه نیز تهران با 37 هزار و 15۸ مورد، 
کرمان با 12 هزار و 1۴1 مورد، خراسان رضوی با 
11 هزار و ۶۴۴ مورد، اصفهان با 11 هزار و ۴۹3 
مورد و خوزستان با 10 هزار و ۹71 مورد در ابتدای 
لیست سجامی شده ها قرار داشتند. همچنین پنج 
اســتان کهگیلویه و بویراحمد با 5۴۴، خراســان 
جنوبــی با ۶25، چهارمحــال و بختیاری با 711، 
زنجان با 7۴3 و ســمنان با 7۶5 مورد در انتهای 
لیســت کمترین ثبت نام شده ها در سامانه سجام 
در بین سایر استان ها قرار دارند. این درحالی است 
که در شهریورماه کهگیلویه و بویراحمد با 110۹، 
خراسان جنوبی با 11۶۹، چهارمحال و بختیاری با 
12۶0، ایلام با 131۸ و سمنان با 137۸ مورد در 
انتهای لیست سجامی شده ها ایستاده بودند. سامانه 
سجام »ســامانه جامع ثبت اطلاعات مشتریان«، 
برای الکترونیک کردن و خــودکار کردن فرآیند 

جمع آوری و مدیریت اطلاعات مشتریان است.

یادداشت

کنترل تورم اولویت باشد،
 نه منافع سهامداران!

نــرخ بهره بین بانکی در شــرایطی به 20.۶1 درصد 
رسیده است که فعالان بازار سرمایه افزایش این نرخ 
و انتشار اوراق را تهدیدی برای این بازار می دانند اما 
کارشناســان اقتصادی این دو را ابزاری برای کنترل 
تورم می داننــد و معتقدند در شــرایط فعلی اولویت 
دولتمردان باید کنترل تورم باشد نه منافع سهامداران 
تا بدین منظور، نــرخ بهره بین بانکی را بیش از این 

افزایش دهد و اوراق بفروشد.
 روند صعودی نرخ بهره در بازار بین بانکی همچنان 
ادامــه دارد و این نرخ در حال حاضر به 20.۶1 درصد 

رسیده است.
نرخ بهره بین بانکی به عنوان یکی از انواع نرخ های 
بهره در بازار پول به نرخ های ســود یا بهره در سایر 
بازارهــا جهت می دهد که در واقــع این نرخ، قیمت 
ذخایر بانک هاســت و زمانی که آن ها در پایان دوره 
مالی کوتاه مدت اعم از روزانه یا هفتگی، دچار کسری 
ذخایر می شوند، از ســایر بانک ها در بازار بین بانکی 
یا از بانک مرکزی اســتقراض می کنند.کارشناسان از 
افزایــش این نرخ و ســوق دادن بانک ها برای خرید 
اوراق از این طریق به عنوان ابزاری برای کنترل تورم 
یاد می کنند اما از آن طرف، فعالان بازار سرمایه انتشار 
اوراق دولت و افزایش نرخ بهره بین بانکی را تهدیدی 
برای صعود بازار ســرمایه می دانند.در شــرایطی که 
دولت خط قرمز خود را تورم اعلام کرده است، باید در 
راستای اولویت خود قدم بردارد که به منظور بررسی 
تأثیر افزایش نــرخ بهره بین بانکی بر کنترل تورم و 
بازار سرمایه، کامران ندری در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کرد: افزایش تقاضا بــرای ذخایر بانک مرکزی، نرخ 
بهره در بازار بین بانکی را افزایش داده و عرضه ذخایر 
کم شــده اســت که دلیل آن نیز تورم بالا در کشور 
اســت که بانک مرکزی صــلاح نمی داند پایه پولی 
را بیش از این منبســط کند.  به عبارت دیگر، زمانی 
کــه عرضه ذخایر بانک مرکــزی در بازار باز محدود 
و تقاضا برای آن نیز زیاد شــود، نرخ بهره بین بانکی 
بالا می رود.این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه با 
وجود تورم بالا در اقتصاد ایــران باید نرخ بهره بین 
بانکی بیش از این افزایش یابــد، ادامه داد: افزایش 
نــرخ بهره بین بانکی، بانک هــا را ترغیب می کند تا 
اوراق دولتــی بخرند درحالیکه دولت برای این هدف 
بایــد نرخ اوراق را زیاد کند. از ســوی دیگر، دولت با 
کســری بودجه مواجه است و تورم بالایی در اقتصاد 
وجود دارد که اگر نرخ ســود اوراق مناســب نباشد، 
کسی اوراق نمی خرد و در صورتی که می خواهند نرخ 
اوراق کاهــش یابد، باید تــورم را کنترل کنند که در 
حال حاضر، کنترل تورم در گرو افزایش نرخ هاســت.

وی افزود: دولتمردان باید اولویت خود را تعیین کنند 
که کدامیک از بخش های اقتصاد چون اقتصاد کلان 
یا بازار ســرمایه اولویت آن هاســت و در صورتی که 
اولویت اول مســئولان کنترل تورم باشــد، بسیاری 
از مشــکلات حل خواهد شد. افزایش نرخ بهره بین 
بانکی در کوتاه مدت می تواند بر بازار ســرمایه تأثیر 
منفی بگذارد اما دیگر این بازار همانند سال گذشته از 
این طریق ریزش قابل توجهی نخواهد داشت. ندری 
بیان کرد که اگر رشد تورم ادامه پیدا کند، قیمت سهام 
نیز افزایش می یابد اما این افزایش به درد ســهامدار 
نمی خورد زیرا، تورم هزینه های زندگی را نیز افزایش 
می دهــد. اگر نرخ بهره بین بانکی افزایش پیدا نکند، 
اوراق دولت فروخته نمی شود و کسری بودجه باید از 
محل چاپ پول تأمین شــود که افزایش حجم پول، 
نرخ بهره بین بانکی را پایین و تورم را بالا می برد که 
خوش به حال ســهامدار می شود اما در شرایط فعلی، 
اولویت باید کنترل تورم باشد. این کارشناس اقتصادی 
گفت: فعالان بازار سرمایه با مخالفت کردن با افزایش 
نرخ بهره بین بانکی و انتشــار اوراق دولتی، تنها به 
فکر منافع خود هســتند تا از افزایش تورم سود ببرند 
و اقشــار ضعیف جامعه متضرر شوند که در این بین، 
بانک مرکزی نباید حافظ منافع سهامداران باشد بلکه 
وظیفه اصلی آن کنترل تورم است. در شرایط تورمی، 
بانک مرکزی باید انقباضی عمل کند و نرخ بهره بین 
بانکی بالا برود تا اوراق دولت به فروش برسد که در 

بلند مدت تورم کنترل شود.

در حالــی  که طــی  روز هــای معاملاتی 
گذشــته و همزمان با رشد شاخص کل، به 
نظر می رســید که حقیقی ها بــه بازار روی 
خوش نشان داده اند و در حال تزریق پول به 
بورس هستند اما روز گذشته اتفاقاتی در بازار 
سرمایه رخ داد که تردیدهایی در این زمینه 

را ایجاد کرد.
دیروز 1۶ آبان 1۴00، بازار ســهام در پایان 
معاملات، شاهد خروج 500 میلیارد تومانی 
پول حقیقی بود. از ســوی دیگر، اشخاص 
حقیقی از ابتدای پاییز 1۴00، حدود 11 هزار 
میلیارد تومان از بازار سرمایه خارج کرده اند. 
بــا این وجود؛ این پرســش به وجود می آید 
که سرنوشــت این پول ها چه خواهد شد و 
آیا معامله گران بــار دیگر به بورس اعتماد 

می کنند؟
چه چیزی باعث خروج پول از بازار می شود؟ ��

ســارا فلاح، کارشــناس و تحلیلگــر بازار 
ســرمایه، درباره اتفاقات چند روز اخیر بازار 
سهام گفت: بعد از توقف فروش اوراق قرضه 
توسط دولت و همچنین جلسه ایی که وزیر 
اقتصاد با هلدینگهای بزرگ بازار ســرمایه 
داشت، حمایت از بازار صورت گرفت و شاهد 
رشد شــاخص بودیم. با این وجود این رشد 
باید همراه با افزایش حجم معاملات باشــد 
تــا بتوان به تداوم آن امیدوار بود. همیشــه 
وقتــی دولت از بازار حمایــت می کند، ابتدا 
حقوقی ها و شرکت ها شــروع به ورود پول 
می کنند و بعد از آن، پول های حقیقی پارک 
شده و یا به اصطلاح ترسیده، به بازار سرمایه 

بازمی گردند.
وی در ادامــه افــزود: از آن جــا که بورس 

ایران یکطرفه اســت و امکان کســب سود 
فقط در زمان صعود بازار ممکن اســت، در 
زمان های افت کلی بازار، مثل آن چه که در 
دو ماه گذشــته در بازار شــاهد بودیم، افراد 
حقیقی با پول های درشــت از بــازار خارج 
می شــوند.فلاح در ادامه اظهاراتش افزود: از 
آن جا که مقصد اصلی پول های خارج شده، 
صندوق های با درآمد ثابت هستند، بسیاری 
از تحلیلگران، برای تحلیل شرایط کلی بازار، 
ورود و خروج پول حقیقی به این صندوق ها 
را رصــد می کنند. البته پول هــای حقیقی 
کوچکتری هستند که جذب بازارهای دیگر 
مثل بازار رمزارزها می شوند.فلاح ادامه داد: 
خوشــبختانه، در چند روز گذشته، پول های 
بزرگــی از صندوق های با درآمد ثابت خارج 
شدند. البته نمی توانیم با یقین کامل بگوییم 
که مقصــد تمام این پول ها، بازار ســرمایه 
اســت؛ اما درصد قابل توجهی از آن، حتماً 
جذب این بازار خواهد شد.سیگنال مثبت بازار 

با رشد ارزش معاملات
این کارشــناس بازار در ادامــه تاکید کرد: 

از طرفــی، حجم معاملات خرد ســهام، در 
روزهای گذشته افزایش داشته است. قبل از 
جلسه حمایت از بازار و در زمانی که دولت، 
اوراق قرضه می فروخت، ارزش معاملات خرد 
سهام حتی به زیر ســه هزار و 500 میلیارد 
تومان هم رســیده بود؛ اما روز گذشته شاهد 
این بودیم که ارزش معاملات خرد سهام به 
بالای هفت هزار و 300 میلیارد تومان رسید. 
از همیــن رو این امیدواری ایجاد شــد که 
حداقل برای چند هفته، بازار متعادل تری را 
شاهد باشیم.فلاح در ادامه گفت: اصلاح اخیر 
بازار، با ریزش سال گذشته تفاوت عمده ایی 
دارد و آن هم نســبت قیمت به عایدی بازار 
است. بسیاری از ســهم ها به سطوح بسیار 
ارزشــمند از نظــر بنیادی رســیده اند و به 
جرات می توان گفت که بازار سهام در حال 
حاضر، یکی از ارزانترین بازارهاست و همین 
موضوع، ترس سرمایهگذاران را برای ورود 

به بازار کمتر می کند.
رضا شــیرازی پور، کارشــناس و فعال بازار 
ســرمایه، در گفت وگو با اقتصــاد آنلاین، 

شــرایط حال حاضر بازار سرمایه ایران را به 
یــک بیمار، با مشــکلات و عوارض مزمن 
تشــبیه کرد که مشــکل او با چند روز خود 
درمانی حل نمی شــود. وی در ادامه افزود: 
مشکل اصلی بازار سرمایه، کمبود نقدینگی 
و اعتماد است. در طول دو ماه گذشته، فشار 
فروش اوراق قرضه، باعث شده نقدینگی از 
بازار سرمایه خارج شده و اعتماد سهامداران 

به وعده های مسئولان از بین برود.
بی اعتمادی به وعده های پوچ ��

شیرازی پور ادامه داد: احسان خاندوزی، در 
زمان حضور در مجلس شورای اسلامی، به 
طور دائم درباره وضعیت بازار ســهام شعار 
می داد و توئیت می زد، یا این که آقای محسن 
رضایی، در زمان انتخابات، وعده تشــکیل 
صندوق متضرران بازار ســرمایه را دادند. از 
سمت دیگر امیرحسین قاضی زاده هاشمی، 
وعده داد که در ســه روز به بازار سرمایه سر 
و سامان دهد. با این وجود، آقای قاضی زاده 
هاشمی، در حال حاضر رییس سازمان بنیاد 
شــهید و امور ایثارگران است و این سازمان 
زیرمجموعه های بزرگی در بازار سرمایه دارد. 
شایسته نیست افرادی که در ماه های گذشته 
شعارهای پرزرق و برقی داده اند، حال از آن 
شعارها سر باز بزنند.وی در ادامه افزود: اگر 
قرار باشد این دولت نیز به شعارهایش عمل 
نکند، پس با دولت قبل چــه تفاوتی دارد؟ 
حداقل در دولت قبل، تــوان و جرات انتقاد 
از مقامات دولتی و شخص رییس جمهوری 
بسیار بیشــتر بود. آقای رئیســی در اولین 
جملاتشان در مراسم تنفیذ، به وضعیت بازار 
سرمایه اشاره کردند و مهم ترین اصل مفقود 
این بازار را اعتماد مردم دانستند. با این وجود، 
پس از تشکیل تیم اقتصادی دولت، به این 

مسئله توجهی نشد.

 نقدینگی سرگردان به بورس باز می گردد؟

بیماری مزمن بورس ایران

 مهسا طاعتی لاطران
روزنامه نگار

محمد علی نژاد
روزنامه نگار

بازار ســرمایه به شــدت با فقر نقدینگی 
مواجه اســت؛ به گونه ای کــه معاملات 
تنها بــا حدود چهار هــزار میلیارد تومان 
انجام می شــود. در نتیجه نوســانات بازار 
نیز کم عمق و زودگذر شــده اند.برایند این 
شرایط رکود فرسایشی در بورس است که 
اکنون نیز دیده می شــود. این بازار اکنون 
برای معامله گران بســیار ناکارآمد به نظر 
می رســد و از ریل طبیعی خود خارج شده 
است.کمبود نقدینگی در بورس و کم عمق 
شدن بازار، دلایل متعددی دارد که بخشی 
از آنها به ابهامات موجود در اقتصاد کلان 

بازمی گردد.
در مقطــع زمانی کنونــی، دولت به دلیل 
کســری شــدید بودجه که در اســاس 
گزارش مرکــز پژوهش های مجلس، در 
خوشبینانه ترین حالت به حدود 307 هزار 
میلیارد تومان می رســد، اقدام به فروش 

اوراق بدهی می کند.
در ۶ ماهه نخســت ســال جاری، دولت 
حدود 12۶ هِمِت )هــزار میلیارد تومان( 
اوراق بدهی منتشــر کرده )اوراق منتشر 
شده توســط بانک مرکزی و اعطایی به 
پیمانکاران( کــه این میزان، تقریباً معادل 
کل مبلغی است که در بودجه سال 1۴00 

به انتشار اوراق اسلامی اختصاص دارد.
خرید تکلیفی اوراق ��

دولــت در ایــن مــورد از بانک هــا و 
صندوق های متصل بــه آنها برای خرید 
اوراق استفاده و در نتیجه، فشار سنگینی 
را بــر بازار تحمیل کرده اســت. در واقع، 
نهادهایی که پول پرقدرت در اختیار دارند، 
به صورت دســتوری یا اختیــاری از بازار 

سهام دور شده اند.
به نظر می رسد این شــرایط، با توجه به 
اوراق سررسید شــده که حدود ۹0 هزار 
میلیارد تومان هســتند، همچنــان ادامه 
داشته باشد و دولت انتشار اوراق بدهی را 
در نیم ســال دوم نیز ادامه دهد. در نتیجه 

فشار بر بازار سرمایه نیز ادامه می یابد.
دولت؛ برنده اختلاف بین نرخ بهره و نرخ تورم ��

در ایــن میان، از اختــلاف بین نرخ بهره 
و نرخ تــورم، رانتی حاصل می شــود که 

بیشترین نفع آن را دولت می برد.
با توجه به وجود تورم بالای ۴0 درصدی 

در کشور، دولت دلیلی برای فروش دارایی 
در قیمت های فعلی و در واقع اســتفاده از 
ارزان ترین روش تأمین مالی یعنی انتشار 
اوراق و اســتقراض با نــرخ 20 درصدی، 

تمایل بیشتری پیدا می کند.
نکتــه مهــم دیگــر نامشــخص بودن 
سیاست های اقتصادی دولت برای فعالان 
بازار سرمایه اســت. برای مثال، در مورد 
حذف ارز ۴200 تومانی و زمان آن، هنوز 
ابهاماتــی وجود دارد و این مســاله روی 
صنایــع دارویی، غذایــی، زراعی و از این 

دست، به صورت مستقیم اثر می گذارد.
بدبینی حقیقی ها به صنایع بانکی ��

از ســوی دیگــر، در صنایــع بانکی نیز 
صورت های مالی و گزارش هایی که منتشر 
می شــود، به هیچ عنوان با داده هایی که 
آنها ماهانه منتشر می کنند، منطبق نیست.

با توجــه به اینکه بانک ها از جمله صنایع 
مهم بازار سرمایه هســتند، این موضوع 

ابهاماتی را در بازار ایجاد کرده است.
البته نبایــد از این موضوع گذشــت که 
بررسی گزارشات بانک ها از منظر عملیاتی، 
حکایت از بهبود روند عملیاتی نســبت به 

سال گذشته دارد.
در عیــن حــال دولــت بــه بانک ها و 
مجموعه هــای مالی بــرای خرید اوراق 
بدهــی و همچنین پرداخت تســهیلات 
تکلیفی، فشار زیادی وارد می کند. در این 
شــرایط، به نظر می رسد ریسک ناترازی 
در صــورت عدم مدیریت بر صنعت بانک 
می تواند همچون دوره دولت نهم و دهم و 

بر این صنعت تحمیل شود.
ابهام در صنایع پتروشیمی ��

همچنین در صنایع پتروشــیمی، شرکت 
ملی پالایــش و پخش فرآورده های نفتی 
فرمولــی را برای تعیین نــرخ خوراک ها 
اعلام کرد که در ابتدا بازار به آن خوشبین 
بــود. اما در ادامه، عــدم تطابق انتظارات 
بازار با صورت های مالی به شــکل گیری 
نوعی ابهام منجر شــد.صنایع پالایشــی 
از جمله بازیگران مهم و پیشــرو در بازار 
سرمایه هستند و ابهام در مورد آینده آنها، 
فعالان بورسی را با تردید برای حضور در 
این بازار مواجه می کنــد.در نتیجه وجود 
چنیــن شــرایطی، معامــلات در صنایع 
پالایشی به حداقل خود رسیده است. حتی 
شفاف ســازی هایی که در مورد عملکرد 
پایین تر از انتظار آنها در 3 ماهه دوم سال 
را  ابهامات سرمایه گذاران  صورت گرفت، 

برطرف نکرد.
ابهام اطلاعاتی در اوره سازها ��

در صنعت اوره، قیمت های جهانی به دلیل 
برهم خوردن نظم در طرف عرضه کننده 
نهاده هــای انرژی، رشــدهای نجومی را 
تجربه کرده اند؛ بــه گونه ای که قیمت ها 
به محدوده ۸00 دلار نیز رسیده است. در 
نتیجه، شرکت های صادرکننده با اختلاف 
معناداری در حال فروش محصولات خود 

هستند.
در شرکت های اوره ســازی، ابهام در نرخ 
فــروش اوره و ارزان فروشــی حدود 50 
درصدی نسبت به قیمت های جهانی ابهام 
اطلاعاتی دیگری است که تحلیل گران را 

با خطا مواجه کرده است.
این دســته از موارد به شفاف سازی سریع 
و صریح از ســوی مدیــران صنایع نیاز 
دارد که ســازمان می بایست این دسته از 
صنایع را به شفاف سازی برای هموارسازی 

اطلاعات، مکلف کند.
چالش ارزان فروشی در صنعت فولاد ��

در صنعت فولاد نیــز وضعیت بر خلاف 
رونــد موجود در بازارهــای جهانی پیش 
مــی رود. اکنــون قیمت های شــمش و 
محصلات فولادی به دلیل برهم خوردن 
تعادل عرضــه و تقاضا درمورد نهاده های 

انرژی افزایش یافته است.
بــا وجود این فــولاد در ایــران، به دلیل 
دخالت رگولاتــور در بورس کالا بین 15 
تا 30 درصد ارزان تــر از نرخ های جهانی 
عرضه می شود )اگر مبنا را نرخ تسعیر دلار 

نیمایی با بازار آزاد قرار دهیم(.
همــه ایــن مــوارد باعــث می شــود 
سرمایه گذاران با تردید اقدام به معامله در 
بورس کنند و در نتیجه ورودی تقدینگی 

به بازار به حداقل رسیده است.
معضل قیمت گذاری دستوری ��

در صنعت خودرو نیز شاهد شرایط مشابهی 
هســتیم. این در صنعت در شــرایطی با 
ناترازی درآمد و هزینه ها مواجه است که 
قیمت گذاری دستوری در مورد آن، هزینه 
مضاعفی را به شرکت های گروه خودرویی 

تحمیل کرده است.
شفاف ســازی قیمت با عرضه در بورس 
کالا و قطع کردن واسطه، می تواند از یک 
سو به شفافیت و فســادزدایی و از سوی 
دیگر به افزایش تولید و عرضه محصولات 

صنعت منجر شود.
تراز منفی حقیقی های بازار ��

در چنین شرایطی، متاسفانه از ابتدای سال 
تاکنون، تراز منفی حقیقی های بازار حدود 
35 هــزار میلیارد تومان بــوده؛ در نتیجه 
بورس غیر از نوسانات کوتاه مدت روندی 

فرسایشی داشته است.
اکنــون بســیاری از صنایع بــه غیر از 
پتروشــیمی، فلزات اساسی، کانی فلزی و 
چند رشته دیگر، با شاخص یک میلیون و 

100 واحد به پایین معامله می شوند.
قیمت ها منصفانه است

مهم ترین چالش بازار ســرمایه در مقطع 
کنونی، کمبود شدید نقدینگی و ابهامات 
اطلاعاتی در صنایع است و صرف نظر از 
این مورد، قیمت ســهم ها مناسب به نظر 
می رسند. به اعتقاد من، قیمت های تقریباً 

منصفانه ای در بازار دیده می شود.
با توجه چشم انداز نرخ دلار، پیش بینی های 
تورمی و قیمت های فعلــی جهانی، بازار 
ســرمایه می تواند روند بهتری پیدا کند و 
از این حالت رکود فرسایشــی خارج شود. 
حداقل نمی توان انتظار ریزش های سنگین 

را داشت.
پول نیاید، شاخص افت می کند ��

با وجود این، در شرایطی که شاخص کل 
در محدوده یک میلیون و 3۸0 هزار واحد 
قرار دارد، اگر حجم از این سطح حمایتی 
پشــتیبانی نکند، احتمال افــت آرام بازار 

وجود دارد.
احتمــال ریزش شــدید بازار بــه دلیل 
گزارش هایی که از صنایع مختلف منتشر 
می شــود و عواملی چون نرخ ارز، ضعیف 
اســت اما اگــر حجم نقدینگــی و تعداد 
معامــلات به همین صــورت فعلی باقی 
بماند، ســطوح حمایتی فعلــی می توانند 
شکننده باشند.در این میان، بودجه 1۴01 
ریسک کلانی اســت که می تواند دامان 
بازار را بگیرد؛ چرا که ممکن است در متن 

آن هزینه هایی به صنایع تحمیل شود.
بهبود وضعیت در میان مدت ��

امیدوار هستیم که درک دولت از اثربخشی 
بازار سرمایه و هماهنگی فی مابین سازمان 
بورس، وزارت اقتصاد و بانک مرکزی، در 
تعادل بین بازار پول و بازار سرمایه، کمک 
شــایانی به هموارســازی جریان ورودی 

سرمایه ها به بازار بورس کند.
با وجــود این، با نگاه میان مدت و با توجه 
به عوامل تورمی چون روند رشد نقدینگی 
و پایه پولی، بازار سرمایه می تواند شرایط 

بهتری را پیدا کند.

 چالش های پیش روی بازار سرمایه 
سلمان نصیرزاده

کارشناس بازار سرمایه

سهیل بانی
روزنامه نگار
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انرژی

خبرخوان

تأثیر تصمیمات اوپک پلاس 
بر نفت ایران

اوپک و متحدانــش در نوزدهمین نشســت خود در ماه 
ژوئیــه توافق کردند هر مــاه تولیدشــان را در مجموع 
۴00 هزار بشــکه در روز افزایــش دهند تا به محدودیت 
عرضه 5 میلیون و ۸00 هزار بشکه در روز پایان بخشند. 
اوپک پلاس در واکنش به فروپاشی تقاضا در اوج بحران 
شــیوع ویروس کووید 1۹، تولید خود را از ماه مه ســال 
2020، بــه ۹ میلیون و 700 هزار بشــکه در روز معادل 
حــدود 10 درصد از تقاضای جهانی محدود کرد، اما پس 
از آن زمان بــا بهبود تقاضا، محدودیت عرضه را به مرور 
تسهیل کرده است.در همین راستا در آخرین نشست اوپک 
پلاس برنامه تسهیل توافق کاهش تولید و سازوکار تعدیل 
ماهانه تولید که در نوزدهمین نشست وزیران اوپک پلاس 
تصویب شــده بود، دوباره تأیید و بر اساس آن مقرر شد 
مجموع عرضه ماهانه اوپک پلاس در دســامبر 2021 نیز 
۴00 هزار بشکه در روز افزایش یابد.آنطور که کارشناسان 
می گویند تصمیم اوپک پلاس مبنی بر افزایش ۴00 هزار 
بشــکه ای تولید در ماه دســامبر که همسو با تصمیم ماه 
ژوئیــه این ائتلاف بوده به نفع ایران اســت و بازگشــت 
بشــکه های ایران به بازار راحت تر خواهد بود. همچنین 
حفظ قیمت نفت در ســطح کنونی یعنی ۸3 دلار به ازای 
هر بشکه با تصمیم اوپک پلاس نیز منافعی را برای ایران 

به دنبال خواهد داشت.
در حوزه صادرات نفت و میعانات گازی اتفاق های خوبی  ��

رقم خورد
جواد اوجی - وزیر نفت نیز خبرهای خوشــی را در حوزه 
صادرات نفت و میعانات گازی اعلام کرده، آنطور که او گفته 
در بحث صــادرات نفت و میعانات گازی اتفاق های خوبی 
رقم خورده است، خوشــبختانه با استفاده از ظرفیت های 
موجود، مقدار صادرات نفت و میعانات گازی رو به بهبودی 
رفته و همین اتفــاق اخیر و اقدام کودکانه آمریکایی ها در 
آب های دریای عمان نیز واکنشی در برابر دستاوردهای ما 
برای افزایش صادرات نفت و میعانات گازی است. به گفته 
او وزارت نفت خود را معطل تصمیم ها و مذاکرات نمی کند.

ایران باید به جایگاه خود دست یابد ��
اما جواد یارجانی - مدیرپیشــین امــور اوپک و روابط با 
مجامــع انرژی وزارت نفت نیز درباره وضعیت فعلی ایران 
در بازار نفت و تأثیر تصمیمات اخیر اوپک پلاس بر ایران 
به ایسنا گفت: تصمیم اوپک نشان داد که در این شرایط 
قیمت بالا برای بسیاری از اعضای اوپک اهمیت بیشتری 
دارد مگر اینکه شــرایط تغییر یابد و زمستان سخت تری 
پیش روی بازار نفت قرار داشــته باشد.وی با بیان اینکه 
مهم ترین اصل برای ایران این است که شرایط به گونه ای 
فراهم شــود تا با توجــه به ذخایری کــه داریم، به حق 
خودمان که حضور در بازارهای جهانی اســت، دست پیدا 
کنیــم، اظهار کرد: در نتیجه ممکن اســت افرادی گمان 
کنند که تصمیم اوپک موافق حال ما نیست.به گفته مدیر 
پیشــین امور اوپک و روابط با مجامع انرژی وزارت نفت، 
دلیل توجه اوپک پلاس به مساله قیمت این می تواند باشد 
که به شــرکت های ســرمایه گذار کمک کرده باشند و یا 
دلایلــی از این قبیل و یا حتی علت آن توجه به نیازهای 
داخلی باشــد اما در این بین مهم ترین اصل برای ما این 
است که بتوانیم شــرایط صادرات را در بهترین وضعیت 
قرار دهیم.یارجانی با اشــاره بــه صحبت های اخیر وزیر 
نفت درباره نیاز سرمایه گذاری در این صنعت، تاکید کرد: 
باید شرایط و زیرساخت های سرمایه گذاری در حوزه نفت 
فراهم شود، همچنین با ایجاد ســاز و کاری حق خود را 
از بازار نفت به عنوان یکی از قدیمی ترین صادرکنندگان 
بدست آوریم و به محض اینکه این حق را گرفتیم، آمادگی 
کافی برای حضور پرقدرت در بازار را داشــته باشیم.وی با 
بیان اینکه در شــرایط فعلی، وضعیت برای ایران خاص و 
تحمیل شده اســت، اظهار کرد: تا زمانی که این شرایط 
تحمیلی به حالت عادی بازنگردد، ما مجبور خواهیم بود با 
روش هایی که هزینه بر، زمان بر و سخت است، امورات را 
بگذرانیم، شرایط فعلی برای صنعت نفت ایران باتوجه به 

سابقه قدیمی که دارد مناسب نیست.
وعده هایی برای صادرات بدون محدودیت برای ایران ��

 محمد خطیبی - نماینده ســابق ایران در اوپک نیز در 
این راســتا به ایســنا اظهار کرد: به طور کلی تقاضا در 
بازار افزایش یافته است و به همین دلیل تصمیم کلی را 
در اجلاس اوپک اخذ کردند که بر اســاس آن آرام آرام 
کاهش تولید را از بیــن ببرند.وی با بیان اینکه در حال 
حاضر اوپک پلاس در حال حذف کاهش تولید به دلیل 
شــیوع ویروس کرونا اســت، تاکید کرد: تقاضا در حال 
فزونی بوده و طبیعی است که در این شرایط میزان تولید 
افزایش یابد و برای این مساله نیز سیاست تدریجی در 

نظر گرفته شده است.
نماینده ســابق ایران در اوپک با اشاره به تأثیر تصمیمات 
اوپک پلاس برای ایــران، گفت: در حال حاضر ایران در 
شرایط عادی نیست، هر چند که قول هایی داه شده است 
که چنانچه ایران به شــرایط عادی بازگردد، محدودیتی 
بــرای ایران وجود نداشــته باشــد و ایران بــدون هیچ 

محدودیتی بتواند صادرات انجام دهد.
به گفته خطیبی، یکســری قول هایــی در این زمینه داده 
شده است که قطعاً به نفع ایران خواهد بود، اگر تحریم ها 

برداشته شود هم شرایط به نفع ایران پیش خواهد رفت.

گزارش

حمله خرابکارانه به خط لوله نفت ایران! 
 وضعیت مبهم استراتژیک ترین پروژه 

نفتی کشور

هفته آخر مرداد ماه در محوطه کیلومتر ۶31 خط لوله گوره 
به جاسک مایع سیاه رنگی مشاهده شد. مایعی که در نگاه 
اول و از نظر نگهبان خط، نفت خام بود و گویی از پارگی 
خط لوله نشات می گرفت اما اسناد و اطلاعات بدست آمده 
نشــان می دهد که آزمایشات نشان داده ماده سیاه رنگ، 
نفت نیست بلکه لجنی اسیدی است که به قصد آسیب به 
لوله ها از بالادست سرازیر شده است. ماجرا درباره خط لولهٔ 
گوره-جاسک است؛ استراتژیک ترین طرح دولت روحانی 
و طولانی ترین خط لوله انتقال ســوخت های فسیلی در 
خاورمیانه. خط لوله ای با هدف تأمین امنیت انرژی کشور 
که ساخت آن نزدیک دو میلیارد یورو هزینه برداشته است.

تصمیم برای احداث این خط لوله هزارکیلومتری از جنوب 
غرب ایران به بندر جاســک در دریای عمان زمانی اتخاذ 
شد که سطح تنش بین ایران و آمریکا در خلیج فارس بالا 
گرفت و ایران خواست که مســیر جایگزینی برای تنگه 
هرمز، به منظور ادامه صادرات نفت خود، داشته باشد. چرا 
که کل صادرات نفت ایــران از این تنگه عبور می کند و 
حتی بخش اعظم صــادرات غیرنفتی و حدود ۸0 درصد 
واردات کشــور نیز از همین تنگــه می گذرد.این پروژه به 
قدری اهمیت داشــت که چند روز پس از افتتاح رســمی 
آن در تیرماه ســال جاری، رسانه های بین المللی از جمله 
فرانس 2۴ و نشریه تخصصی اویل پرایس، از آن به عنوان 
اقدام موفقیت آمیز و استراتژیک ایران برای دور زدن تنگه 
هرمز نام بردند که به ایران توانایی استراتژیک می بخشد تا 

نفت خود را در تنش های شدید به بازار عرضه کند.
اما هنوز یک ماه از افتتاح این خط نگذشــته بوده که به 
گفته مردم محلی، آلودگی ناشی از آن هشت تن را راهی 
بیمارستان کرده است! این که این آلودگی ناشی از پارگی 
خود لوله و نشــت نفت آن بوده یا عوامل دیگر، پرسشی 

است که در این گزارش پاسخ آن را جستجو کرده ایم.
خط لوله نشتی داشته؟ ��

»خــط لوله گوره به جاســک دچار پارگی شــد؛ آلودگی 
نفتی آن چندین نفر را بیمار و محیط زیســت را حسابی 
آلوده کرد«. این روایت مردم محلی اســت؛ درباره اتفاقی 
کــه ظاهراً مرداد ماه در محل خط لوله گوره به جاســک 
افتاده است.ظاهراً کسی از جزییات ماجرا خبر ندارد. با این 
حال 20 روز پیش از حادثه، کمیسیون اصل ۹0 مجلس، 
گزارشی از نواقص و آسیب پذیری خط لوله گوره به جاسک 
نوشــته است. در این گزارش مجلس با طرح مصادیقی از 
آســیب پذیری، مثل این که لوله احتمال خوردگی داخلی 
دارد یا این که پوشــش لوله نامناســب است و در عمق 
مناســبی دفن نشده، ســعی کرده که بگوید اهداف خط 
لوله حاصل نشــده و پروژه ناقص در معرض آسیب است.

جالب تر اینکه یک هفته قبل از حادثه نیز نصرالله پژمانفر، 
نایب رییس کمیسیون در محل خط لوله حاضر شده بود و 
اعلام کرده بود که تعجیل در پروژه سبب بروز نقص هایی 
شده.طبیعتاً گزارش کمیسیون و اظهارات رسانه ای نایب 
رییس آن، در وهله اول می تواند بر این شــایبه که ممکن 

است بدنه خط لوله دچار پارگی شده باشد، دامن بزند.
گزارشی دریافت نکردیم! ��

با این حال حمیدرضا عظیمیان، رییس سابق فولاد مبارکه، 
به عنوان شــرکت ســازنده این لوله ها، ضمن مخالفت با 
ادعای مجلســی ها معتقد اســت که لوله ها به هیچ وجه 
آســیب پذیر نیستند و آســیبی هم گزارش نشده است.او 
عنوان می کند: زمانی که فولاد این لوله ها ســاخته شــد، 
توســط خود وزارت نفت همه آزمایش های لازم را هم با 
موفقیت پشت سر گذاشــت. حتی برخی قسمت های آن 
حدود دوماه در محلــول گوگرد قرار گرفت ولی خوردگی 
در آن ایجاد نشد. او تصریح می کند: استانداردهای وزارت 
نفت با وجود کارشناســان خودشــان و نه کارشناسان ما 
تست و تأیید شد. یعنی گزارشات را ما انجام نمی دادیم که 
نتیجه را در اختیار آنان بگذاریم. به خاطر حساسیت بالای 
وزارت نفت روی این پروژه، تمام آزمایشــات را خودشان 
انجــام دادند، بعــد از آن بود که به مرحله تولید رســید. 
ضمناً مشــاوری خارجی هم داشتیم که روی تولید فولاد 
و ریخته گری لوله ها نظارت داشــت.عظیمیان همچنین 
عنوان می کند که تا یک ماه پیش در سمت ریاست فولاد 
مبارکه بوده ولی هیچ گزارشی درباره اشکال یا پارگی در 
لوله هــا دریافت نکرده اســت. او می افزاید: اگر لوله دچار 

پارگی شده بود، قطعاً به ما هم گزارش می شد.

تابستان امســال، با خاموشی های متعدد 
همــراه بود. حــالا هم با ایــن که چند 
وقتی است تب خاموشی های سراسری 
آرام گرفته، شــواهد می گویــد این که 
در زمســتان نیز دوباره شاهد قطع برق 
باشــیم، اصلًا بعید نیست. حتی همین 
حالا هم برخی شهروندان خبر می دهند 
که در یک هفته اخیر تجربه قطعی برق 

داشته اند.
وزیر نیرو اخیراً خبر داد که درحال حاضر 
تراز واردات برق ما بیش از صادرات آن 
است. او گفته: »اکنون مبادله برق داریم 
یعنی از برخی نقــاط واردات و در برخی 
نقاط نیز صادرات داریم اما تراز واردات ما 
بیشتر است. مجبوریم از چند نقطه برق 
وارد کنیم کما اینکه در تابستان نیز این 
کار را کردیم تا برق مورد نیاز مردم تأمین 

شود«.
هر چند پیش از این و در فصل تابستان 
هم از سه کشــور ارمنستان، آذربایجان 
و ترکمنســتان واردات برق داشته ایم اما 
کمتر کســی گمان می کرد که واردات 
برق بخواهد به زمســتان هم بکشد. اما 
چه شــد که پانزدهمین کشور در زمینه 
نیروگاه های نصب شــده حالا کارش به 
واردات برق و خاموشــی های گســترده 

حتی در فصل سرد سال رسیده است؟
و  �� حرارتی  نیروگاه های  وخیم  وضعیت 

برق آبی
درباره نیروگاه هــای حرارتی که تکلیف 
روشن اســت؛ وزیر نفت خبر داده روزانه 
200 میلیون متر مکعب کمبود گاز داریم 
و حتی این بحث مطرح است که بار دیگر 
واردات گاز از ترکمســتان را کلید بزنند. 
در  انرژی مجلس  کمیسیون  سخنگوی 
این باره گفته: مدیرعامل شرکت ملی گاز 
ایران برنامه های خود را برای جلوگیری 
از قطعی گاز مطرح کرد که از جمله این 
برنامه ها مذاکره با ترکمنستان و احیای 
قرارداد قبلی اســت تــا از این طریق با 
واردات گاز از ترکمنســتان گاز شرق و 

شمال شرق کشور را تأمین کنند.
به گفته او مذاکرات مسوولان مربوطه با 
مقامات ترکمنستان در حال انجام است 
و مشکل تنها از همین طریق قابل حل 

است.
بخش دیگر هــم نیروگاه های برق آبی 
هستند که امسال، خشکسالی یکی یکی 
نبضشــان را قطع کرد. قاســم تقی زاده 
خامســی، معاون وزیر نیرو در امور آب و 
آبفا روز دوشــنبه به ایسنا گفته: »میزان 

بارش ها در مهرماه امسال نسبت به دوره 
بلندمدت 53 ساله، کاهش ۴2 درصدی 
داشته است. به گفته معاون وزیر نیرو در 
امور آب و آبفا، در 30 ســال گذشته 2۸ 
میلیارد مترمکعب از منابع آب تجدیدپذیر 
کشور کاسته شده اســت و اگر مصرف 
آب بــه روال فعلی خصوصــاً در بخش 
کشاورزی ادامه یابد، منابع آب کشور به 

نصف کاهش خواهد یافت«.
مصطفی رجبی مشــهدی، ســخنگوی 
صنعت برق کشــور، نیز کمی پیشــتر 
اقتصادآنلایــن درباره  بــا  در گفت وگو 
برق آبی  نیروگاه های  فعلی  ظرفیت های 
کشــور عنوان کرده بود که در مجموع 
ظرفیت نیروگاه های برق آبی کشور بیش 
از 12 هزار مگاوات است ولی در تابستان 
امسال به طور متوسط فقط ۴ تا 5 هزار 

مگاوات آن در مدار بوده است.
آنطور که او می گفت بیشــترین میزان 
ظرفیــت نصب شــده نیروگاه های برق 
آبی کشور در استان خوزستان قرار دارد 
و روی رودخانه کارون و دز نصب شده. 
بنابرایــن از آنجا که در تابســتان با کم 
آبی شــدید در این مناطق مواجه بودیم، 
بیشــترین کاهش تولید از نیروگاه های 

برق آبی هم را در این استان داشتیم.
کدام نیروگاه ها از مدار خارج شدند؟

اما بــرای دریافت اطلاعــات از آخرین 
وضعیــت نیروگاه هــای برق آبــی بــه 
ســراغ جواد حاجیانی، مدیــرکل دفتر 
توســعه نظام های فنی_ بهره برداری و 

دیسپاچینگ برق آبی می رویم.
او در پاســخ به این ســؤال که امسال 
مجموعاً چند نیروگاه بــرق آبی از مدار 
خارج شــده اند و این نیروگاه ها در کدام 
شهرها بودند؟ می گوید: انتهای تابستان 
هر ســال و با توجه به تولید حداکثری 
نیروگاه های برق آبی متناسب با نیازهای 
آبی پایین دســت در تابستان، مخازن با 
کاهش تراز مواجه می شــوند و ظرفیت 

آنها کاهش پیدا می کند. با شروع بارش ها 
از ابتــدای پاییــز و افزایش آب مخازن، 
ظرفیت نیروگاه ها به تدریج افزایش یافته 
و در پایان بهار آماده تولید انرژی در پیک 

تابستان خواهد بود.
او ادامه می دهد: خشکسالی در سال آبی 
گذشته و شروع گرمای زودرس از اواسط 
بهــار و افزایش مصرف برق و همچنین 
کاهــش بارش هــای پاییــزی، باعث 
کاهش بیشــتر حجم آب مخازن شده و 
نیروگاه های شهید عباســپور 2، کرخه، 
کارون ۴، ســیمره و کلان که به ترتیب 
نزدیک شهرهای اندیکا، اندیمشک، ایذه، 
دره شــهر و جاجرود قراردارند، با کاهش 
تــراز مخزن از مــدار بهره برداری خارج 
شــده اند. حتی گاهی حجم مفید مخزن 
کاهــش یافته و به طــور طبیعی صفر 

می شود.
سه هزار مگاووات از دست رفته ��

حاجیانــی دربــاره ظرفیــت تولید این 
نیروگاه های از دســت رفتــه می گوید: 
نیروگاه های  نیروگاه های  ظرفیت اسمی 
شهید عباسپور 2، کرخه، کارون ۴، سیمره 
و کلان بــه ترتیب 1000، ۴00، 1000، 
۴۸0، ۶۶ مگاوات و جمعاً 2۹۴۶ مگاوات 
اســت. در صورت بارش های مناســب 
در پاییز و زمســتان تراز مخازن مربوط 
به این نیروگاه هــا افزایش یافته و آماده 
بهره برداری خواهد شد در غیر اینصورت 
برق مــورد نیاز از طرق مختلف از جمله 
ورود به مدار نیروگاههــای غیربرقابی، 
مدیریت مصرف و واردات از کشورهای 
همسایه تأمین می شــود. چرا که تولید 
نیروگاه های برقابی فقط جهت کمک به 

تأمین برق در شرایط پیک است.
به گفتــه او برنامه وزارت نیرو برای حل 
مشکل یادشــده، مدیریت مصرف برق، 
پیگیری ورود به مــدار واحدهای جدید 
الاحــداث غیربرقابــی و واردات بــرق 
اســت. حاجیانی ادامــه می دهد: وزارت 

نیرو ســعی دارد که حتی الامکان بدون 
اعمال خاموشی پیش برود که با راهبری 
مدیریت شــرکت مدیریت شــبکه برق 

برای آن اقدام می شود.
ایران؛ هشتمین مصرف کننده انرژی

البته علت بحرانی که با آن مواجه شدیم، 
فقط وضعیت بد نیروگاه ها نیست. نگاهی 
به آمار ارائه شــده توسط شرکت بی پی 
که در ســال 2021 منتشر شده، و در آن 
مصــرف کل میزان مصــرف انرژی به 
تفکیک منطقه و کشــورها در یک دهه 
اخیر را مورد بررسی قرار گرفته، نشانگر 
آن اســت که در ســال ایران هشتمین 
مصرف کننده انرژی در جهان بوده است.

در این ســال مصرف انرژی ایران برابر 
بــا 03/ 12 اگزا ژول بــوده که نمایانگر 
ســهم 2/ 2 درصدی ایــران از مصرف 
جهانی اســت. نکته جالــب توجه دیگر 
درباره مصرف انرژی ایران رشــدی ۹5/ 
37 درصدی در فاصله سال های 2010 تا 
2020 است. مصرف انرژی در ایران طی 
سال های 2010 تا 201۹ با نرخ میانگین 
3.۴ درصد در هر سال در حال رشد بوده 
اســت.حالا آمار مصرف ایران بالاتر از 
مصرف هر کشــور اروپایی به استثنای 
آلمان و روســیه اســت. ایران همچنین 
از تمام کشــورهای آمریــکای لاتین، 
آمریــکای جنوبی، آفریقا و اقیانوســیه 
انرژی بیشتری مصرف می کند. حتی 33 
درصد از کل مصرف انرژی کشــورهای 

خاورمیانه، مربوط به ایران است.
قیمت نامناسب حامل های انرژی ��

در کنــار این وضعیت مصــرف، عامل 
دیگری که بسیار گفته شده اما همچنان 
مقاومت های جدی نسبت به اصلاح آن 
وجود دارد، پایین بــودن نرخ انرژی در 
ایران اســت. روند فعلی به ویژه پس از 
تصویب طرح تثبیت قیمت ها در مجلس 
نهم در سال ۸۴ بیشــتر خود را نمایان 
کرد. بــه طوری که رونــد تغییر قیمت 
حامل هــای انرژی که تا آن ســال تنها 
10 درصد در ســال افزایش می یافت، تا 
ســال ۸۹ متوقف شد و از سال ۸۹ نیز با 
تصویب طرح هدفمندی یارانه ها، اگرچه 
قیمت ها تا حد قابل توجهی تعدیل شد اما 
ثابت ماندن این قیمت در تورم سال های 
بعد خنثی شــد و عملًا یارانه های انرژی 
بــه این حــوزه بازگشــت.ازنظر عموم 
کارشناســان قیمت پایین انرژی در این 
سال ها فرهنگ استفاده از آن را به سمت 
پرمصرفــی و حتی بدمصرفی تغییر داده 
اســت و موجب شــده تا روند مصرف 
انرژی در کشور شدت گیرد و در نهایت 

به بحران فعلی منتهی شود.

پنج نیروگاه برق آبی از مدار خارج شدند

آغاز سریال جدید قطعی برق در فصل سرما
نیلوفر محبی
روزنامه نگار

 سحر بابایی
روزنامه نگار

پنج نیروگاه برق آبی از مدار خارج شدند 

 چه شد که واردکننده برق شدیم؟

به گفته مدیرکل دفتر توســعه نظام های فنی - بهره برداری 
و دیسپاچینگ برق آبی، پنج نیروگاه برق آبی شهید عباسپور 
2، کرخه، کارون ۴، ســیمره و کلان بــا ظرفیت به ترتیب 
1000، ۴00، 1000، ۴۸0، ۶۶ مگاوات و جمعاً 2۹۴۶ مگاوات 
در اثر کاهش بارش و خشکســالی از مدار خارج شده اند. این 
درحالی است که همزمان نیروگاه های حرارتی هم با کمبود 
گاز دســت وپنجه نرم می کنند و شواهد خبر از خاموشی های 

زمستانی می دهد.
 تابستان امسال، با خاموشی های متعدد همراه بود. حالا هم 
با این که چند وقتی اســت تب خاموشی های سراسری آرام 
گرفته، شــواهد می گوید این که در زمستان نیز دوباره شاهد 
قطع برق باشــیم، اصلًا بعید نیســت. حتی همین حالا هم 
برخی شهروندان خبر می دهند که در یک هفته اخیر تجربه 

قطعی برق داشته اند.
وزیــر نیرو اخیراً در گفت وگو با خبرگــزاری ایلنا خبر داد که 
درحال حاضر تراز واردات برق ما بیش از صادرات آن است. او 
گفتــه: »اکنون مبادله برق داریم یعنی از برخی نقاط واردات 
و در برخی نقاط نیز صادرات داریم اما تراز واردات ما بیشــتر 
اســت. مجبوریم از چند نقطه بــرق وارد کنیم کما اینکه در 
تابســتان نیز این کار را کردیم تا برق مورد نیاز مردم تأمین 

شود«.
هر چند پیش از این و در فصل تابســتان هم از ســه کشور 
ارمنستان، آذربایجان و ترکمنســتان واردات برق داشته ایم 
اما کمتر کســی گمان می کرد کــه واردات برق بخواهد به 
زمســتان هم بکشــد. اما چه شــد که پانزدهمین کشور در 
زمینه نیروگاه های نصب شــده حالا کارش به واردات برق و 

خاموشی های گسترده حتی در فصل سرد سال رسیده است؟
درباره نیروگاه های حرارتی که تکلیف روشن است؛ وزیر نفت 
خبــر داده روزانه 200 میلیون متــر مکعب کمبود گاز داریم 
و حتی این بحث مطرح اســت که بار دیگــر واردات گاز از 
ترکمستان را کلید بزنند. سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس 
در این باره گفته: مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران برنامه های 
خــود را برای جلوگیری از قطعی گاز مطرح کرد که از جمله 
این برنامه ها مذاکره با ترکمنستان و احیای قرارداد قبلی است 
تا از این طریق با واردات گاز از ترکمنستان گاز شرق و شمال 

شرق کشور را تأمین کنند.
به گفته او مذاکرات مسوولان مربوطه با مقامات ترکمنستان 
در حال انجام اســت و مشکل تنها از همین طریق قابل حل 
است.بخش دیگر هم نیروگاه های برق آبی هستند که امسال، 
خشکســالی یکی یکی نبضشان را قطع کرد. قاسم تقی زاده 
خامســی، معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا روز دوشنبه به 
ایسنا گفته: »میزان بارش ها در مهرماه امسال نسبت به دوره 
بلندمدت 53 ساله، کاهش ۴2 درصدی داشته است. به گفته 
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا، در 30 ســال گذشته 2۸ 
میلیارد مترمکعب از منابع آب تجدیدپذیر کشور کاسته شده 
اســت و اگر مصرف آب به روال فعلــی خصوصاً در بخش 
کشاورزی ادامه یابد، منابع آب کشور به نصف کاهش خواهد 
یافت«.مصطفی رجبی مشــهدی، ســخنگوی صنعت برق 
کشور، نیز کمی پیشــتر در گفت وگو با اقتصادآنلاین درباره 
ظرفیت های فعلی نیروگاه های برق آبی کشور عنوان کرده بود 
که در مجموع ظرفیت نیروگاه های برق آبی کشــور بیش از 
12 هزار مگاوات است ولی در تابستان امسال به طور متوسط 

فقط ۴ تا 5 هزار مگاوات آن در مدار بوده است.
آنطور که او می گفت بیشــترین میزان ظرفیت نصب شــده 
نیروگاه های برق آبی کشــور در استان خوزستان قرار دارد و 

روی رودخانــه کارون و دز نصب شــده. بنابراین از آنجا که 
در تابســتان با کم آبی شــدید در این مناطق مواجه بودیم، 
بیشترین کاهش تولید از نیروگاه های برق آبی هم را در این 

استان داشتیم.
کدام نیروگاه ها از مدار خارج شدند؟ ��

اما برای دریافت اطلاعــات از آخرین وضعیت نیروگاه های 
برق آبی به سراغ جواد حاجیانی، مدیرکل دفتر توسعه نظام های 

فنی_ بهره برداری و دیسپاچینگ برق آبی می رویم.
 او در پاســخ به این ســؤال که امسال مجموعاً چند نیروگاه 
برق آبی از مدار خارج شده اند و این نیروگاه ها در کدام شهرها 
بودند؟ می گوید: انتهای تابســتان هر سال و با توجه به تولید 
حداکثری نیروگاه های برق آبی متناسب با نیازهای آبی پایین 
دست در تابســتان، مخازن با کاهش تراز مواجه می شوند و 
ظرفیت آنها کاهش پیدا می کند. با شروع بارش ها از ابتدای 
پاییــز و افزایــش آب مخازن، ظرفیــت نیروگاه ها به تدریج 
افزایش یافتــه و در پایان بهار آماده تولیــد انرژی در پیک 

تابستان خواهد بود.
سه هزار مگاووات از دست رفته ��

حاجیانی درباره ظرفیت تولید این نیروگاه های از دست رفته 
می گوید: ظرفیت اســمی نیروگاه های نیروگاه های شــهید 
عباسپور 2، کرخه، کارون ۴، سیمره و کلان به ترتیب 1000، 
۴00، 1000، ۴۸0، ۶۶ مگاوات و جمعاً 2۹۴۶ مگاوات است. 
در صورت بارش های مناسب در پاییز و زمستان تراز مخازن 
مربوط به این نیروگاه ها افزایــش یافته و آماده بهره برداری 
خواهد شد در غیر اینصورت برق مورد نیاز از طرق مختلف از 
جمله ورود به مدار نیروگاههای غیربرقابی، مدیریت مصرف 
و واردات از کشورهای همسایه تأمین می شود. چرا که تولید 
نیروگاه های برقابی فقط جهت کمک به تأمین برق در شرایط 

پیک است.

نیلوفر محبی
روزنامه نگار

مهفام سلیمان بیگی
روزنامه نگار
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نگاه روز

بررسی طرح واردات خودرو با 
حضور فاطمی امین در مجلس

ســخنگوی کمیســیون صنایع مجلس از بررسی 
ســاماندهی صنعت خودرو با حضور وزیر »صمت« 
و مســئولان مربوطه در جلســه  امروز کمیسیون 
متبوعــش، خبر داد. روح الله عباس پور ســخنگوی 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به دستورکار این هفته کمیسیون متبوعش، 
گفت: رســیدگی به طرح ساماندهی صنعت خودرو 
)اعاده شده از شــورای نگهبان( با حضور سید رضا 
فاطمــی امین وزیــر صنعت، معــدن و تجارت و 
مسئولان دســتگاه های اجرایی ذیربط، کارشناسان 
مرکز پژوهش ها و اتاق ایران در دســتورکار جلسه 
)فردا یکشــنبه 1۶ آبان ماه( اعضای کمیســیون 
قــرار دارد. وی در همین باره افزود: قرار اســت در 
جلســه  گزارش کارگروه »صنعــت« درباره طرح 
ســاماندهی صنعت خودرو مورد ارزیابی قرار گیرد. 
سخنگوی کمیســیون صنایع مجلس با بیان اینکه 
آقای نگاهداری رییس مرکز پژوهش های مجلس 
نیز مهمیان اعضای کمیســیون صنایع و معادن در 
روز یکشنبه اســت، افزود: قرار است رییس مرکز 
پژوهش های مجلس در این جلسه گزارشی پیرامون 
موضوعات مختلف از جمله حیطه کاری کمسیون به 
اعضا ارائه دهد. سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس با اشاره به دســتورکار روز دوشنبه اعضای 
کمیسیون عنوان کرد: طبق برنامه ریزی های انجام 
شده، اعضای کمیسیون صنایع در روز دوشنبه هفته 
جاری نشستی مشــترک با امیر آشتیانی وزیر دفاع 
و دیگر مســئولان این وزارتخانه خواهند داشــت. 
عباس پــور ادامــه داد: اعضای کمیســیون در روز 
سه شــنبه به بررسی و هم اندیشــی درباره مسائل 
و موضوعــات مربوط به خودرو، فولاد، ســیمان و 

پتروشیمی خواهند پرداخت.

ماجرای کامیون های وارداتی 
پلیسی شد!

بعــد از تعللی کــه در تعیین تکلیــف و ترخیص 
کامیون های وارداتی دپو شــده در گمرک در زمان 
تعیین شده وجود داشت این بار، دادستانی تهران از 
پلیس امنیت اقتصادی )فاتب( خواسته تا با احضار 
واردکننــدکان و صاحبان این کامیون ها، جریان را 
مورد بررسی و رســیدگی قرار داده و تا یک هفته 
نتیجه را اعلام کند. مهلت یک ماهه تعیین تکلیف 
کامیون های وارداتی که طبق دســتور دادســتانی 
تهران در دستور کار قرار داشت در ششم آبان ماه 
به پایان رسید، اما گزارش گمرک ایران نشان داد 
کــه از بین بیش از ۶000 دســتگاه کامیون فقط 
حدود 500 دســتگاه در این فاصله ترخیص شده 
است در حالی که طی توافقات صورت گرفته و با 
دستور دادســتانی، موانع ترخیص برداشته شد. در 
گزارش مربوطه، گمرک به جریان قصور و تخلف 
از ســوی برخی دستگاه ها و البته واردکنندگان نیز 
اشــاره شده و خواســتار پیگیری از مرجع قضایی 
شده بود. این در حالی اســت که تازه ترین اعلام 
معــاون فنی گمرک ایــران در رابطــه با آخرین 
وضعیــت کامیون های وارداتی از این حکایت دارد 
که به تازگی معاون دادستان تهران طی مکاتبه ای 
با رئیس پلیس امنیت اقتصادی )فاتب( خواســتار 
احضــار واردکنندگان کامیون های وارداتی شــده 
کــه علی رغم رفع موانع ترخیص هنوز پیگیری در 
ایــن رابطه انجام نداده اند. به گفته از پلیس امنیت 
اقتصادی خواســته شــده تا اشــخاص حقیقی یا 
مدیران اشخاص حقوقی که واردات این کامیون ها 
به نام آنها ثبت شــده است، فوراً احضار شوند و از 
آنها درباره این که کامیون ها متعلق به چه کسانی 

است تحقیق و بررسی شود.

خودروهایی که پلاک آنها دستکاری 
شده توقیف می شوند

معاون عملیات ترافیک پلیس راهور نیروی انتظامی 
گفت: رانندگانی که پلاک خودروهای خود را برای 
انجام هرگونه تخلف دســتکاری می کنند، خودروی 

آنها توقیف و اعمال قانون خواهند شد.
سرهنگ داود قاســمیان افزود: افرادی که پلاک 
خودروی وسیله نقلیه را با طلق و ماسک پوشانده 
و یا اقدام به دستکاری در اعداد و ارقام، برداشتن، 
باز گذاشتن درب صندوق عقب، تغییر محل نصب 
پلاک و غیره کــرده و از قانون و مقررات عدول 
می کنند، برابر ماده 720 قانون مجازات اســلامی 
به حبس از ۶ ماه تا یک سال محکوم خواهند شد. 
وی اظهار داشــت: امروزه علاوه بر روش سنتی 
برخورد با تخلفات رانندگی توسط مأموران پلیس 
راهنمایــی و رانندگی، اعمــال قانون خودروهای 
متخلف به صورت هوشمند و از طریق دوربین های 

ثبت تخلفات نیز صورت می گیرد.

خبرخوان

 بردن ریل به همه استان ها؛ 
آدرس غلط به مردم

انتظار مردم از وزارت راه تســهیل حمل و نقل است. 
ســاخت راه آهن و جاده و فــرودگاه ابزار تحقق این 
هدف اســت و نه خود هدف. گاهی برای تحقق این 
هدف ساخت راه آهن جدید لازم است و گاهی نیست. 
لــذا عملکرد وزارت راه باید با میــزان و کیفیت بار و 
مسافری که حمل می شود سنجیده شود و نه با طول 
خطوطی که می سازد. چه بسا چند هزار کیلومتر خط 
آهن می سازیم و به طول خطوط ساخته شده افتخار 
می کنیم اما ســهم ریل در حمل بار و مسافر همان 
اســت که قبلا بود. چه بسا خطی ســاخته و به آمار 
خطوط ساخته شــده اضافه می شود اما درآمد حمل 
مسافر و بار آن کفاف هزینه های نگهداری خودش را 
هم نمی دهد. چه بســا خطی ساخته و به آمار خطوط 
ساخته شده اضافه می شود اما به جای آنکه به مقصد 
نهایی وصل بشود )تبریز(، 20 کیلومتر مانده به مقصد 
)خاوران( روبان آن قیچی می شــود. چه بســا خطی 
ســاخته و به آمار خطوط ساخته شده اضافه می شود 
اما به دلیل فقدان تجهیزات و زیر ســاخت )سیستم 
علائم( ناچار هستیم در آن مسیر تقلیل سرعت بدهیم. 
چه بســا خطی ســاخته و به آمار خطوط ساخته شده 
اضافه می شود اما به دلیل کیفیت پایین ساخت )اعم 
از زیر ســازی، تراورس، ریل و غیره( ناچار هستیم در 
آن مسیر تقلیل سرعت بدهیم. اگر نگرش به عملکرد 
و ماموریت وزارت راه اصلاح شود در آن صورت دیگر 
نیازی به شعار دادن برای رساندن ریل به همه استان 
ها نیســت. اگر بپذیریم که انتظار جامعه از وزارت راه 
طول خط آهن کشور نیست، در آن صورت بردن ریل 
به همه جا ضروری نخواهد بود. کشیدن اتوبان چهار 
بانده بــه همه جا هم ضروری نخواهد بود. ســاخت 
فرودگاه در همه شهرها هم ضروری نخواهد داشت. 
اگر بپذیریم که انتظار جامعه از وزارت راه، حمل و نقل 
است، دســت وزارت باز خواهد بود برای اینکه برآورد 
کند که شــیوه مناسب برای پاسخ به نیاز حمل و نقل 
برای هر مســیر کدام اســت. ممکن است برای یک 
مسیر جاده را ترجیح دهد و برای مسیر دیگر خط آهن 
را و ارتباط هوایی را برای مســیری دیگر تجویز کند 
و در جای دیگر تشخیص بدهند که اصلا احداث راه 
ضرورت یا اولویت ندارد. مطالبه مردم کاهش هزینه 
و زمان سفر و جابجایی بار است نه الزاما داشتن ریل/ 
اتوبان/ فرودگاه. لذا شعار بردن ریل به همه استان ها 
یک آدرس غلط است که به جامعه ارسال می شود و 

کمکی به بهبود حمل و نقل نمی کند.

قیمت بلیت هواپیما کاهش می یابد

کاهــش قیمت بلیــت هواپیما به عنوان وعــده وزیر راه 
وشهرسازی یکی از موضوعاتی است که این  روزها دنبال 
می شود که البته به گفته مسئولان این وزارتخانه به زودی 
این اتفاق خواهد افتاد و با ایرلاین های گرانفروش برخورد 
خواهد شد. در پی پیگیری های خبرنگار ایسنا درباره انتظار 
مردم برای کاهش قیمت بلیت هواپیما در پروازهای داخلی 
به دلیل برداشــته شــدن محدودیت های کرونایی مانند 
محدودیت پذیرش ۶0 درصدی مســافر و البته بر اساس 
وعده رستم قاسمی، وزیر راه و شهرسازی، به نظر می رسد 
برنامه ریزی هایی در این زمینه صورت گرفته است. رستم 
قاســمی -وزیر راه و شهرســازی- ماه گذشــته و در در 
حاشیه مراسم تودیع و معارفه مدیرعامل شرکت راه آهن 
جمهوری اسلامی ایران در پاسخ به سوال مبنی بر اینکه 
چرا تاکنون تکلیف قیمت بلیت هواپیما مشــخص نشده 
اســت و ایرلاین ها بدون داشتن مصوبه و اختیار قانونی 
اقــدام به افزایش نرخ پروازهــای داخلی کرده اند؟ اظهار 
کرد: قیمت بلیت هواپیما بــه دلیل رعایت پروتکل های 
بهداشتی به ویژه محدودیت پذیرش ۶0 درصدی مسافر 
در پروازهــای داخلی افزایش یافته بــود که امیدواریم با 
بهبود شرایط کشور از نظر شیوع ویروس کرونا و برداشته 
شدن این محدودیت بتوانیم قیمت بلیت هواپیما را تعدیل 
کنیم. وی افزود: محدودیت ۶0 درصدی پذیرش مسافر در 
ناوگان حمل و نقل عمومی بر اساس مصوبات ستاد ملی 
مقابله با کرونا اتفاق افتاده است که هم اکنون در جلسات 
ســتاد ملی مقابله با کرونا در حال بحث و بررســی برای 

اعمال تغییرات در این پروتکل ها هستیم.

یک کارشناس صنعت خودرو معتقد است 
تا زمانی که تصمیماتی کلان برای اصلاح 
شــرایط این صنعت گرفته نشود و منافع 
شخصی و گروهی کنار نرود، نمی توان به 

بهبود شرایط فعلی امیدی داشت.
هرچند هنــوز جزییاتــی از برنامه وزارت 
صمت برای مدیریت صنعت خودرو منتشر 
نشده اما برخی گمانه زنی ها از این حکایت 
دارد کــه احتمالًا بار دیگــر عمر حضور 
شــورای رقابت در این عرصه سر آمده و 
احتمالًا راهی جدید بــرای تعیین قیمت 

خودرو در دستور کار قرار می گیرد.
شــورای رقابت کــه در حدود ده ســال 
گذشــته، مســئول ارائه فرمــول قیمت 
گذاری دســتوری خودرو بوده در حالی به 
پایان دوره دوم خود نزدیک می شــود که 
تصمیماتش در حوزه خــودرو با انتقادات 
فراوانی رو به رو شــده و بسیاری وضعیت 
فعلی خودروســازان را متأثر از تصمیمات 
اشــتباه این شورا می دانند. وزیر اقتصاد در 
حالی باید در آینده نزدیک اقتصاددان هایی 
را برای ریاست شورای رقابت معرفی کند 
که این شــورا در بازگشت خود به صنعت 
خودرو نیز نتوانســت انتظارات را براورده 
کند. دولت قبل در دوره ای کوتاه، سازمان 
حمایت را مســئول قیمت گذاری خودرو 
کرده بود اما از حدود یک سال و نیم پیش 
شــورای رقابت، این بار با محوریت قرعه 
کشی خودرو وارد این عرصه شد و این بار 
نیز راه به جایی نبرد. در شرایطی که قیمت 
خودرو میان کارخانــه و بازار با فاصله ای 

قابل توجه مواجه شده و خودروسازان نیز 
با زیان انباشته ای قابل توجه دست و پنجه 
نرم می کنند نیاز به بازنگری سیاست های 
حاکم در این بخــش بیش از پیش حس 
می شود. برخی گمانه زنی ها حاکی از آن 
اســت که وزارت صمت اجازه خواهد داد 
قیمت خــودرو در کارخانه تــا حدی که 
این بنگاه ها از زیان خارج شــوند را صادر 
خواهد کرد و مشــخص نیســت مبنای 
تصمیم گیــری در این رابطه را کدام نهاد 
برقرار می کند. مهدی دادفر – کارشناس 
صنعــت خودرو –  در رابطــه با وضعیت 
فعلی خودروســازان، اظهار کرد: در نگاه 
کلان، وضعیت یک بنــگاه اقتصادی به 
عوامل و تصمیمات مختلفی وابسته است 
که خودروسازان نیز از آن مستثنی نیستند. 
نهضت کاهش هزینه، افزایش بهره وری 
و بالا بردن کیفیت محصول تنها برخی از 
شاخص هایی است که خودروسازان ایرانی 
نه تنها راهی برای آن پیدا نکرده اند که با 
توجه به شرایط فعلی حتی نمی توان امید 

داشت که به این سمت نیز حرکت کنند.
به اعتقــاد وی، تا زمانــی که اصلاحات 
ســاختاری لازم برای تغییر نگاه مدیریتی 
به این بنگاه ها در دســتور کار قرار نگیرد، 
اساســاً تفاوتی نخواهد کرد که کدام نهاد 
یا سازمان مسئول قیمت گذاری دستوری 
اســت و چه راهی را پیشنهاد می کند. این 
کارشــناس صنعت خودرو بــا بیان اینکه 
منافع برخی افراد در حفظ شرایط انحصاری 
فعلی اســت، توضیــح داد: در طول تمام 
سال های گذشته بارها بحث بر سر تغییر 
در شرایط بازار خودرو مطرح شده اما هیچ 
گاه راه به جایی نبرده است. در واقع ایجاد 
رقابــت و کاهش انحصار با موانعی مواجه 
است که اگر برداشته شوند، آنگاه کسانی 
که از شــرایط فعلی بازار ســود می برند، 
دیگر راضی نخواهند بود و همین امر، کار 
تصمیم گیری را دشــوار می کند. دادفر با 
اشــاره به ممنوعیت و محدودیت طولانی 
مدت واردات خودرو در ایران، بیان کرد: در 
یک شرایط عادی، با واردات محصولات 

جدید به بازار، شرکت های داخلی از سویی 
با یک رقیب جدی مواجه می شــوند و از 
ســوی دیگر حفظ مشتریانشــان باید به 
افزایش کیفیت محصولات فکر کنند که 
همین مسئله هم نیاز مردم را تأمین خواهد 
کرد و هم در نهایت به نفع صنعت داخلی 
خودرو کشــور تمام خواهد شد.وی ادامه 
داد: در این فضا می تــوان قیمت گذاری 
دستوری خودرو را نیز متوقف کرد و نرخ را 
بر اساس شرایط بازار تعیین کرد. در رقابت 
کامل میان تولیدکنندگان محتلف، قیمت ها 
به شــکل خود به خود پایین می آیند و از 
این فضا مردم بیشــترین بهره را خواهند 
برد زیرا با انتخاب بر سر بالاترین کیفیت 

با پایین ترین قیمت خواهد بود.
این کارشناس صنعت خودرو با بیان اینکه 
تصمیم گیری در رابطه با این بازار به یک 
سیکل معیوب تبدیل شده، توضیح داد: در 
دولت هــا و مجلس ها و دوره های مختلف 
دیده ایم که وقتی تیــم جدید کار خود را 
آغاز می کند، وعده بهبود شرایط و کاهش 
فشــارها را می دهد و در این رابطه برخی 
تغییرات نیز رخ می دهد که همگی سطحی 
و بدون پشتوانه هســتند، از این رو اینکه 
کدام نهاد قیمت دستوری خودرو را تعیین 
کند، شــورای رقابت یا ســازمان حمایت 
تفاوتی ندارد. پیش از این در میان فعالان 
صنعت خودرو و مــردم این امید به وجود 
می آمد کــه با تغییرات تازه، امید به بهبود 
شرایط ایجاد می شود اما امروز دیگر جامعه 
نیز به این خبرها واکنشی نشان نمی دهد، 
چون تمامی آنها به نظر تکرار تصمیمات 
غلط گذشــته اند که نتیجــه مثبتی نیز به 

همراه نخواهند داشت.

نهاد قیمت گذاری دستوری اهمیتی ندارد

منافع شخصی و گروهی مانع واردات خودرو 

 بندر اختصاصی با هزینه عجیب!
ماجرای بنادر ویژه چین برای ایرانی ها چیست؟ 

قضیه ممنوعیت تردد کشــتی های ایرانــی به بنادر چین در 
حالی مطرح شــد که مدیران صنعت حمل و نقل دریایی به 
رســانه ها گفتند که نه تنها ممنوعیتی وجود ندارد که چین 
برای کشــتی های ایرانــی بنادر اختصاصــی در نظر گرفته 
است! این موضوع اما تمام حقیقت ماجرا نیست... اخبار ضد 
و نقیض درباره پذیرش کشــتی های ایرانی در بنادر چین به 
گوش می رسد. آن هم در شرایطی که چین بزرگترین شریک 
تجاری ایران است. بر اساس اعلام مجیدرضا حریری، رئیس 
اتاق مشــترک ایران و چین حجم تجارت این دو کشور در 
سال 2020 به حدود 1۶ میلیارد دلار رسیده است. هرچند که 
او تاکید کرده است به دلیل تحریم حجم تجارت ایران و چین 
کاهش بی سابقه داشته و از ۶1.۸ میلیارد دلار در سال 201۴ 
به حدود 1۶ میلیارد دلار رسیده است اما این کشور همچنان 
بزرگترین شــریک تجاری ایران محسوب می شود. حالا اما 
اخبــار متناقضی درباره پذیرش کشــتی های ایرانی در بنادر 
چین به گوش می رسد. محمدرضا مدرس خیابانی، مدیرعامل 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران در مراسم گرامیداشت روز 
جهانی دریانوردی گفته بود که از سال گذشته ممنوعیت ورود 
ناوگان شــرکت کشتیرانی به بنادر مهم چین شروع شد و به 
همین دلیل تا ۴ ماه متوقف مانده بودیم. این در حالی است 
که محمد راستاد، رئیس سازمان بنادر و دریانوردی این ادعا 
را رد کرده و گفته بود که در حال حاضر ترددها به بنادر چین 
برقرار اســت و عمده تبادلات تجاری دریایی ایران با چین 
اســت.او به صورت سربسته هم توضیح داده بود: کشتیرانی 
یک مقوله بین المللی است و اینگونه نیست که الزاماً ناوگان 
ملکی کشوری بخواهد از کشور دیگری بار حمل کند؛ بلکه 
جابه جایی کالا می تواند هــم از طریق ناوگان بین المللی و 

هم ملکی انجام شود. در این میان مجیدرضا حریری، رئیس 
اتــاق ایران و چین هم در گفتگو با اقتصاد آنلاین، منع تردد 
کشــتی های ایرانی به بنادر چیــن را رد می کند و می گوید: 
آقایانی که گفته اند بنادر چین روی کشــتی های ایران بسته 
شــده، توضیح دهند که چگونه کالاهای چینی به بازار ایران 
می رســد؟ او ادامه می دهد: چین نه تنهــا بنادر خود را روی 
کشــتی های ایرانی نبسته اســت که بنادر وِیژه ای در اختیار 
ناوگان ایرانی گذاشــته است. مســعود پل مه، دبیر انجمن 
کشــتیرانی هم با تأیید ادعای رییس اتــاق ایران و چین از 
اختصاص سه بندر ویژه به کشتی های ایرانی خبر داده و در 
مراسم سالگرد تأسیس انجمن کشتیرانی گفته بود: برای بنادر 
چین تناژ مهم اســت و تناژ بالا ارجحیت بالاتری دارد اما در 
حال حاضر چین ســه بندر اختصاصی به کشتی های ایرانی 
اختصاص داده است که امکان پهلوگیری، بارگیری و تخلیه 
در این بنادر برای کشتی های ایرانی وجود دارد. این موضوع 
در حالــی رخ می دهد که فعالان صنعت حمل و نقل دریایی 
می گویند ماجرا به صورت کامل روایت نشــده است. آن ها 
توضیــح می دهند که بنادر اختصاصی چیــن برای ایرانی ها 
واقعیت دارد اما حقیقت ماجرا این است که بنادر بزرگ چین 
نگران هستند کشتی های ایرانی باعث تحریم و خسارت به 
آنها شوند، در نتیجه از پذیرش کشتی های ایرانی خودداری 
می کنند و کشــتی های ایران به ناچار مجبور هستند بار خود 
را در بنادر متروکه و غیراقتصادی این کشور تخلیه کنند. به 
گفته آنها، نتیجه این اتفاق آن اســت که هزینه حمل و نقل 
کالا به چین تا سه برابر و هزینه حمل و نقل کالا به اروپا تا 
20 برابر افزایش داشته است. ملک رضا ملک پور، عضو هیئت 
مدیره انجمن توسعه دریامحورپیش از این به اقتصاد آنلاین 
توضیح داده بود: در حال حاضر کشــورهای دیگر و از جمله 
چین، تنها از مســیرهای غیررسمی دریایی و بنادر کوچک و 
غیراقتصادی خود کشتی های ایران را می پذیرند و برای آن 

هم هزینه های گزافی طلب می کنند. او می گوید: هیچ یک از 
شرکت های بین المللی بیمه اتکایی حاضر نیستند کشتی های 
ایــران را بیمه کنند و مؤسســات رده بندی شــرکت های 
کشــتیرانی هم ایران را تحریم کرده اند. این به آن معناست 
که اگر کشــتی های ایرانی خسارتی ایجاد کنند هیچ شرکت 
بیمه ای آن را پشتیبانی نمی کند و بنابراین هیچ بندری حاضر 
به پذیرفتن این ریسک نیست. ملک پور ادامه می دهد: به جز 
این دریافت و تحویل بار توسط کشتی ها نیازمند نقل و انتقال 
مالی اســت که شــبکه بانکی ایران تحریم است و از سوی 
دیگر به دلیل تحریم بودن ایران، اندک شرکت ها و دلالانی 
که حاضر به معامله با ایران هستند کارمزدهای گزافی طلب 
می کنند. به عنوان مثال چند وقت پیش یکی از شرکت های 
ایرانی به یک شرکت هلندی سفارش ساخت شناور داد. این 
شرکت همان شناور را برای امارات با قیمت ۶5 میلیون دلار 
حساب کرد و از ایران 105 میلیون دلار طلب کرد!او در ادامه 
می گوید: حرکت کشتی های ایرانی از مسیرهای غیررسمی 
و غیراقتصادی هم اتلاف زمانی را برای شرکت های ایرانی 
بالا برده اســت و هم هزینه ها را. به عنوان مثال سفارشات 
شرکت های ایرانی در بنادر خارجی ترخیص می شود و از آنجا 
با شناورهای کوچک به سمت ایران حمل می شوند و یا اینکه 
کالای صادراتی ایران هم به همین ترتیب صادر می شــود و 
گاهی دلالان در مسیرهای غیررســمی بارها محموله را از 
شناورها خالی می کنند و با شناوری دیگر بارگیری می کنند یا 
کالا را در بخشی از مسیر از طریق راه های صعب العبور زمینی 
رد می کنند و دوباره در بندری کوچک و دورافتاده به شناورها 
تحویل می دهند.به گفته ملک پور مجموع این اتفاقات باعث 
شده اســت که هزینه حمل و نقل دریایی چیزی حدود ۴0 
درصد هزینه تمام شــده کالا را تشکیل بدهد که رقم بسیار 
بالایی اســت و باعث افزایش چشمگیر قیمت کالا در بازار 

ایران شده است.

مریم شکرانی
روزنامه نگار

جواد هاشمی
کارشناس حمل ونقل

پشت پرده سودهای میلیونی از بازار خودرو
 درخواست های کاذب برای خرید خودرو چگونه از بین می رود؟

یک کارشناس صنعت قطعه سازی گفت: در حال حاضر فاصله 
قابل توجهی بین قیمت کارخانه و بازار خودرو وجود دارد و این 
امر برای صنعتی که با زیان فعالیت می کند، بسیار مخرب است؛ 
از این رو دولت سیزدهم نباید این فرصت را به سودجویان بدهد 
که از اختلاف قیمت منتفع شوند. سید محسن افتخاری درباره 
آزادســازی قیمت خودرو و اینکه آیا قیمت گذاری دســتوری 
خودرو به نفع صنعت خودرو و قطعه سازی است یا خیر، اظهار 
داشت: اگر قیمت گذاری دستوری خودرو متوقف شود، قیمت 
خودرو در بازار و کارخانه به هم نزدیک می شود و در این راستا 
دلالان و ســودجویان از بازار خودرو حذف می شــوند. وی با 
بیان اینکه واســطه ها با هجمه های رسانه ای اجازه نمی دهند 
که خودرو از قیمت گذاری دستوری فاصله بگیرد، چراکه این 
امر از سودهای میلیونی آن ها می کاهد، افزود: گروه اصلی که 

مخالف تغییر ســازوکار قیمت گذاری خودرو اســت، برخی از 
فعالان بازار هســتند؛ آن ها تمایلی ندارند که بازار سروسامان 
بگیرد و مردم با شــرایط بهتری نسبت به خرید خودرو اقدام 
کنند. کارشــناس صنعت قطعه سازی گفت: اگر فاصله قیمت 
خودرو در بازار و کارخانه حذف شــود، درخواست های کاذب 
برای خرید خودرو از بین می رود و این امر ســبب می شــود 
افرادی که متقاضی واقعی هســتند، برای خرید خودرو اقدام 
کنند و نتیجه این امر نزدیک شــدن میــزان عرضه و تقاضا 
است.  وی خاطرنشان کرد: برای آنکه قیمت گذاری دستوری 
خودرو اجرایی شــود و در این راســتا بازار دچار التهاب نشود 
توصیه می کنم که تولید خــودرو افزایش پیدا کند؛ یعنی اگر 
خودروسازان این موضوع را در اولویت قرار دهند، قطعاً سیاست 
گذاران برای تغییر ســازوکار قیمت گذاری، همکاری خواهند 

کرد.افتخاری گفــت: در حال حاضر تقاضا برای خرید خودرو 
زیاد اســت و در این میان عرضه به انــدازه تقاضای موجود 
نیســت، بدین جهت اگر وزارت صمت بر روند تولید و عرضه 
نظارت کند می توان شــرایط آزادسازی قیمت را فراهم آورد.

این کارشــناس صنعت قطعه سازی گفت: اگر در مقطع فعلی 
قیمت گذاری خودرو متوقف شــود، شرکت های خودروساز و 
قطعه ســاز از زیان فاصله می گیرند و این امر بسیار ضروری 
است. وی با بیان اینکه شرکت های خودروساز به مجموعه های 
قطعه ساز، بدهکار هستند و دلیل اصلی این ماجرا واقعی نبودن 
قیمت خودرو است، تصریح کرد: برای برون رفت از مشکلات 
عدیده صنعت خودرو که قطعه سازان و خودروسازان با آن روبرو 
هستند، امیدواریم که دولت سیزدهم شرایطی را فراهم کند که 

دیگر شورای رقابت تعیین کننده نباشد.

سعید قصابیان
کارشناس حمل ونقل
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نگاه روز

قنات چیست؟

قنات هــا هزاران ســال اســت که در ایــران و 
سرزمین های اطراف آن، آب مورد نیاز برای آبیاری 
مقرون به صرفه  محصولات کشــاورزی و نیز آب 
آشــامیدنی انســان ها را تامین می کنند.  قنات یا 
کاریز به معنی کانال و آب راه است. در واقع قنات ها 
ساختارهای زیرزمینی هستند که برای جمع آوری 
آب و هدایت آن به سطح زمین مورد استفاده قرار 
می گیرند. قنات ها در ابتدا در نواحی کوهســتانی 
آســیای مرکزی و منطقه  قفقاز معمول بودند. آب 
به دست آمده از این قنات ها، برای تامین آب مورد 
نیاز خانوار و آبیاری محصولات کشاورزی استفاده 

می شد.
ساختار سفره آب های زیرزمینی ��

هر قنات متشکل از یک یا چند مجرای زهکشی به 
ارتفاع یک تا 1٫۴ متر و قطر 50 تا ۶0 سانتی متر و 
نیز دیوارهای مستحکم در کناره ها است. چاه های 
تهویه عمودی که به کارگران امکان دسترسی به 
قنات را می داد، به مجرای زهکشــی متصل شده 
و در نهایت به کانال زهکشــی منتهی می شــد. 
طول مجرای زهکشــی ممکن اســت به چندین 
کیلومتر نیز برســد. در اواخر قرن هفدهم و اوایل 
قرن هجدهم میلادی، یک جهانگرد فرانســوی-

بریتانیایی به نــام »ژان چاردین« در جایی چنین 
نوشته اســت: ایرانیان نه تنها قادر به موقعیت یابی 
محل دقیــق آب بودند، بلکه ایــن توانایی را نیز 
داشتند که آب را تا فاصله  ۶0 کیلومتری یا گاهی 

نیز بیشتر انتقال دهند.
اولین لوله های آب زیرزمینی ��

در اوایل هزاره  یکم قبل از میلاد، گروه ها و قبایل 
کوچک شروع به مهاجرت به فلات ایران کردند؛ 
جایی که میــزان بارش باران در آن، کمتر از محل 
زندگی سابقشان بود. این قبایل، عادت به کشاورزی 
داشــتند و این کار با وجود رودخانه و رودهای زیاد 
برایشان میسر می شد. بنابراین مجبور بودند برای 
یافتن آب، به جست وجوی مکان مناسب بپردازند. 
در ســرزمین های فلات ایران، آب و هوا معمولا 
خشک و طاقت فرسا بود و به طور کلی میزان بارش 
باران هم کم و ناکافی بود. بیشــترین بارش باران 
این منطقه، بین ماه های اکتبر تا آوریل رخ می داد. 
کشاورزان عهد باستان، تلاش می کردند در فصول 
بارش باران، کانال ها و آب راه هایی حفر کنند؛ اما در 
تابســتان این کانال ها خشک می شدند. بعدها این 
کشاورزان متوجه شدند، آب های جمع شده ای که در 
تونل های معادن جریان داشت، خشک نشده است. 
نخستین بار کشاورزان با معدن چی هایی که به دنبال 
فلز مس بودند، معامله ای کردند که و از خواستند تا 
برایشان قنات بسازند. کشاورزان با معدن چی هایی 
که به دنبال فلز مس بودنــد، معامله ای کردند که 
طی آن از معدن چی ها خواســتند برایشــان تونل 
بسازند. کشاورزان می خواستند مطمئن شوند آبی 
که از نقاط مختلف جمع آوری می شــود و یک رود 
کوچک تشکیل می دهد، برای مصارف کشاورزی 
و آبیاری آنان کافی خواهد بود یا خیر. کشــاورزان 
ایران باستان، با کمک معدن چی ها توانستند یک 
سیستم آبی زیرزمینی برای آبیاری محصولات خود 
در فصول گرم سال تعبیه کنند. طبق کاوش های 
صورت گرفتــه، این ابداع در شــمال غرب ایران 

کنونی و در حوالی مرز ترکیه انجام شده است.
ابداع ماهرانه قنات ��

شیوه  ساخت قنات از نسلی به نسل دیگر منتقل 
شد. ساخت قنات نیازمند درک دقیقی از لایه های 
درون زمین و نیز مهندسی بود. یکی از مهم ترین 
شــرایط ایجاد قنات، اندازه گیــری دقیق زوایای 
مجرای زهکشــی آن بود. اگر ایــن زاویه خیلی 
تنگ می شــد، اجازه عبور جریان آب را نمی داد 
و اگر زاویه  شیب تند می بود، موجب فرسایش و 
از بین رفتن ساختارهای زیرزمینی قنات می شد. 
به طور متوسط، در هر یک متر از مجرای زهکشی 
سالم، 0٫3 تا 0٫۶ لیتر آب در ثانیه جاری می شود. 
ابوبکر کرجی، ریاضی دان و آب شناس ایرانی در 
ســال 1010 میلادی در یکی از کتاب های خود، 
نحوه  هدایت آب های زیرزمینی را شرح داده است. 
در این کتاب که »استخراج آب های پنهان« نام 
دارد، جزئیات ساخت و بازسازی قنات، روش های 
کشف آب های زیرزمینی و نحوه محاسبه  میزان 
شیب شرح داده شده اســت. در آن زمان، تعداد 
قنات ها به قدری زیاد شده بود که حاکمان منطقه، 
قوانینی در زمینه اســتفاده صحیح از آن ها وضع 
کردند. اگرچه ایرانیان باستان، سازندگان اصلی و 
برتر قنات بودند؛ اما چیزی نگذشت که علم ایجاد 
این ساختارها به دســت مردمان آسیای مرکزی، 
جنوب قفقاز، شبه جزیره  عربستان و حتی آفریقای 
شمالی رسید. ســاخت قنات بعدها در چین هم 

مشاهده شد.

گزارش

زندگی در یزد چگونه است؟

یزد، شهر بادگیرها، شهر کهن و تاریخی ایران، شهر 
خشتی، شهری است نســبتا مذهبی با مردمانی آرام 
و صبور که در فهرســت میراث جهانی یونســکو نیز 
جای دارد.اســتان یزد در مرکــز ایران میان عرض-

 های جغرافیایی 2۹ درجــه و ۴۸ دقیقه تا 33 درجه 
و 30 دقیقه   شــمالی و طــول جغرافیایی 52 درجه و 
۴5 دقیقه تا 5۶ درجه و 30 دقیقه   شــرقی قرار گرفته 
است.این اســتان از شمال و غرب با استان اصفهان، 
از شــمال شرقی با استان خراسان رضوی، از شرق با 
استان خراسان جنوبی، از جنوب غربی استان فارس 
و از جنوب شرقی با استان کرمان همسایه است و به 
خاطر دور بودن از مرزهای کشور همواره از بحران-

 ها و فشارهای فرهنگی و نژادی در امان بوده است. 
استان یزد در حدود 7215۶ کیلومتر مربع پهنه دارد که 
تقریبا ۴٫37 درصد از پهنه   ایران را در بر می گیرد. این 
استان دارای 10 شهرستان، 1۴ شهر، 1۴ بخش و 3۸ 
روستا است.منطقه یزد یکی از سرزمین های باستانی 
اقوام ایرانی و دارای میراث درخشــانی از فرهنگ و 
تمدن کهن و ادوار مختلف تاریخی با قدمت سه هزار 
سال است.برخی از مورخین، بنای اولیه شهر یزد را به 
زمان اسکندر مقدونی نسبت می دهند که وی زندانی 
ساخته و نام آن را چنین نهاده است و به اعتقاد عده ای 
دیگر از تاریخ نویســان در دوره ساســانیان به فرمان 
یزدگرد اول )۴21-33۹ م( در این محل شهری به نام 
»یزد گرد« بنا گردیده اســت.نام یزد از همین عنوان 
گرفته شده است و به معنای مقدس، فرخنده و درخور 
آفرین اســت.مورخین یونانی شهر کهن و باستانی را 
»ایساتیس« خوانده اند که احتمالا بعد از ویرانی شهر 
کهن »کثه« پدید آمده اســت. پس از ظهور اسلام 
و گرایش مــردم ایران به دین اســلام به یزد لقب 
»دارالعباده« داده شده است. این ناحیه همواره در دوره 
هخامنشیان از راه های معتبر مؤسسه های راهداری، 
مراکز پســتی و چاپاری برخوردار بوده است.راهداری 
در یــزد قدیم چندان اهمیتی داشــت که خاندان آل 
مظفــر از منصب راهداری ناحیه میبد به پادشــاهی 
رسیدند. در طی قرون متمادی آبادی های کوچک و 
بزرگ متعددی در این ســرزمین پدید آمده و از میان 
رفته است. آنچه اینک ســر افراز از میان ریگ های 
روان اعصار، مصــون از رخدادهای مخرب تاریخی 
بر جامانده، یادگارهای گویا از سرنوشت تاریخی این 
سرزمین و نشــانگر فرهنگ و تمدن پر بار است. گر 
چه قدمت آبادی نشــینی و تمدن در این سرزمین از 
هزاره جلگه های یزد تکوین یافته است، منابع مکتوب 
پیدایش را به عهد پیشــدادیان نســبت داده اند.یزد 
اولین شــهر خشتی و دومین شهر تاریخی جهان بعد 
از شــهر ونیز ایتالیا است. استان یزد از سرزمین های 
کهن و تاریخی ایران زمین است.بر اساس سرشماری 
عمومی نفوس و مســکن در ســال 13۹0 جمعیت 
شهرستان یزد درمجموع 5۸2٬۶۸2 نفر است که این 
تعداد در 1۶۸٬52۸ خانوار زندگی می کنند که از این 
جمعیت 2۹7٬5۴۶ مرد و 2۸5٬13۶ نفر زن هستند. 
در این شهرســتان ۴۸۴٬1۶7 نفر جمعیت شهری و 
۴2٬00۹ نفر جمعیت روســتایی اعلام شــده است.

مردم یزد به زبان فارســی رایج با لهجه یزدی سخن 
می گویند و بسیاری از واژه ها و ترکیبات زیبای فارسی 
را در گویش خود حفظ کرده اند. در اســتان یزد برخی 
میان شهرســتان های مختلف  ویژگی های گویشی 
محسوس اســت. معتقدان به آیین زرتشتی در میان 
خود به زبان بهدینی )گَورونی یا دری زرتشتی( سخن 
می گویند پو به ویژه مراسم مذهبی خود را با این زبان 
انجام می دهند. گویش یزدی بخشی از فارسی دری 
)فارســی خالص و اولیه ایرانیان( است.اکثریت قریب 
به اتفاق مردم اســتان یزد پیرو دین اســلام و شیعه 
دوازده امامی هستند. به همین دلیل مجموعه مراسم 
تحت تأثیر رفتارها و کنش های فرهنگی اســلامی و 
ملی صورت می گیرد. مراســم عروسی، اعیاد ملی و 
مذهبی نظیر عید نوروز، عید فطر، عید غدیر خم، عید 
مبعث و سالروز تولد پیامبر اسلام )ص( و ائمه اطهار 
)ع( به ویژه نیمه شــعبان به طرزی باشکوه و مفصل 
برگزار می شود.مراســم مربوط به جشــن ها و اعیاد 
زرتشتیان نیز از جذابیت خاصی برخوردار است. مراسم 
عروسی و همسرگزینی طی مراحلی صورت می گیرد. 
خواستگاری، وکیل پرسان، گواه گیران، عروس کشان 

و پاتختی از جمله این مراحل است.

کشــور تایلند ملقب به سرزمین لبخندها 
یکی از جواهرات آســیای جنوب شرقی 
اســت. این کشــور بــه لطــف صنعت 
گردشگری پر رونق، به خوبی توسعه یافته 
و انــواع امکانات رفاهی مــدرن را فراهم 
می کند. با این حال هنوز هم به آن اندازه 
بکر اســت که ماجراجویــی بی نظیری را 
ارائه دهد و تجربه ای عالی در ســفر برای 
مســافران ایرانی به شمار آید. جاذبه های 
گردشگری کشــور تایلند بســیار متنوع 
هســتند و فقط به جزیرهٔ معروف پوکت 
ختم نمی شوند. بنابراین اگر گشت وگذار در 
این کشــور بی نظیر را دارید، بلیط هواپیما 
تایلنــد را بخرید و به بازدید از این مقاصد 

عالی بروید.
�� )Railay Beach( ساحل ریلی

استان کرابی مقصد برخی از معروف ترین 
ســواحل تایلند است و ســاحل ریلی به 
عنــوان یکــی از خیره کننده ترین آنها در 
صدر فهرســت قرار دارد. این ساحل را با 
ماسه های سفید و آب آبی فیروزه ای یکی 
از بهترین سواحل کشور خوانده اند و حتی 
قبــل از اینکه پاهایتان به ماســه برخورد 
کند، متوجه می شوید که تکه ای از بهشت 
را پیدا کرده اید. از شــهر کرابی و آئو نانگ 
می توان با قایق به این جزیره رسید و سفر 
با قایق سنتی دُم بلند به اندازهٔ خود ساحل 
ریلی جادویی و شــگفت انگیز است. اگر 
بلیط هواپیمای تایلند را برای رفتن به این 
ســاحل خریده اید، به یاد داشته باشید که 
ریلی یک مکان مناسب برای صخره نوردی 
نیز هســت. علاوه بر این ریلی به خاطر 
نور عالی خورشــید بــرای آفتاب گرفتن، 
قایقرانــی و کایاک ســواری در اقیانوس، 
غواصی و ورزش های آبی معروف است و 
شما می توانید در کلاس های آشپزی نیز 

شرکت کنید یا از ماساژ لذت ببرید.
�� )Phi Phi( جزایر فی فی

جزایــر فی فی بــه دلایل آب هــای آبی 
شفاف، شــن های نرم و مناظر خیره کننده 
تفریحی  مناطــق  از محبوب ترین  یکــی 
تایلند هستند. شما می توانید با یک کایاک 
اجاره ای یا یک قایق چوبی کوچک، به فی 
فی دان، بزرگ ترین جزیره و تنها جزیره ای 
که ســاکنان دائمی دارد، برســید. یکی از 
ســرگرم کننده ترین نقاط جزایــر فی فی، 
ساحل میمون ها است که در آن تعداد زیادی 
میمون آمادهٔ دزدیدن ناهار شــما هســتند. 
لانگ بیچ یکی دیگر از نقاط خوب جزیره 
است. اگرچه مکانی خلوت نیست که بتوانید 
به حفظ حریم خصوصی امیدوار باشید، اما 

برای تماشای غروب خورشید عالی است.
اگر فیلم ساحل را که لئوناردو دی کاپریو 

در ســال 2000 بازی کرده دیده باشــید، 
حتماً رفتن به خلیــج معروف مایا برایتان 
جذاب است. این فیلم در این ساحل توسط 
داریوش خنجی، فیلمبردار ایرانی هالیوود، 
فیلمبرداری شده است. پس بلیط هواپیمای 
تایلند را بخرید و این مکان زیبا را از نزدیک 
تماشا کنید. فی فی یکی از مناطقی بود که 
به شدت تحت تأثیر سونامی سال 200۴ 
قرار گرفت، امــا از آنجایی که جزایر فی 
فی گردشــگران زیــادی را به خود جذب 
از ســونامی، مهمانخانه ها،  می کند، پس 
رستوران ها و بازارها بازسازی شدند و هنوز 
جمعیت زیادی به این جزایر می آیند. یک 
پــارک یادبود کوچک و غــم انگیز برای 
گرامیداشت کسانی که در این فاجعه جان 

باختند نیز، وجود دارد.
�� )The Grand Palace( کاخ بزرگ، بانکوک

حتی اگر برنامه های شما برای تایلند عمدتاً 
شــامل جست وجو در ســاحل های تایلند 
باشد، احتمالًا حداقل یک یا دو روز اقامت 
و رزرو هتل در بانکــوک را در برنامه تان 
خواهید داشت. در پایتخت چیزهای زیادی 
برای دیدن و انجــام دادن وجود دارد، اما 
گراند پالاس قطعاً باید در بالای فهرست 
شما باشــد. این کاخ اولین جاذبهٔ دیدنی 
شهر است که هم از نظر اهمیت تاریخی 
و هم از نظر معماری خیره کننده اســت. 
ســلطنتی،  تالارهای  پرپیچ وخم  محوطهٔ 
معابد و آثار باستانی که مهم ترین آنها معبد 
بودای مرمرین اســت، شما را شگفت زده 
می کند. گفته می شــود که بودا تکه ای از 
مو یا استخوان خود را، برای ایجاد آگاهی 
و اجرای عدالت در آن قرار داده اســت. در 
کاخ بزرگ چند ســاعت وقت بگذارید، اما 
اگر بعد از آن قصد گردش بیشتری دارید، 
می توانیــد به راحتی از ســایر مکان های 
دیدنی شــهر کــه در نزدیکــی این کاخ 
هستند، بازدید کنید. معبد سپیده دم )مکانی 
عالی برای تماشــای غروب خورشــید( و 
معابد معروف پو و آرون، تنها چند دقیقه با 

شما فاصله دارند.
�� )Pai( منطقهٔ تفریحی پای

شهرت تایلند به عنوان کشوری با مناظر 

زیبــا و مردمی صمیمی عمدتــاً به دلیل 
سواحل جنوبی آن در جهان مشهور است. 
به همین دلیل، اکثر گردشــگران متوجه 
نمی شوند که شــمال پهناور تایلند دارای 
مقاصد گردشــگری کاملًا متفاوت اما به 
همان انــدازه برای بازدید جذاب اســت. 
شــمال تایلند، به ویــژه منطقهٔ آن غربی 
در نزدیکی مــرز برمه، دارای یک منطقهٔ 
جنگلی کوهستانی بسیار زیبا است. منطقهٔ 
تفریحی پای در اســتان می هانگ سون، 
می تواند نقطهٔ شــروع عالــی برای لذت 
بردن از زیبایی های طبیعی شــمال کشور 
و همچنین مهمان نوازی و آشپزی مشهور 
تایلندی باشــد. وقتی در مرکز این شهر 
کوچک قدم می زنید، فضایی سرشــار از 
شادی و آرامش را در می یابید که با وجود 
موقعیــت مکانی تا حدی دورش، جمعیت 
زیادی از گردشــگران را بــه خود جذب 
می کند که با خرید بلیط هواپیمای تایلند، 

به این بخش از کشور سفر می کنند.
�� )Khao Yai( پارک ملی خائو یای

فیل هــا در تایلند مورد احترام هســتند و 
مجسمه ها و نقاشــی های آنها را می توان 
در هر کجا که برویــد، از جمله کاخ های 
سلطنتی و بسیاری از معابد مشاهده کنید. 
با این حال، برای داشتن تجربهٔ واقعی، هیچ 
چیز بهتر از دیدن فیل ها در محیط طبیعی 
آنها نیست و پارک ملی خائو یای فرصتی 
عالی برای انجام این کار را فراهم می کند. 
پس بلیط هواپیمــای تایلند را بخرید تا با 
فیل های بزرگ و مهربانی برخورد کنید که 
در نزدیکی رودخانه ها پرسه می زنند و در 
کنار آنها پرندگان شکاری عجیب و غریب، 
میمون ها و بســیاری دیگــر از موجودات 
گرمسیری را نیز تماشــا کنید. این پارک 
همچنین دارای آبشارهای زیادی است، از 
جمله هایو نوآرک با ارتفاع 150 متر و حتی 
مشــهورتر از آن هایو سوات، که در فیلم 

ساحل لئوناردو دی کاپریو، دیده می شد.
�� )Samui( سواحل نقره ای در جزیرهٔ سامویی

جزیرهٔ سامویی دومین جزیرهٔ بزرگ کشور 
و محل برخی از زیباترین ســواحلی است 
که در جنوب شرقی آسیا خواهید یافت. هر 

بخش ساحل در جزیرهٔ چیزهای متفاوتی 
را برای دیــدن و تفریــح دارد. بعضی از 
بخش هــا آنقدر دنج هســتند کــه برای 
سکوت و آرامش در طبیعت ایده آل به نظر 
می آیند، بخش های دیگر ساحل نیز پر از 
فعالیت های تفریحــی، ورزش های آبی و 
جمعیت زیاد هستند. آشنایی با این ساحل 
مناســب کسانی اســت که با خرید بلیط 
هواپیمای تایلند قصد گشت وگذار در کنار 
دریا را دارند و جزایر زیادی را نمی شناسند. 
بزرگ ترین و شــلوغ ترین ساحل، چاونگ 
اســت که بهترین فروشگاه ها، جاذبه های 
فــراوان و برخی از زیباترین رســتوران ها 
را در آن خواهیــد یافــت. آب هــای آبی 
فیــروزه ای و درختان نخل که در نســیم 
اقیانــوس می رقصند، توضیــح می دهند 
که چرا برخی از بهترین اســتراحتگاه های 
جزیره در اینجا قرار دارند. ســاحل لامای 
کمی کوچک تر و کمی مقرون به صرفه تر 

از ساحل چاونگ است.
�� )Tonsai( ساحل تونسای

تایلند با صخره های آهکی خیره کننده اش 
که ســواحل شــنی و آب های فیروزه ای 
را در بــر می گیــرد، در تمام طول ســال 
کوهنوردان زیــادی را که بلیط هواپیمای 
تایلنــد را خریده اند، به خود جذب می کند 
و ســاحل تونسای مدت هاست که بهشت 
کوهنــوردان در نظــر گرفته می شــود. 
درست اســت که اسمش ســاحل است 
اما کوهنــوردی و صخره نــوردی جاذبهٔ 
گردشگری برتر اینجا است. شما می توانید 
به صــورت انفرادی صعــود کنید یا یک 
همراه را از باشــگاه کوهنوردی پیدا کنید. 
یادتان باشد مسیرهای ساده تر اغلب شلوغ 
هســتند و حتی ممکن است مجبور شوید 
برای رسیدن به محبوب ترین مناظر، مدتی 

در صف بمانید.
�� )Khao Sok( پارک ملی خائوسوک

پارک ملی خائو سوک ترکیبی منحصر به 
فرد از اکوسیستم های بسیار متنوع است. 
این پارک دارای جنگل های بارانی قدیمی تر 
از آمازون، رشته کوه های آهکی، کیلومترها 
مسیرهای پیاده روی و کوهنوردی و حتی 
رودخانه ای است که می توانید با قایق رانی 
با قایق های بامبــو روی آن کاوش کنید. 
این پارک محل زندگی خرس های آفتاب 
مالایی، ببرها، و فیل های وحشی است که 
وقتی به اعماق جنگل های بارانی همیشه 
ســبز بروید، دیدن آنها غیرممکن نیست. 
این پارک همچنیــن به خاطر کمپ های 
که  جایی  زیســت محیطی اش،  لوکــس 
چادرهــا با حمام اختصاصــی، رختخواب 
لوکس، کایاک مخصوص به خود و برخی 
از بهترین وعده های غذایی که می توانید با 
خرید بلیط هواپیمای تایلند، در این کشور 

امتحان کنید، مشهور است.

بهترین مقاصد کشور تایلند برای مسافران ایرانی

بهشت ناتمام تایلند!
مریم موسوی

روزنامه نگار

قیمت هر استیک رستوران نصرت معادل سه هفته حقوق نظافتچی آن است
رســتوران نصرت در صدد اســتخدام نظافتچی ســرویس 
بهداشتی است، اما برخی کاربران به این نکته اشاره کرده اند 
که فردی که آن جا اســتخدام خواهد شــد باید 3 هفته کار 
کند تا بتواند استیک مشهور رســتوران را بخرد. به گزارش 
Mirror، دســتمزدی که برای این شغل در نظر گرفته شده 
فقط 11 پوند در ساعت است که با این حساب 3 هفته طول 
خواهد کشــید تا کارگر مذکور توانایی خرید استیک طلایی 
۸50 پوندی رســتوران نصرت را پیدا کنــد. طبق گفتهٔ این 
رستوران شرح وظایف شغل مورد نظر شامل رسیدگی کردن 
به »مایعات خروجی از بدن و گهگاه ارتباط مستقیم با مردم« 
است. در ادامهٔ این آگهی شغلی چنین آمده: »متقاضیان موفق 
این سمت شغلی مســئول ایمنی، امنیت، تمیزی و استفادهٔ 

درست از توالت های موجود در رستوران خواهند بود.« حقوق 
این کار بین 10.50 و 11 پوند در ســاعت اســت به انضمام 
انعامی که مشتریان سخاوتمند امید است پرداخت کنند. اخیراً 
صورتحساب یکی از مشتریان نصرت گوکچه، ملقب به سالت 
بی، سر به فلک گذاشــته و به رقم 37 هزار پوند رسیده بود 
که این مبلغ 15 درصد حق سرویس معادل ۴۸30 پوند را هم 
شامل می شد. و البته گاهی مشتریان به خود گوکچه هدیه هم 
می دهند، چه این که اخیراً یکی شان به وی یک جعبه 2000 
پوندی ســیگار برگ انعام داد. در آگهی شغلی مذکور نوشته 
شده که متقاضی مورد نظر باید »نسبت به مسائل مرتبط با 
ســلامت و ایمنی حساس بوده« و همچنین »راستگو، قابل 
اطمینان و وقت شناس« باشد. اما فردی که استخدام خواهد 

شــد به احتمال زیاد خود رئیــس را نخواهد دید چرا که وی 
بنابر گزارش ها در حال ترک لندن به منظور افتتاح رستورانی 
جدید در عربستان سعودی است. مشتریان رستوران نصرت 
بعضاً 250 پوند برای رزرو جا در شــعبهٔ نایتسبریج لندن که 
متهم بــه بدرفتاری با کارکنانش نیز هســت پرداخته اند. از 
جمله اقلام موجود در منوی این رستوران استیک تاماهاوک 
طلایی 1۴50 پوندی است. همچنین در این رستوران برای 
یک لیوان کوکاکولا باید ۹ پوند بپردازید. اگرچه ســالت بی 
مدت کوتاهی در لندن حضور داشته اما مشتریان ثروتمندی 
در همین مدت کوتاه به رســتوران سر زده و از وقتی که این 
رســتوران در 23 سپتامبر افتتاح شد، افراد پولدار برای دیدن 

خود سالت بی از نزدیک به رستوران آمده اند.

کامفورت تاون؛ شهر رنگارنگی در اوکراین که خانه هایش شبیه خانه لگویی است
شــهر کامفورت تاون در حومهٔ کی یــف، پایتخت اوکراین، 
ســاخته شــد تا رنگ و لعابی به بناهای باقیمانده از دوران 
شوروی سابق در دهه های 1۹50 و 1۹۶0 بدهد. به گزارش 
Sun، حالا رنگ خانه ها زرد، ســبز، نارنجی و صورتی است. 
خیلی ها این خانه ها را به خانه لگویی تشبیه کرده اند. دیمیترو 
واسیلیف، الکســاندر پُپُف و اولگا آلفیوروا طراحان این پروژه 
بودند؛ پروژه ای که بودجه ای محدود داشــت و انجامش 11 
سال طول کشــید. ایدهٔ آن ها این بود که تبدیل این منطقهٔ 
مسکونی ـ با مساحت ۴۶.5 هکتار ـ به مکانی زیباتر، باعث 
ترغیب مردم به آمدن به این منطقه خواهد شد. آقای واسیلیف 
می گوید: »تنها وســیله ای که در اختیارمان بود، رنگ بود. ما 
از ساده ترین مواد و ساده ترین روش ها استفاده کردیم.«داخل 

این حومــهٔ رنگارنگ، کافه، مغازه، اداره، اماکن ورزشــی و 
۸500 آپارتمان واقع شده است. این رنگ های روشن باعث 
شــده افرادی که قصد خرید خانه دارنــد، گروه گروه به این 
ناحیه بیایند. در فوریــهٔ 2020 طبق گزارش ها 200 خانه در 
ماه فروخته شد و این بیشترین رقم در کل اوکراین بود. حالا 
20 هزار نفر در کامفــورت تاون زندگی می کنند. ژانا رژانووا 
سخنگوی توســعه دهندگان کامفورت تاون می گوید: »یا از 
این شهر خوشتان می آید یا از آن متنفر می شوید. چیزی غیر 

از این دو نمی تواند باشد.«
کوش آداسی

البته این تنها شهر رنگارنگ موجود نیست؛ شهر کوش آداسی 
ترکیه هم به عنوان پــروژه ای جهانی از رنگ های مختلف 

در ســاختمان هایش استفاده کرده است. این شهر که در نوار 
ساحلی اژه قرار دارد، به لطف نزدیکی اش به افِِسوس، بندری 
شــلوغ که مسافران بسیاری از آن استفاده می کنند، محبوب 

گردشگران است.
جزیرهٔ بانوول؛ جایی که همه چیز به رنگ بنفش است

جزیرهٔ »بانوول« در کره جنوبی نیز تصمیم گرفت همه چیز را 
بنفش کند تا با گل استکانی، گل محلی ناحیه، همرنگ بشود.

روستای خوزکار
در روســتای خوزکار واقع در مالاگای اسپانیا خانه ها به رنگ 
آبی هستند. روستایی در مالاگای اسپانیا با نام »خوزکار« نیز 
به لطف ساختمان های آبی اش هر ساله صداها هزار گردشگر 

را به خود جذب می کند.

امیرعلی محمودی
روزنامه نگار
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 استاندارد در سیستم های ملی حمل و نقل ریلی درون شهری یکی 
از موضوعات مهمی اســت که باید به آن توجه ویژه ای داشت. طی 
سالیان اخیر توجه به مبحث مهم اســتاندارد بارها مورد بحث قرار 
گرفته اســت و با توجه به جایگاه ویژه حمل و نقل عمومی در شهر 
زیرزمینی به عنوان یک نمونه انبوه بر پایتخت و اینکه روزانه تعداد 
بسیاری از شــهروندان از متروی تهران برای جابجایی و سفرهای 
شهری خود استفاده می کنند رعایت نکات ایمنی و اصول استاندارد 

در شهر زیر زمینی است که جایگاه ویژه ای دارد.
داشتن اســتانداردبین المللی و اعتماد مردم به آن نیز به قدری در 
افکار مردم رخنه کرده اســت که در خیلی از نقاط جهان نخستین 
معیار برای انتخاب هر نوع خدمات به شمار می رود. در جهان امروز، 

استاندارد و استانداردسازی ساز و کار بسیار مهم برای توسعه پایدار 
در همه حوزه های صنعتی، تولیدی، فرهنگی و فناورانه در نظر گرفته 
می شود. بنابراین تدوین اســتانداردها و پیاده سازی استانداردهای 

تدوین شده امری بسیار حیاتی برای توسعه پایدار کشور است.
همان طور که از تعریف واژه اســتاندارد برمی آید، استاندارد در واقع 
مدرکی اســت که یک نهاد شناخته شده مثل سازمان ملی استاندارد 
در هر کشور یا ســایر نهادهای استانداردسازی ذی صلاح با هدف 
دســتیابی به حد بهینه نظم در یک زمینه مشــخص تدوین کرده و 
قواعــد، رهنمودها یا ویژگی هایی را بــرای فعالیت ها یا نتایج آن ها 
برای کاربردهای معمول و مکــرر را معرفی می کند بنابراین فرایند 
استانداردسازی، فعالیت ایجاد معیارهایی در ارتباط با مسائلی بالفعل 
یا بالقوه و با هدف دستیابی به نظمی بهینه در مقوله مورد بِحث برای 

استفادهٔ عمومی و مستمر است.
استانداردســازی برای تمام گروه های ذی نفع، حائزاهمیت اســت 

و تمام افراد از آن منتفع می شــوند. ســازمان هایی همچون متروی 
تهران که به پیاده سازی استانداردها می پردازند، می توانند از طریق 
آگاهی یافتن از نیازهای مردم، عملکرد خود را بهبود بخشــیده و در 
نتیجه ســهم خود را نیز در بازار افزایش دهند و مصرف کنندگان، با 
اطمینان خاطر نسبت به استفاده از حمل و نقل عمومی در شهر تهران 

اقدام کنند.
همچنین کاهش ریسک عدم شــناخت نیز از جمله نکاتی است که 
در حمل و نقل عمومی باید بدان توجه شــود. این ریسک می تواند 
عدم اطمینان مردم در استفاده از حمل و نقل عمومی همچون متروی 
تهران باشد. چنانچه جدا از بحث ایمنی و استانداردهای لحاظ شده 
در متروی پایتخت حفظ ســلامت مردم در روزهای کرونایی بسیار 
مهم اســت. در این بین به دلیل شیوع گســترده ویروس کرونا در 
سطح جامعه، حفظ سلامت و بهداشت جامعه نیز از مهمترین مواردی 
است که در بحث استاندارد ســازی مورد توجه است بطوریکه طی 
دوسال گذشته اقدامات مؤثر متروی تهران در پیشگیری از بیماری 
کرونا و حفظ ســلامت مردم انجام پذیرفته است. همچنین موازین 
زیست محیطی و پیشگیری از آلودگی از مقوله هایی هستند که در هر 
استاندارد مرتبط با محصول دیده می شود و بدون شک متروی تهران 

در این امر مهم جایگاه ویژه ای دارد.
رونمایی از قسمت اول استاندارد ملی ایمنی در سیستم های  ��

حمل و نقل ریلی درون شهری کشور
در همین ارتباط از بخش اول » استاندارد ملی ایمنی در سیستم های 
حمل و نقل ریلی درون شــهری کشور« با عنوان » الزامات ایمنی در 
مراحل طراحی ایســتگاه ها تونل ها و بهره برداری از آن ها »درجلسه 
کمیســیون تدوین اســتاندارد با حضور نایب رییس هیات مدیره و 

مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه رونمایی شد.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شرکت بهره برداری 
متروی تهــران و حومه، چندی پیش جلســه کمیســیون تدوین 
اســتاندارد ملی ایمنی در سیســتم های حمل و نقل درون شهری 
کشــور به صورت حضوری و ویدیو کنفرانس با حضور علی عبداله 
پور مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه و رئیس 
کمیسیون تدوین استاندارد ملی ایمنی و آزیتاخضرایی مدیر کل دفتر 
تدوین استانداردهای ملی و نمایندگان سایر قطار شهری های کشور 

برگزارشد.
در ابتدای این جلســه مدیر ایمنی و مهندسی عملیات شرکت بهره 
برداری متروی تهران و حومه با اشاره به اینکه استاندارد ملی ایمنی 
در 7 بخش در حال تدوین شدن است گفت: تاکنون حدود 7380 نفر 

ساعت روی این استاندارد فعالیت شده است.
عباس نظری افزود: امروز از بخش اول با عنوان » الزامات ایمنی در 
مراحل طراحی ایستگاه ها تونل ها و بهره برداری از آن ها » رو نمایی 
می شود و بخش دوم الزمات ایمن با عنوان » ایمنی تجهیزات ثابت و 

متحرک ناوگان )ناوگان وراهبری(«و بخش چهارم الزامات ایمنی در 
امور خدمات مسافری نیز کار خود را آغاز می کنند.

دبیر کمیسیون تدوین استاندار ملی از انجام شدن 85 درصد کارهای 
بخش هفتم با عنوان »الزامات مربوط به میزان صدا و ارتعاشــات 
مجاز در خطوط ریلی »نیز خبر داد و افزود: بخش سوم استاندارد ملی 
ایمنی با عنوان »الزامات تجهیزات ایمنی، امدادرســانی، سامانه ها و 
تجهیزات پیشگیری و مقابله با حریق و دود، در سال 1395، بخش 
ششم استاندارد با عنوان »الزامات مهندسی عوامل انسانی در طراحی 

مراکز کنترل، درسال 1396 رونمایی شده است.
در ادامه این جلســه نایب رییس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه ضمن خوشــامد گویی و تبریک 
هفته اســتاندارد گفت: امروز صرفاً برای گفتن خدا قوت به افرادی 
آمده ام که 7 ســال گذشــته تلاش کردند تا استاندار حمل و نقل را 

تدوین کنند.
علی عبداله پور با اشاره به اینکه این کار به کندی انجام شد تصریح 
کرد: این بحث را به طور جدی دنبال می کنیم و امیدواریم یک طرح 
جامع استاندارد ایمنی در تمامی حوزه های حمل و نقل درون شهری 

داشته باشیم.
وی گفت: این کار نتیجه ســاعت ها مطالعه، مباحثه و زحماتی است 
که دوستان کشیده اند به واسطه تجربه ای که داشتیم مستند سازی 
خوبی انجام شــده و به عنوان گنجینه ای ارزشمند در اختیار داریم. 
اما در اجرا ضعیف هستیم همه می دانیم یک نقشه راه خوب تضمین 

کننده اجرا موفق نیست باید به این موضوع نیز توجه کنیم.
رئیس کمیســیون تدوین استاندارهای ملی افزود: از روز اول با شما 
این دغدغه را داشــتم اما باید آیین نامه اجرایی استاندارد را تدوین 
کنیم وتمامی قطار شهری های کشــور را ملزم کنیم تا انجام دهند.

عبداله پور نبود اســتاندارد را یکی از آسیب های جدی صنعت مترو 
عنوان کرد و افزود: استاندارد می تواند باعث یکپارچه شدن سیستم 
ریلی درون شهری کشــور و ارتقاء سطح ایمنی در آن شود و بسیار 
حائز اهمیت اســت چرا که برگرداندن اعتمــاد مردم به حمل و نقل 
عمومی بسیار سخت است و شاید بسیاری از مدیران شهری نیز این 
دغدغه را داشته باشند ما همه جا اعلام می کنیم مترو در نوع خودش 

ایمن ترین وسیله حمل و نقل انبوه بر است و بایدآن را حفظ کنیم.
مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهــران و حومه گفت: کار 
گروهی خوبی انجام شده امیدوارم دراین مرحله رها نشود و بازبینی 
شــود تا در کوتاه مدت یــک مرجع قابل اعتماد بــرای تمام قطار 
شهری ها باشد.در ادامه نیز مدیر کل دفتر تدوین استاندارهای ملی 
که به صورت ویدئو کنفرانس در جلســه حضور داشت گفت: تدوین 
استاندارد از ســال 1396 آغاز شده اســت اما با توجه به اهمیت 
استاندار در شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه این کار از 
ســال 1393 شروع شد و این نشــان از توجه ویژه این شرکت به 

مسائل استاندارد و ایمنی است.
آزیتا خضرایی تصریح کرد: همکاری خیلی خوبی با شــرکت بهره 
برداری متروی تهران در راستای تدوین اولویت های استاندارد ملی 
برای نظامند کردن استاندار در دســتور کار قرار داده ایم. و در حال 
حاضر 3 قسمت از استاندارد ملی ایمنی در سیستم های حمل و نقل 
ریلی درون شهری کشور روی پرتال سازمان استاندارد قرار گرفته 

است.
وی گفت: امیدواریم این مجموعه را با کمک شــما تکمیل کنیم اما 
تدوین کردن اســتانداردها از اهمیت برخوردار نیســت بلکه به روز 
کردن این اســتاندردها هم باید مورد توجه باشد و ضروریست که 

سالی یکبار با کمک شما مورد بررسی قرار دهیم.

مدیر کل دفتر تدوین استاندارهای ملی با اشاره به اینکه سه قسمت 
4،2 و 7 این مجموعه در دســتور کار قرار دارد گفت: اجرایی شدن 
این اســتاندارها از اهمیت بالایی برخوردار است و مشارکت سایر 
قطار شهری کشــور را می طلبد و می تواند تأثیر بسزایی درافزایش 

ایمنی داشته باشد.
خضرایی در پایان افزود: ما آمادگی هرگونه همکاری با شرکت بهره 
برداری متروی تهران را داریم امیدواریم با کمک شــما یک برنامه 
کوتــاه مدت، میان مدت و بلند مدت، سیاســت گذاری برای موارد 
پیش رو داشــته باشیم.در پایان این جلسه از قسمت اول استاندارد 
 ملی ایران، توســط نایب رییس هیات مدیره ومدیرعامل شــرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه و دبیر کمیسیون تدوین استاندار 
ملی ایمنی رو نمایی شد.گفتنی است در ادامه این جلسه کارگروه های 
مختلف کمیســیون، ضمن ارائه گزارش عملکرد نسبت به مباحث 
مربوط به تدوین استاندارد در این حوزه به بحث و بررسی پرداختند.

در این بین به دلیل شیوع گسترده ویروس کرونا 
در ســطح جامعــه، حفــظ ســلامت و بهداشــت 
جامعه نیز از مهمترین مواردی است که در بحث 
استاندارد سازی مورد توجه است بطوریکه طی 
دوســال گذشــته اقدامات مؤثر متروی تهران در 
پیشگیری از بیماری کرونا و حفظ سلامت مردم 

انجام پذیرفته است. 

ســازمان هایی همچــون متــروی تهــران کــه بــه 
پیاده ســازی اســتانداردها می پردازند، می توانند 
از طریق آگاهی یافتن از نیازهای مردم، عملکرد 
خود را بهبود بخشیده و در نتیجه سهم خود را نیز 
در بــازار افزایــش دهنــد و مصرف کننــدگان، بــا 
اطمینان خاطر نسبت به استفاده از حمل و نقل 

عمومی در شهر تهران اقدام کنند.

متروی تهران 
ایمن ترین وسیله حمل و نقل ریلی درون 

شهری انبوه بر


